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I. VRAGEN VAN DE VLAAMSE 
VOLKSVERTEGENWOORDIGERS EN
ANTWOORDEN VAN DE MINISTERS 
(Reglement artikel 81, 1, 2, 3, 5 en 7)

A. Vragen waarop werd geantwoord binnen de re-
glementaire termijn 

YVES LETERMEH

MINISTER-PRESIDENT
VAN DE VLAAMSE REGERING, 
VLAAMS MINISTER 
VAN INSTITUTIONELE HERVORMINGEN,
LANDBOUW, ZEEVISSERIJ 
EN PLATTELANDSBELEID

Vraag nr. 15
van 26 november 2004
van de heer  LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Lambermontakkoord   –   Nationale Plantentuin
Meise

Kan de minister-president meedelen wat op dit
ogenblik de stand van zaken is in het dossier van
de overdracht van de Nationale Plantentuin van
België in Meise naar de Vlaamse Gemeenschap ?

Antwoord

1. In uitvoering van het Lambermontakkoord
voorziet artikel 92bis, §4 quinquies Bijzondere
Wet Hervorming Instellingen in de overdracht
van de Nationale Plantentuin van België zodra
hierover een samenwerkingsakkoord is geslo-
ten tussen de gemeenschappen. 

Het samenwerkingsakkoord draagt het beheer
en de werking van de Plantentuin over aan de
Vlaamse Gemeenschap met uitzondering van
de wetenschappelijke en genetische verzamelin-
gen, het herbarium en de bibliotheek, die eigen-
dom blijven van de federale overheid maar wel
in bruikleen worden gegeven voor de duur van
het samenwerkingsakkoord.

2. Ter uitvoering van het samenwerkingsakkoord
dienen beide gemeenschappen een eensluidend
decreet in te dienen bij de respectieve parlemen-
ten. 

Op dit ogenblik dienen nog verdere afspraken
te worden gemaakt voor de realisatie van de sa-
menwerkingsakkoorden en de decreten, onder
meer met betrekking tot de logistieke en perso-
nele ondersteuning.

Te dien einde zullen op korte termijn de nodige
afspraken worden geformaliseerd binnen de
schoot van het Overlegcomité.

FIENTJE MOERMANH

VICE-MINISTER-PRESIDENT 
VAN DE VLAAMSE REGERING, 
VLAAMS MINISTER 
VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, 
WETENSCHAP, INNOVATIE 
EN BUITENLANDSE HANDEL

Vraag nr. 14
van 23 november 2004
van de heer  CARL DECALUWE

Facturatie aan Vlaamse overheid   –   Betalingster-
mijn

Het budgettair beleid van de Vlaamse administra-
ties en de VOI’s (Vlaamse openbare instellingen) is
geen eenvoudige zaak. Vaak wordt de betalingster-
mijn van openstaande facturen overschreden. Het
is belangrijk de laattijdige betaling van facturen
tot een minimum te beperken.

1. Kan de minister een overzicht geven van het
aantal facturen dat door de administraties en
de VOI’s binnen zijn/haar bevoegdheidsdomein
niet binnen de afgesproken betalingstermijn
kon worden betaald ?

Kan dit voor 2000, 2001, 2002, 2003 en tevens
de stand van zaken in 2004 ?

Kan de minister eveneens het procentueel aan-
deel geven ten opzichte van het totale aantal
facturen ?

2. Hoeveel bedraagt de gemiddelde overschrij-
dingstermijn bij laattijdige betalingen ? Merkt
men tegenover de laatste vijf jaar een gunstige
of veeleer ongunstige evolutie op ?
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3. Wat is de oorzaak hiervan ?

4. Welke maatregelen worden hiertegen genomen ?

5. Wat is het bedrag van verwijlintresten die veroor-
zaakt zijn door het niet tijdig betalen van factu-
ren ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers
(Leterme vraag nr. 13, Moerman nr. 14, Van-
denbroucke nr. 35, Vervotte nr. 33, Van Me-
chelen nr. 23, Anciaux nr. 11, Bourgeois nr.
38, Peeters nr. 128, Keulen nr. 44, Van
Brempt nr. 32).

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Dirk Van Mechelen, Vlaams minister
van Financiën en Begroting en Ruimtelijke Orde-
ning.

FRANK VANDENBROUCKEH

VICE-MINISTER-PRESIDENT 
VAN DE VLAAMSE REGERING, 
VLAAMS MINISTER 
VAN WERK, ONDERWIJS EN VORMING

Vraag nr. 13
van 17 september 2004
van de heer  STEFAAN SINTOBIN

Spijbelproblematiek  –  Prikklok

Bij de start van het nieuwe schooljaar komt, zoals
ieder jaar, ook de problematiek rond het spijbelen
op het voorplan. In de media pleit de minister te-
recht voor een hardere aanpak voor spijbelaars.
Hardnekkig spijbelen kan inderdaad de toekomst
van een kind verknoeien ! Zowel de scholen, als ze-
ker ook de ouders dragen hier een grote verant-
woordelijkheid.

Zeker binnen de scholengemeenschap is er een
grote bereidheid om deze problematiek krachtda-
dig aan te pakken en worden er tal van initiatieven
genomen om spijbelen tegen te gaan.

Zo werd in het Koninklijk Atheneum in Eisden-
Dorp (Maasmechelen) een prikkloksysteem voor
de scholieren geïnstalleerd. Met dit systeem wil
men het spijbelen tegengaan en komt er een einde
aan het tijdrovende invullen van de aanwezigheids-
lijsten. Zowel leraren als scholieren reageerden
enthousiast op dit systeem, dat uit Nederland
komt.

1. Is de minister op de hoogte van dit systeem en
wat is zijn beleidsvisie daaromtrent ?

2. Heeft de minister plannen om dit systeem, bij
wijze van proefproject, te lanceren in diverse
andere scholen, om het dan later eventueel op
grotere schaal in te voeren ?

Antwoord

1. Vooreerst verwijs ik naar het regeerakkoord
2004-2009 waarin onder de hoofding "school-
moeheid" een passus wordt gewijd aan de spij-
belproblematiek. Expliciet wordt vermeld dat
scholen en ouders hun verantwoordelijkheid
ten volle moeten opnemen en dat scholen het
spijbelgedrag nauwgezet dienen op te volgen en
ouders en overheden hierover dienen te infor-
meren.

Sedert enkele schooljaren is de aanpak van
schoolverzuim opgenomen in de regelgeving op
de aan- en afwezigheden van leerlingen. Van
scholen wordt verwacht dat ze een lokaal beleid
voeren gericht op preventie, begeleiding en re-
mediëring. Rekening houdende met het feit dat
secundair onderwijs leerplichtonderwijs is en
dat de decreetgever een verplichte regelmatige
lesbijwoning oplegt, wordt van scholen ver-
wacht dat ze de aan- en afwezigheden van leer-
lingen adequaat opvolgen en registreren.

Daartoe moeten ze in elektronische vorm aan-
wezigheidsregisters samenstellen per klas of
opleiding die ter beschikking worden gehouden
voor overheidsverificatie. De vaststelling van de
aan- of afwezigheid gebeurt ten minste één-
maal in de voor- en éénmaal in de namiddag en
dit uiterlijk op het einde van het eerste lesuur.

De wijze van vaststelling (registratie in de klas
door een personeelslid, prikklok of welk ander
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systeem dan ook) wordt van overheidswege niet
bepaald doch valt onder de pedagogische auto-
nomie van de onderwijsinrichters.

2. Aangezien het dus een materie betreft die tot de
bevoegdheid van de scholen behoort, zal ik
geen initiatief nemen om een prikkloksysteem
te promoten of te veralgemenen. Scholen,
schoolbesturen en scholengemeenschappen
kunnen desnoods de effecten of verdiensten
van deze werkwijze onderling beoordelen met
het oog op eventuele invoering.

Vraag nr. 35
van 23 november 2004
van de heer  CARL DECALUWE

Facturatie aan Vlaamse overheid   –   Betalingster-
mijn

Zie: 
Vice-minister-president van de Vlaamse Regering,
Vlaams minister van Economie, Wetenschap, 
Innovatie en Buitenlandse Handel

Vraag nr. 14
van 23 november 2004 
van de heer Carl Decaluwe 
Blz. 729

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Dirk Van Mechelen, Vlaams minister
van Financiën en Begroting en Ruimtelijke Orde-
ning.

Vraag nr. 36
van 23 november 2004
van de heer  LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Franstalige faciliteitenscholen   –   Inspectieversla-
gen

Artikel 3 van het protocol van 24 mei 1973 betref-
fende het beheer van de Franstalige scholen in het
Nederlandse taalgebied, stelt dat de pedagogische
inspectie van de Franstalige gesubsidieerde scholen

in Vlaanderen wordt verzekerd door het Franstalig
departement Onderwijs.

Dat dient evenwel verslagen met een vertaling
voor de Nederlandse administratie over te zenden
aan de Vlaamse Gemeenschap.

Kan de minister meedelen of de administratie op
dit ogenblik beschikt over verslagen van de
Franstalige inspectie en over jaarlijkse rapporten
betreffende het onderwijs in de Franstalige basis-
scholen in Vlaanderen met betrekking tot de jong-
ste jaren ?

Antwoord

Het departement Onderwijs heeft geen verslagen
of jaarlijkse rapporten ontvangen van de Fransta-
lige inspectie betreffende het onderwijs in de
Franstalige scholen in Vlaanderen met betrekking
tot de laatste jaren.

Ik moet hierbij het volgende opmerken. De
overeenkomsten waarbij binnen de toenmalige
Belgische regering afspraken werden gemaakt 
betreffende de bevoegdheidsverdeling tussen de
Nederlandstalige en de Franstalige ministers van
Nationale Opvoeding dateren van 1 juni 1970
(Vermeylen - Dubois) en van 24 mei 1973 (Cale-
waert - Toussaint).

Zoals ik op 7 oktober 2004 op een vraag om uitleg
van de Vlaamse volksvertegenwoordiger heb ge-
antwoord, wordt traditioneel aangenomen dat op
basis van artikel 5 van de bijzondere wet van 21 
juli 1971 betreffende de bevoegdheid en de wer-
king van de cultuurraden, de praktische uitvoe-
ringsmaatregelen betreffende onderwijs die de mi-
nisters van Nationale Opvoeding tot 31 december
1970 in onderlinge overeenstemming hebben geno-
men ten behoeve van de inwoners van de zes
Randgemeenten en van de taalgrensgemeenten die
niet de taal van het taalgebied gebruiken, blijven
gelden tot er een wijziging tot stand zou komen
met instemming van beide Gemeenschappen.

De Vlaamse volksvertegenwoordiger heeft in zijn
repliek op mijn antwoord van 7 oktober 2004 in-
gestemd met de vaststelling dat betreffende het fa-
ciliteitenonderwijs het decennia geleden afgesloten
akkoord niet zo maar eenzijdig kan worden gewij-
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zigd. (Handelingen Commissievergadering nr. 5 van
7 oktober 2004, blz. 20 e.v. – red.)

Onverminderd de vraag of een akkoord afgesloten
in 1973 onder deze regeling valt, rijst de vraag of
na de grondwetswijziging van 1988 geen nieuwe si-
tuatie is ontstaan. Het huidige artikel 127 van de
gecoördineerde Grondwet kent zelf de volheid van
bevoegdheden betreffende het onderwijs toe aan
de Gemeenschappen en bepaalt zelf de uitzonde-
ringen. Nagegaan dient te worden of het aan de
bijzondere wetgever toekomt in deze en andere on-
derwijsaangelegenheden de aldus toegewezen be-
voegdheden nader te omschrijven, dan wel deze te
beperken.

Ik kan op dit moment enkel vaststellen dat wel-
licht om opportuniteitsredenen er een feitelijke
toestand is ontstaan. Er moet op een billijke wijze
omgegaan worden met de afspraken die indertijd
werden gemaakt.

Zoals ik in mijn vorig antwoord heb vermeld, is de
Vlaamse Regering bereid de dialoog met de
Franstalige Gemeenschap terzake aan te gaan. Het
zou getuigen van een pessimistische ingesteldheid
mochten we nu al, voor het verstrijken van de door
de Vlaamse Regering vooropgestelde streefdatum
van 1 januari 2006, ons fixeren op detailpunten die
de dialoog zouden kunnen bemoeilijken, dan wel
beslissen welke eenzijdige maatregelen we overeen-
komstig het regeerakkoord gaan nemen.

Van groter belang lijkt mij dat op termijn een re-
geling tot stand komt waardoor de kwaliteit van
het geboden onderwijs en het bereiken van de
eindtermen kan worden nagegaan en de leerlingen
de zorgondersteuning en begeleiding verkrijgen
waarop ze overeenkomstig de Vlaamse regelgeving
recht hebben.

Vraag nr. 40
van 26 november 2004
van de heer  BART DE WEVER

Nederlands Tweede Taal   –   Samenstelling cursis-
tenpopulatie

In Vlaanderen volgen elk jaar duizenden mensen
een cursus Nederlands Tweede Taal (NT2), hetzij
in de centra voor basiseducatie, hetzij in de centra
voor volwassenenonderwijs, hetzij in een universi-

tair talencentrum, hetzij in een privé-instelling.
Om me hiervan een duidelijk beeld te kunnen vor-
men, stelde ik de minister graag volgende vragen.

1. Hoeveel mensen volgden in Vlaanderen de laat-
ste vijf jaar een cursus Nederlands Tweede Taal
? Kan de minister de cijfers geven, opgesplitst
per jaar en per instellingsvorm (VCP/CBE/uni-
versiteit) ?

Wat kan hieruit worden afgeleid ? 

2. Bestaan er cijfers van het aantal unieke cursis-
ten ? Dit betekent het aantal personen dat een
cursus volgt zonder dubbeltellingen.

We stellen vast dat er zeer grote verschillen zijn in
de populatie die deze taalcursussen volgt. Sommi-
gen zijn decretaal verplicht, maar het merendeel
doet het uit vrije wil, sommigen zijn nieuwkomers,
anderen wonen al vele jaren in Vlaanderen, som-
migen doen het na een gezinshereniging of na een
gezinsvorming, anderen zijn geregulariseerde ille-
galen, … Toch zijn hierover weinig gegevens be-
schikbaar. De onderwijsinstellingen zelf verwijzen
de vragen vaak door naar de onthaalbureaus om-
dat zij hiervan geen cijfers zouden hebben.

Om een goede inschatting te kunnen maken van
de werkelijke situatie op het veld, zou ik de minis-
ter volgende vragen willen stellen.

3. Wat is het contingent nieuwkomers ten opzich-
te van het totale aantal cursisten ?

4. Hoeveel van deze nieuwkomers vallen onder de
verplichting van het inburgeringsdecreet ?

5. Hoeveel cursisten die verplicht zijn om een in-
burgeringstraject te volgen, zijn ontvankelijk
verklaarde asielzoekers ?

6. Hoeveel cursisten die verplicht zijn om een in-
burgeringstraject te volgen, zijn erkende asiel-
zoekers ?

7. Hoeveel cursisten die verplicht zijn om een in-
burgeringstraject te volgen, zijn geregulariseer-
de illegalen ?

8. Worden niet-geregulariseerde illegalen aange-
nomen, indien zij zich wensen in te schrijven ?
Over hoeveel personen gaat het ?
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09. Hoeveel cursisten volgen een NT2-traject na
een gezinshereniging ?

10. Hoeveel cursisten volgen een NT2-traject na
een gezinsvorming ?

11. Hoeveel analfabeten volgen een alfabetise-
ringstraject en vervolgens een NT2-traject ?

Over welke bevolkingsgroepen gaat het voor-
namelijk ?

12. Hoeveel andersalfabeten volgen een alfabeti-
seringstraject en vervolgens een NT2-traject ?

Over welke bevolkingsgroepen gaat het voor-
namelijk ?

13. Indien hierover geen exacte cijfers bestaan,
kan de minister dan toch een reële schets van
de populatiesamenstelling van de cursussen
NT2 in Vlaanderen geven ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van-
denbroucke (vraag nr. 40) en Keulen (nr. 47).

Gecoördineerd antwoord

1. De afspraken zoals gemaakt op de Rondetafel-
conferentie NT2 (Afsprakenkader NT2, 18 juli
2003) bepalen dat analfabeten en laaggeschool-
den (< 10 jaar scholing) naar de centra voor ba-
siseducatie gaan, hogergeschoolden (> 10 jaar
scholing) een aanbod krijgen op de centra voor
volwassenenonderwijs en universitair geschool-
den cursus volgen op universitaire talencentra. 

Wij kunnen volgende cijfers meegeven over het
aantal inschrijvingen voor de cursussen Neder-
lands Tweede Taal in de centra voor volwasse-
nenonderwijs, centra voor basiseducatie, uni-
versitaire talencentra en Begeleid Individueel
Studeren. Er wordt bij deze cijfers geen onder-
scheid gemaakt tussen nieuwkomers en oudko-
mers.
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Centra voor volwassenenonderwijs

1999-2000 2000-2001 2001-2002 2002-2003 2003-2004

Antwerpen 6102 10200 12092 16283 12934
Vlaams-Brabant en BHG 5108 5247 7311 7921 11161
West-Vlaanderen 2262 4443 6338 7516 5580
Oost-Vlaanderen 2232 5219 6677 7719 7407
Limburg 1807 3002 3764 4011 4202
Totaal 17511 28111 36182 43450 41284

Centra voor basiseducatie

1999-2000 2000-2001 2001-2002 2002-2003 2003-2004

Antwerpen 2292 2847 3288 2684 9496
Vlaams-Brabant en BHG 2389 2603 3058 3319 6594
West-Vlaanderen 973 1130 1102 1403 2685
Oost-Vlaanderen 1620 1665 1992 2099 4829
Limburg 1485 1515 1643 1967 2696
Totaal 8759 9760 11083 11472 26300



Universitaire talencentra

1999-2000 2000-2001 2001-2002 2002-2003 2003-2004

Universiteit Gent 1236 1555 1794 1834 1776
– Zomercursussen 55 59 59 56 58
– Reguliere cursussen 1181 1496 1735 1778 1718
KU Leuven 1722 1771 1868 2083 2171
– Zomercursussen 272 308 388 462 541
– Reguliere cursussen 1450 1463 1480 1621 1630
UA stadscampus
– Zomercolleges 4830 5920 8253 8846 9340
– Unieke cursisten 879 1021 1118 1324 1464
UA - campus Drie Eiken 422 446 490 430 397
Totaal 9089 10.713 13.523 14517 15.148

Begeleid Individueel Studeren

2000 2001 2002 2003
Totaal 431 877 1078 1173

(BHG: Brusselse Hoofdstedelijke gewest; KU Leuven: Katholieke Universiteit Leuven; UA: Universiteit
Antwerpen – red.)

Uit deze cijfergegevens kan onder meer worden
afgeleid dat het aantal cursisten in de afgel-
open vijf jaar sterk is toegenomen, in het bij-
zonder in de centra voor volwassenenonder-
wijs. In die centra zien we evenwel dat de groei
zich het laatste jaar heeft omgezet in een lichte
daling van het aantal cursisten, uitgezonderd
in het Brusselse Hoofdstedelijke gewest waar er
een blijvende sterke groei van het aanbod NT2
bestaat.

In de centra voor basiseducatie is er door het
gesloten enveloppesysteem een minder sterke
groei. De grote groei in het laatste jaar heeft
niets te maken met een plotse verhoogde ins-
troom van cursisten, maar wel met de invoering
van het modulaire onderwijssysteem in de op-
leiding Nederlands Tweede Taal. Waar vroeger
cursisten zich eenmaal inschreven voor een li-
neair traject over een schooljaar heen, wordt
nu elke nieuwe start in een module ook als een
nieuwe inschrijving geregistreerd.

2. Het is niet mogelijk om op basis van de huidi-
ge registratie door het departement Onderwijs
het aantal unieke cursisten Nederlands Tweede
Taal te bepalen. Zo wordt in het modulaire on-
derwijssysteem een cursist bij aanvang van elke
module opnieuw ingeschreven.
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3. In onderstaande tabel kan de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger een overzicht vinden van de
nieuwkomers, in totaal 10.362 personen, opge-
splitst per scholingsgraad.

Uit onderstaande cijfers kunnen we dus aflei-
den dat 37 % van de nieuwkomers instapten in
een basiscursus NT2 op een centrum voor ba-
siseducatie, 55 % van de nieuwkomers bediend
werd door een centrum voor volwassenenon-
derwijs en 7 % van deze nieuwkomers een aan-
bod kregen op een universitair talencentrum.

Werkingsjaar Werkingsjaar Werkingsjaar Werkingsjaar Totaal %
2000 2001 2002 2003 (tot 31/3/04)

Analfabeet 29 83 127 135 374 4%
Laaggeschoold 688 793 1.031 854 3.366 33%
Hogergeschoold 1.033 1.404 1.804 1.512 5.753 55%
Universitair 161 216 247 142 766 7%
Onbekend 1 51 10 0 42 103 1 %

Totaal 1.962 2.506 3.209 2.685 10.362 100 %
1 wegens onvolledige rapportagegegevens

Aangezien dit tellingen betreft van inburge-
ringstrajecten (cursus Maatschappelijke Oriën-
tatie + basiscursus NT2) per nieuwkomer in
een bepaalde periode, zijn er geen dubbeltellin-
gen in deze cijfers. Daarom is het moeilijk deze
cijfers te vergelijken met de cijfers uit de tabel-
len die de Vlaamse volksvertegenwoordiger bij
vraag 1 kan terugvinden.

4. Wat betreft de decretale periode inburgering
kan ik de Vlaamse volksvertegenwoordiger al-
vast melden dat in de periode vanaf 1 april
2004  tot  en  met  31 oktober 2004,   1.953
nieuwkomers  een   inburgeringscontract on-
dertekenden, waarvan 726 behoren tot de ver-
plichte doelgroep, waarin de afspraken zijn
vastgelegd met betrekking tot hun deelname
aan een cursus NT2.

5. Antwoord zie vraag 13.

6. Antwoord zie vraag 13.

7. Antwoord zie vraag 13.

8. Bij inschrijving in een centrum voor volwasse-
nenonderwijs of een centrum voor basiseduca-
tie wordt momenteel niet gevraagd naar 
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identiteitsbewijzen of andere documenten waar-
uit zou blijken dat de persoon legaal in het land
verblijft. Bijgevolg kunnen wij hier-
over geen cijfermateriaal bezorgen.

Vreemdelingen wier verblijf niet geregulariseerd
werd, behoren niet tot de doelgroep van het in-
burgeringsbeleid en kunnen dus bijgevolg geen
NT2-opleiding volgen in het kader van een in-
burgeringstraject.

0
9. Antwoord zie vraag 13.

10. Antwoord zie vraag 13.

11 en 12. Sinds het schooljaar 2003-2004 wordt er
een onderscheid gemaakt tussen opleidingen Ne-
derlands Tweede Taal en alfabetiseringstrajecten
Nederlands Tweede Taal. In dat schooljaar wer-
den er 3.347 inschrijvingen alfa NT2 geteld bin-
nen het totaal van 26.300 inschrijvingen NT2 in
de basiseducatie. Het specifieke alfabetiserings-
traject NT2 wordt enkel in de centra voor basise-
ducatie gegeven. Er wordt hierbij geen onder-
scheid gemaakt tussen analfabete anderstaligen
en andersgealfabetiseerde anderstaligen. Deze
laatsten kunnen evenwel sneller instappen in het
gewone NT2-aanbod. Voor hooggeschoolde an-
dersgealfabetiseerden is de module Latijns
Schrift ontwikkeld. Er is momenteel geen cijfer-
materiaal beschikbaar over het aantal anders-
gealfabetiseerde cursisten die zich inschrijven in
de centra. Er zijn praktijken bekend waarbij ook
de zeer traaglerende gealfabetiseerde cursisten
NT2 in het alfa-aanbod instappen.

Van beide groepen is geen analyse gemaakt naar
afkomst. Het analfabeet zijn wijst op het ont-
breken van scholing in het land van herkomst.
Risicogroepen bestaan in hoofdzaak uit vrou-
wen, mensen die uit de landelijke regio's komen
en mensen die komen uit landen met gebrekkige
onderwijsvoorzieningen.

In de experimentele periode inburgering stapten
374 analfabeten in een inburgeringstraject (4 %
van het totaal aantal nieuwkomers in de experi-
mentele periode). Het onthaalbureau kan, gezien
de bepalingen in het decreet, deze personen één
jaar begeleiden. Het gaat hier voornamelijk over
gezinsherenigers en ontvankelijk verklaarde 
asielzoekers.

13. De bevoegde administratie Permanente Vorming
heeft geen zicht over de populatiesamenstelling
van de cursisten die deelnemen aan een cursus
NT2.

Deze gegevens worden geregistreerd in een nieuw
cliëntvolgsysteem dat momenteel nog in volle
ontwikkeling is. De elektronische bevragingsin-
strumenten op de centrale gegevensdatabank met
het oog op de opmaak van statistische gegevens
dienen nog verder te worden geoptimaliseerd.

In onderstaande tabel kan de Vlaamse volksver-
tegenwoordiger de cijfers van de experimentele
periode inburgering vinden met betrekking tot
het verblijfsstatuut van de nieuwkomers, verhou-
dingen die vermoedelijk zullen kunnen geëxtra-
poleerd worden naar de huidige decretale periode
(voor het werkingsjaar 2003 beschikt de bevoeg-
de administratie niet over de verdeling per ver-
blijfsstatuut) :
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Werkingsjaar Werkingsjaar Werkingsjaar Totaal %
2000 2001 2002

Gezinsvormers 632 735 891 2.258 29%
Gezinsherenigers 235 354 686 1.275 17%
Ontvankelijk verklaarde asielzoekers 844 1.043 1.220 3.107 40,5 %
Erkende vluchtelingen 68 83 84 235 3%
Geregulariseerden 92 272 303 667 9%
Slachtoffers mensenhandel 0 18 25 43 0,5 %
Onbekend1 91 1 0 92 1%

Totaal 1.962 2.506 3.209 7.677 100%
1 wegens onvolledige rapportagegegevens

Sinds 1 april 2004 hebben reeds meer dan
3.500 nieuwkomers zich aangemeld bij het
onthaalbureau.



Vraag nr. 41
van 26 november 2004
van de heer  MARK DEMESMAEKER

Franstalig onderwijs faciliteitengemeenten   –   Sub-
sidies

Op 10 september 2004 stelde ik de minister een
schriftelijke vraag onder dezelfde titel (vraag nr.
8). In het antwoord werd gesteld dat de eerste leer-
lingentellingen pas gebeuren op de eerste school-
dag van oktober 2004 (Bulletin van Vragen en
Antwoorden nr. 2 van 22 oktober 2004, blz. 45).

Vlaanderen betaalt momenteel het Franstalig on-
derwijs in de faciliteitengemeenten. Graag vernam
ik van de minister in verband met het onderwijs in
de faciliteitengemeenten en voor het schooljaar
2004-2005 het volgende.

1. Kan de minister meedelen hoeveel leerlingen
het Franstalig onderwijs per faciliteitengemeen-
te in Vlaanderen op 1 oktober 2004 telde ?

2. Kan de minister ter vergelijking de schoolbe-
volkingscijfers meedelen in het Nederlandstalig
onderwijs per faciliteitengemeente ?

3. Hoeveel bedroegen de totaal uitgekeerde wed-
desubsidies per gemeente voor het Franstalig
onderwijs in de zes Randgemeenten ?

4. Welke bedragen werden er uitgekeerd aan wer-
kings- en uitrustingssubsidies ?

Antwoord

1. Het aantal leerlingen in het Franstalig basison-
derwijs in de faciliteiten- en taalgrensgemeen-
ten op 1 oktober 2004:

Kleuters Lager Totaal

Drogenbos 60 118 178
Kraainem 101 161 262
Linkebeek 86 147 233
Sint-Genesius-Rode 257 436 693
Wemmel 188 391 579
Wezembeek-Oppem 291 472 763
Subtotaal
faciliteitengemeenten 983 1725 2708
Ronse 49 126 175

Totaal 
faciliteiten- 
en taalgrens-
gemeenten 1032 1851 2883

De wettelijke basis voor Franstalig onderwijs in de
zes faciliteitengemeenten wordt gevonden in arti-
kel 7, §3 B van de wet op het gebruik van de talen
in bestuurszaken van 2 augustus 1963. Het betreft
uitsluitend kleuter- en lager onderwijs voor leerlin-
gen die het Frans als moedertaal of gebruikelijke
taal hebben en waarvan het gezinshoofd verblijf
houdt in één van deze gemeenten. Het betreft zes
gemeentelijke basisscholen (in elke gemeente één)
en twee vrije gesubsidieerde basisscholen (St.-Ge-
nesius-Rode en Wezembeek-Oppem).

Hoewel de vraagstelling gericht is op de facilitei-
tengemeenten, geef ik ook de gegevens met betrek-
king tot de taalgrensgemeenten, zoals in antwoord
op vraag nr. 8 van 10 september 2004 (Bulletin van
Vragen en Antwoorden nr. 2 van 22 oktober 2004,
blz. 45 – red.).

Het Franstalig basisonderwijs in de taalgrensge-
meenten wordt ingericht in overeenstemming met
artikel 6 van de wet houdende taalregeling in het
onderwijs van 30 juli 1963 en is bedoeld voor leer-
lingen waarvan het Frans de moedertaal of de ge-
bruikelijke taal is en waarvan het gezinshoofd ver-
blijft in één van de taalgrensgemeenten.
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Enkel in de stad Ronse bestaat er een Franstali-
ge afdeling van de Nederlandstalige kleuter- en
lagere gemeenschapsscholen. De vroeger be-
staande Franstalige gesubsidieerde basisschool
in Ronse heeft recentelijk haar deuren gesloten.
Ook de vroegere Franstalige gemeentelijke ba-
sisschool van Voeren heeft in 1992 haar deuren
gesloten, omdat niet langer zestien ouders om
gemeentelijk Franstalig onderwijs verzochten.
Franstalige leerlingen volgen in Voeren op basis
van de leerplichtwetgeving les in een privé-in-
stelling, die uiteraard geen getuigschriften basi-
sonderwijs kan uitreiken.

2. Het aantal leerlingen in het Nederlandstalig
basisonderwijs in de faciliteiten- en taalgrens-
gemeenten op 1 oktober 2004 (gewoon + bui-
tengewoon basisonderwijs):

Kleuters Lager Totaal

Drogenbos 72 146 218
Kraainem 114 136 250
Linkebeek 73 138 211
Sint-Genesius-Rode 390 670 1060
Wemmel 306 760 1066(*)
Wezembeek-Oppem 174 414 588
Subtotaal

Faciliteiten-
gemeenten 1129 2264 3393

Bever 121 204 325
Mesen 66 113 179
Spiere-Helkijn 155 263 418
Ronse 860 1456 2316
Voeren 153 276 429

Subtotaal 
taalgrensgemeenten 1355 2312 3667

Totaal 2484 4576 7060

(*) inclusief het buitengewoon basisonderwijs

3. De uitgekeerde weddetoelagen voor het
Franstalig basisonderwijs in de faciliteitenge-
meenten voor de maanden september, oktober
en november 2004:

Drogenbos 126.670 euro
Kraainem 205.671 euro
Linkebeek 145.429 euro
Sint-Genesius-Rode 451.681 euro
Wemmel 328.937 euro
Wezembeek-Oppem 491.018 euro

Wat de gemeenschapskleuter- en lagere scholen
in Ronse betreft, worden de personeelsleden
van het Franstalig onderwijs nog steeds op ba-
sis van het "Protocol betreffende het beheer der
Franstalige scholen in het Nederlands taalge-
bied", binnen de toenmalige Belgische regering
op 24 mei 1973 gesloten tussen de ministers Ca-
lewaert en Toussaint (punt 5), betaald door de
Franse Gemeenschap, gelet op de onderstelling
dat de Franstalige minister bevoegd zou zijn
voor de pedagogische en personeelsaangelegen-
heden, waarbij specifiek Ronse werd vermeld.

4. Aangezien voor het gemeenschapsonderwijs
een globale dotatie wordt toegekend, kan voor
dit net niet meegedeeld worden hoeveel wer-
kingsmiddelen er werden uitgekeerd ten behoe-
ve van het Franstalig onderwijs. Overigens is er
geen Franstalig gemeenschapsonderwijs in de
zes faciliteitengemeenten, aangezien het de
taak is van de gemeenten om het faciliteitenon-
derwijs in te richten.

Wat betreft het gesubsidieerd onderwijs gaan
we uit van een geldwaarde per punt van 58 eu-
ro, zoals opgenomen in de aan het Vlaams Par-
lement voorgelegde begroting.

Dit komt neer op een bedrag per leerling van 

– 307,91 euro voor een kleuter in het gewoon
onderwijs,

– 464 euro voor een leerling in het gewoon la-
ger onderwijs.

Vraag nr. 42
van 3 december 2004
van de heer  JOHAN VERSTREKEN

BAMA-structuur   –   Opleiding verpleegkunde

Binnen België hebben wij momenteel twee oplei-
dingen verpleegkunde : gegradueerde verpleeg-
kundige, die binnen de bachelor-masterstructuur
(BAMA) "bachelor" binnen de hogescholen
wordt, en de vierde graad van het aanvullend se-
cundair beroepsonderwijs, die "gediplomeerde
verpleegkundige" wordt genoemd.

Deze twee opleidingen werden ook opgenomen
binnen het sociaal akkoord van 2000, tot groot
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ongenoegen van de beroepsorganisaties. Door het
invoeren van de Europees opgelegde bachelor-
masterstructuur dreigt er echter maar één oplei-
ding meer over te blijven volgens sommige be-
roepsorganisaties binnen de verpleegkunde, en zal
enkel "bachelor" aanspraak maken op een erken-
ning van verpleegkundige.

Het behoud van deze tweede opleiding is van
groot belang, en wel om volgende redenen.

– Er zijn al immense problemen om verpleegkun-
digen te vinden op de arbeidsmarkt. Mocht op
termijn, door enkel erkenningen te verlenen
aan verpleegkundigen met "bachelor", de vier-
de graad van het aanvullend secundair beroeps-
onderwijs verdwijnen, wordt de instroom nog
kleiner.

– Via de vierde graad van het aanvullend secun-
dair beroepsonderwijs krijgen laaggeschoolde
jongeren die het al wat moeilijker hebben op de
arbeidsmarkt, toch de kans om het beroep van
verpleegkunde te studeren.

– Het afschaffen van de vierdegraadsopleiding
zou ook enorme budgettaire gevolgen kunnen
hebben binnen de gezondheidszorg. Gegradu-
eerde verpleegkundigen zijn heel wat duurder
dan gediplomeerde verpleegkundigen.

Bovendien moet worden opgemerkt dat er op het
veld bijna geen verschil is tussen deze beide ver-
pleegkundigen binnen heel wat zorgsettings. Ze
worden ingezet in de ziekenhuizen, rust- en verzor-
gingstehuizen en thuisverpleging.

Bovendien zou er een Europese richtlijn in de
maak zijn waarbij vastgelegd wordt dat men enkel
via een "bachelor" Europees erkend zal worden als
verpleegkundige. Dit betekent op termijn dat de
vierdegraadsverpleegkundigen deze erkenning niet
meer kunnen krijgen, en zodoende het beroep niet
meer volwaardig kunnen uitoefenen.

1. Wat zijn de gevolgen van de invoer van de BA-
MA-structuur voor de opleidingen verpleeg-
kunde in België ?

2. Wat zegt de Europese wetgeving hierover ?

3. Wat zijn de beleidsuitgangspunten van de minis-
ter m.b.t. de twee opleidingen verpleegkunde ?

Antwoord

1. De invoering van de BAMA-structuur heeft
geen directe of indirecte invloed op de driejari-
ge studierichting verpleegkunde die is gerang-
schikt op het niveau van de vierde graad van
het voltijds gewoon beroepssecundair onder-
wijs. 

Dit betekent dat inzake structuur en organisa-
tie van deze studierichting nog steeds het on-
derwijsdecreet II van 31 juli 1990 en het besluit
van de Vlaamse Regering van 19 juli 2002 van
toepassing zijn.

2. Of er een nieuwe Europese richtlijn inzake be-
roepsuitoefening van verpleegkunde in onder-
zoek of voorbereiding is, kan ik bevestigen
noch ontkennen. Ook van de federale over-
heidsdiensten voor Volksgezondheid, terzake
gecontacteerd, kon geen uitsluitsel worden ver-
kregen. 

Dat het tweevoudig traject (secundair respec-
tievelijk hoger onderwijs) dat tot de verpleeg-
kwalificatie leidt, reeds meerdere jaren discus-
sies heeft uitgelokt en geruchten heeft doen cir-
culeren, is mij voldoende bekend. In elk geval
zijn de verpleegopleidingen tot op vandaag ge-
baseerd op de richtlijn 77/453/EEG van 27 juni
1977, zoals gewijzigd.

3. Zoals mijn voorgangers op Onderwijs trek ik
de zinvolheid en opportuniteit van een ver-
pleegopleiding buiten het hoger onderwijs niet
in twijfel. Diverse argumenten kunnen hiervoor
worden ingeroepen, zoals :

– de doelgroep (leerlingen die om welke reden
dan ook niet voor een hogeschoolopleiding
opteren) ;

– de geëigende pedagogisch-didactische aan-
pak (met sterke nadruk op begeleiding) ;

– de recente samenvoeging van de afzonderlij-
ke studierichtingen psychiatrische verpleeg-
kunde en ziekenhuisverpleegkunde tot één
richting verpleegkunde (rekening houdende
met Europese ontwikkelingen in de sector) ;
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– de inhoudelijke actualisering (via het experi-
menteel modulair concept) ;

– de flexibele organisatiemogelijkheden voor
scholen (via avondlessen gezins- of profes-sio-
nele activiteiten met studies combineren of
via modules een eigen scholingstempo aan-
houden) ;

– de mogelijkheid tot het behalen van een diplo-
ma secundair onderwijs (naast het diploma in
de verpleegkunde) ;

– de groeiende belangstelling (van 3.712 leerlin-
gen in het schooljaar 1999-2000 naar 4.231
leerlingen in 2003-2004) ; dit gegeven kan niet
los worden gezien van het federaal én Vlaams
beleid om vraag en aanbod meer op elkaar af
te stemmen (cfr. scholingsinitiatieven VDAB,
sectoraal akkoord "600") ;

– de vaststelling dat verpleegkunde een knel-
puntberoep is en blijft (en derhalve een vrijwel
volledige werkzekerheid biedt).

Anderzijds dient te worden toegegeven dat de vierde
graad secundair onderwijs op tal van vlakken niet
meer als leerplichtonderwijs in de bredere betekenis
van deze term kan worden opgevat. Sommige ande-
re opleidingen horen evenmin thuis op het onderwij-
sniveau waarop ze thans zijn gerangschikt. In mijn
beleidsnota wordt daarom een groepering van deze
opleidingen onder de noemer "tertiair onderwijs" in
het vooruitzicht gesteld. Een dergelijke herstructure-
ring kan uiteraard slechts langs decretale weg.

Vraag nr. 43
van 3 december 2004
van mevrouw  HELGA STEVENS

Obesitaspreventie   –   CLB’s

In oktober 2004 heb ik naar aanleiding van de docu-
mentaire "Supersize me" een dossier samengesteld
rond obesitas en de preventie daarvan. Deze vraag
past in het kader van dat dossier.

Het belang van een vroege detectie van overge-
wicht is door meerdere studies aangetoond. Als
zwaarlijvigheid optreedt vóór de puberteit, is het
risico dat deze problematische gezondheidssituatie
uitdijt tot de volwassen leeftijd 20 tot 50 procent !

Zwaarlijvigheid moet dus vóór de volwassen leef-
tijd worden bestreden ("Zwaarlijvige Belgen nege-
ren gevaar", De Standaard, 19/7/04).

Een zeer recente studie bevestigt de toename van
obesitas bij de jeugd. Ongeveer 14 procent van de
kinderen heeft overgewicht en 3 procent is obees
(Van Hamme F., "Ontwikkeling kinderen beter
opvolgen", De Tijd, 17/9/04).

De centra voor leerlingenbegeleiding (CLB) kun-
nen hier met het schoolonderzoek een belangrijke
rol in spelen. Zij zouden de leerlingen bij wie pro-
blemen werden vastgesteld, ook moeten opvolgen.
Het mag echter niet alleen bij detectie blijven. Mo-
menteel nemen schoolartsen deze opdracht reeds
ter harte. De nieuwe Vlaamse groeicurven (in het
bijzonder de BMI-curven) geven schoolartsen
hierbij nog een bijkomend instrument om deze op-
dracht te volbrengen.

Uit een reactie van de Vlaamse Wetenschappelijke
Vereniging voor Jeugdgezondheid op ons obesi-
tas-dossier blijkt dat de CLB’s op structurele be-
perkingen stuiten om verder te gaan dan detectie.
Het ontbreekt aan tijd en mankracht om – na de
depistage – zowel collectieve (zoals GVO voor ou-
ders en jongeren) als individuele motiverende ac-
ties te ondernemen, niettegenstaande ze over ex-
pertise (weldra ook richtlijnen) en de juiste bena-
deringskanalen (scholen, oudercomités, jongeren
op consult) beschikken.

De CLB’s moeten hiervoor dan ook de nodige on-
dersteuning krijgen. Taken opleggen aan een in-
stantie zonder de nodige personele en/of financië-
le ondersteuning, is geen daad van goed bestuur.
Daarnaast moet er mijns inziens opnieuw meer
nadruk liggen op een juiste voorlichting inzake ge-
zonde voeding (GVO).

1. Welke rol is volgens de minister weggelegd voor
de CLB’s in de strijd tegen obesitas ?

2. Zo de minister een belangrijke taak ziet voor de
CLB’s, welke maatregelen worden dan geno-
men om ze toe te laten deze taak te vervullen ?

Antwoord

1. De mogelijke rol die de centra voor leerlingen-
begeleiding terzake kunnen spelen, dient gezien

-740-Vlaams Parlement – Vragen en Antwoorden – Nr. 10 – 25 maart 2005



te worden binnen het bredere takenpakket van
de CLB’s betreffende preventieve gezondheids-
zorg.

We mogen daarbij echter niet uit het oog verlie-
zen dat de CLB’s in de strijd tegen obesitas hun
rol uiteraard in een veel ruimere context opne-
men. Meer algemeen heeft de problematiek van
gezonde voeding en gezonde eetgewoonten im-
mers een plaats gevonden binnen het kader van
de vakoverschrijdende eindtermen, die door de
scholen als eerstelijnsverantwoordelijken die-
nen nagestreefd te worden.

Vakoverschrijdende eindterm "Voeding" (ge-
zondheidseducatie), eerste graad secundair on-
derwijs: de leerlingen

– kunnen aan de hand van een model een
evenwichtige maaltijd samenstellen;

– zien in hoe het voedingsgedrag beïnvloed-
wordt door reclame en sociale omgeving.

Vakoverschrijdende eindterm "Gezonde en ac-
tieve leefstijl" (gezondheidseducatie), tweede
graad secundair onderwijs: de leerlingen

– ...

– hanteren de richtlijnen voor een gezonde
voeding, voor de aankoop en bewaring van
voedingsmiddelen en de hygiënische berei-
ding van maaltijden;

– ...

Vakoverschrijdende eindterm "Leefstijl en le-
venskwaliteit" (gezondheidseducatie), derde
graad secundair onderwijs: de leerlingen

– nemen een kritische houding aan tegenover
hun voedingspatroon en zijn bereid het aan
te passen, rekening houdende met criteria
voor een evenwichtige voeding binnen diver-
se voedingssystemen;

– benoemen risicofactoren voor eetstoornis-
sen en de gevolgen daarvan;

– ...

Dit systeem van eindtermen, met de achterlig-
gende uitgangspunten (gezondheidseducatie als
pijler van gezondheidsbevordering, gezondheids-
bevorderende school, ...), biedt zowel scholen als
CLB’s een sterk onderbouwd kader om deze pro-
blematiek aan te pakken. De CLB’s moeten hier-
bij binnen het kader van hun decretale en regle-
mentaire opdracht op het gebied van de preven-
tieve gezondheidszorg en het psychisch en sociaal
functioneren ondersteunend optreden ten aan-
zien van de scholen uit hun werkgebied.

Volgens de Vlaamse volksvertegenwoordiger zou
het de CLB’s aan tijd en mankracht ontbreken
om individuele en collectieve motiverende acties
(i.v.m. gezonde voeding en gezonde eetgewoon-
tes) op te zetten.

De vraag rijst dan ook of het aangewezen is dat
steeds het CLB dergelijke taken op zich zou die-
nen te nemen.

Bij de mogelijke acties willen we deze vermelden.

– Individuele acties. Het spreekt voor zich dat
leerlingen en/of ouders die zich voor deze
problematiek vraagsturend tot het CLB wen-
den, daar terecht moeten kunnen.

– Daarnaast hebben de CLB’s aanbodgestuurd
bij de algemene, de gerichte en de bijzondere
consulten telkens aandacht voor gewicht en
groei. Gewicht én groei omdat vooral een toe-
name van de Body Mass Index (BMI) een
goede indicator is voor een eventueel ontstaan
van een probleem van over- of ondergewicht.
In beide gevallen beschikt het CLB over de
mensen, de middelen en de expertise om de
nodige acties op CLB-niveau te ondernemen.
Indien nodig, kan er ook worden doorverwe-
zen naar de huisarts, naar een diëtist of naar
een gespecialiseerde dienst.

– Collectieve acties. Gelet op de eerste-
lijnsverantwoordelijkheid is het meest zinvol-
le dat de school dergelijke acties opzet. Na-
tuurlijk kan een school daarbij voor onder-
steuning een beroep doen op het CLB.

Tevens is het aangewezen om via het netwerk
van de CLB’s het LOGO (lokaal gezondheidso-
verleg – red.) in te schakelen, dat aandacht voor
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een gezonde voeding expliciet in zijn takenpakket
heeft en de nodige expertise in huis heeft. (Arti-
kel 2 van het BVR van 17 maart 2000 tot bepa-
ling van sommige opdrachten van de centra voor
leerlingenbegeleiding stelt dat de CLB’s bij het
uitvoeren van hun opdrachten samenwerken met
de LOGO’s teneinde de Vlaamse gezondheids-
doelstellingen mee te realiseren.)

Meer algemeen zal de CLB-opdracht betreffen-
de gezonde voeding en gezonde eetgewoonten
op termijn een plaats moeten krijgen binnen
het Vlaamse preventieve gezondheidsbeleid
(decreet van 21 november 2003 betreffende het
preventieve gezondheidsbeleid).

Voor specifieke vragen in verband met het pre-
ventieve gezondheidsbeleid in het algemeen
kan ik verwijzen naar de Vlaamse minister be-
voegd voor Volksgezondheid.

2. Uit het antwoord op vraag 1 blijkt dat de
CLB’s inderdaad een belangrijke rol kunnen en
moeten opnemen op het gebied van de preven-
tieve gezondheidszorg. Die rol is echter niet
nieuw, want vastgelegd in het decreet betreffen-
de de centra voor leerlingenbegeleiding van 1
december 1998 en de daaruit voortvloeiende
uitvoeringsbesluiten. Er is dan ook geen direc-
te nood aan eventuele bijkomende maatregelen
vanuit het departement Onderwijs, noch qua
reglementering, noch qua middelen.

Uiteraard zal een en ander aan de orde komen
tijdens de decretaal voorgeschreven evaluatie
van het hele CLB-decreet, die deze legislatuur
zal plaatsvinden. Hierbij moet onder meer na-
gegaan worden of bepaalde door de overheid
aan de CLB’s opgelegde taken, zoals inen-
tingscampagnes, niet ten koste gegaan zijn van
andere taken binnen de opdracht betreffende
de preventieve gezondheidszorg.

Vraag nr. 44
van 3 december 2004
van mevrouw  HELGA STEVENS

Obesitaspreventie   –   Schoolmaaltijden

In oktober 2004 heb ik naar aanleiding van de do-
cumentaire "Supersize me" een dossier samenge-

steld rond obesitas en de preventie daarvan. Deze
vraag past in het kader van dat dossier.

Belang van de middagmalen op school

Een goede voeding kan reeds op jonge leeftijd bij-
dragen tot de preventie van welvaartsziekten zoals
hart- en vaatziekten, overgewicht en diabetes op
latere leeftijd. Door kinderen in de praktijk te to-
nen wat goede voeding betekent, en door te tonen
dat goede voeding ook lekker kan zijn, kunnen de
scholen een belangrijke rol spelen in de eetge-
woonte.

Als belangrijkste maaltijd van de dag moet het
warme middagmaal beantwoorden aan een aantal
basisregels. Rekening houdende met de Vlaamse
voedingsgewoonten moet het instaan voor onge-
veer 35 % van de dagelijkse energiebehoefte. De
hoofdmaaltijd zou ook minstens de helft moeten
leveren van de benodigde hoeveelheid eiwitten, ij-
zer, vitaminen en voedingsvezels en zelfs 75 tot 100
% van vitamine C en B-caroteen. Voor vetten,
koolhydraten en calcium volstaat 33 tot 40 %, om-
dat deze voedingsstoffen ook in voldoende mate
kunnen worden aangebracht door de broodmaal-
tijden. Wat de verschillende voedingsstoffen be-
treft, liggen de verwachtingen nog hoger, omdat in
het bijzonder tijdens de warme maaltijd belangrij-
ke voedingsmiddelen worden gebruikt, zoals
groenten, aardappelen, vlees of vis, waarvoor
vaak niet meer op een ander moment van de dag
wordt gekozen.

In Vlaanderen werd zo’n 25 jaar geleden voor het
eerst onderzoek gedaan naar de schoolmaaltijden.
Hieruit bleek dat er heel wat misliep. Zo stonden
er te vaak vette vleessoorten, te weinig groenten, te
veel vette aardappelbereidingen, ongezonde des-
serts en suikerrijke frisdranken op het menu. Een
steekproef tien jaar later toonde aan dat er alleen
op het vlak van de nagerechten een duidelijke ver-
betering merkbaar was.

Recente steekproeven tonen aan dat de school-
maaltijden nog steeds te veel vlees en vet bevatten
en dat belangrijke elementen zoals groenten, fruit
en melkproducten nog steeds ondervertegenwoor-
digd zijn.

Kwaliteit van de maaltijden en afspraken met uit-
zendkoks
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Zoals de hygiëne in schoolkeukens door de Dienst
van de Eetwareninspectie wordt opgelegd en ge-
controleerd, zou de kwaliteit van de middagmalen
ook moeten worden nagegaan. Mij lijkt het niet
opportuun om strenge regels vast te leggen waar
alle maaltijden aan moeten voldoen, maar er moet
wel een zekere vorm van opvolging zijn, en zo no-
dig moeten maatregelen genomen kunnen worden.

Kiezen voor een uitzendkok wordt vaak ten on-
rechte gebruikt als argument om alle verantwoor-
delijkheid over het eetgebeuren van zich af te
schuiven. Indien er minderwaardige maaltijden op
tafel komen, dan is dat de schuld van de uitzend-
kok. Dit is echter de wereld op zijn kop zetten ! De
school moet zorgen dat er goede afspraken ge-
maakt worden, bijvoorbeeld over het uur waarop
de maaltijden worden afgeleverd, de frequentie
van verse groenten en fruit, de portiegrootte, de
aard van de nagerechten, enzovoort.

De refter

De sfeer en de ruimte waarin de maaltijden worden
genomen, spelen eveneens een belangrijke rol. In
sommige scholen moeten de leerlingen, doordat de
refter onvoldoende groot is, hun maaltijd in een
sneltempo binnenwerken. Dit kan niet de bedoe-
ling zijn. Er zou dan ook op moeten worden toege-
zien dat de refters voldoende aangepast zijn aan
het aantal leerlingen dat het middagmaal nuttigt
op school. De ideale refter lijkt op een restaurant :
het is een gezellige ruimte, voldoende groot en rust-
gevend ingericht. Om de maaltijden in alle rust te
laten verlopen, moet er in voldoende etenstijd wor-
den voorzien. Lawaai moet zoveel mogelijk worden
beperkt (bv. ook door een goede keuze van bouw-
materialen). Een rustige, gezellig ingerichte ruimte
spoort aan tot "beter" eten in de brede zin van het
woord.

1. Het middagmaal is de belangrijkste maaltijd
van de dag. Idealiter zou men de warme maal-
tijd dan moeten nuttigen zodat men ’s avonds
niet met een energieoverschot zit.

Hoeveel procent van de Vlaamse scholen biedt
een warme maaltijd aan over de middag ?

2. Hoeveel procent van de Vlaamse scholen die
een warme maaltijd aanbieden, besteedt de be-
reiding ervan niet uit ?

Graag kreeg ik bij de twee voorgaande vragen
zowel de resultaten voor de basisscholen als
voor de secundaire scholen, en dit opgesplitst
naar de verschillende onderwijsnetten.

3. Scholen die via uitzendkoks werken, kunnen
door een duidelijk contract af te sluiten, waar-
in ook aandacht wordt besteed aan het kwalita-
tief aspect van de maaltijden, eenvoudig vol-
doen aan de behoeften.

Ziet de minister er vanuit zijn bevoegdheid op
toe dat ook kwalitatieve normen worden inge-
bracht, en niet enkel financiële ?

4. Ten slotte : bestaan er richtlijnen wat de groot-
te van de refters betreft ? Zo neen, neemt de mi-
nister terzake initiatieven ?

Antwoord

1. Het voorzien in maaltijden behoort niet tot de
kerntaken van een onderwijsinstelling; het
vormt een extra service naar leerlingen en ou-
ders toe. Scholen beslissen autonoom of ze al
dan niet maaltijden aan hun leerlingen willen
aanbieden. Wanneer zij hiervoor kiezen, is het
belangrijk dat zij zich bewust zijn van hun
verantwoordelijkheid ten aanzien van eetge-
woonten van de leerlingen en dat ze zorgen
voor kwalitatieve en nutritieve maaltijden. 

Het departement Onderwijs verzamelt dan ook
geen gegevens over het percentage Vlaamse
scholen dat een warme maaltijd over de middag
aanbiedt. Naar aanleiding van de concrete
vraag heeft mijn administratie contact opgeno-
men met het Federaal Agentschap voor de Vei-
ligheid van de Voedselketen, kortweg het Voed-
selagentschap. In antwoord op de derde vraag
zal ik verder ingaan op de rol van het Voedsel-
agentschap. Het Voedselagentschap verzamelt
wel gegevens over grootkeukens in het alge-
meen, maar niet specifiek voor scholen.

Verder wens ik nog te benadrukken dat wan-
neer een school een warme maaltijd aanbiedt
over de middag, het nog altijd de keuze van de
ouders is om al dan niet van deze extra service
gebruik te maken. Ik kan mij inbeelden dat een
aantal ouders er bewust voor opteren om 's
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avonds een warme maaltijd samen met de kinde-
ren te gebruiken, want naast het voedingsaspect
hebben maaltijden toch ook een belangrijk sociaal
aspect. Uiteraard bekleedt het onderwijs omwille
van zijn opvoedkundige missie een bijzondere po-
sitie ten aanzien van een gezonde voeding. Ik ver-
wijs daarbij naar de vakoverschrijdende eindter-
men in het domein van de "gezondheidseducatie".
Scholen worden verondersteld om via georgani-
seerde leermogelijkheden jongeren kennis, inzich-
ten, vaardigheden en attitudes bij te brengen m.b.t.
gezondheid. Enkele voorbeelden van eindtermen
die te maken hebben met gezond eten en drinken,
zijn de volgende.

– Gezondheidseducatie lager onderwijs

De leerlingen kunnen gezonde levensge-
woonten in verband brengen met wat ze we-
ten over het functioneren van het eigen li-
chaam.

– Gezondheidseducatie secundair onderwijs
(gezonde en actieve levensstijl)

De leerlingen hanteren de richtlijnen voor
een gezonde voeding.

De leerlingen zien in hoe het voedingsgedrag
beïnvloed wordt door reclame en sociale
omgeving.

Hoe de school dit concreet uitwerkt, is haar ei-
gen keuze en verantwoordelijkheid. Toch mag
men van het onderwijs niet te veel verwachten
en moet men ook de rol van andere opvoed-
kundige actoren zoals de ouders in acht nemen.
Daarbij wil ik geenszins de verant-
woordelijkheid van de school ontkennen, maar
benadrukken dat het gaat om een gedeelde
verantwoordelijkheid tussen verschillende op-
voedkundige actoren.

2. Een aantal scholen hebben een schoolkeuken in
eigen beheer, die onder de verantwoor-
delijkheid valt van de schooldirecteur. Omdat
deze verantwoordelijkheid een zware belasting
vormt voor de directeur, opteren steeds meer
scholen ervoor om een beroep te doen op een
cateringbedrijf of een traiteur, die de maaltij-
den kant-en-klaar komen leveren. In het laatste
geval zijn deze bedrijven zelf verantwoordelijk
voor de bereide maaltijden.

Noch het departement Onderwijs, noch het
Voedselagentschap hebben gegevens over het
aantal scholen die een warme maaltijd aanbie-
den en de bereiding ervan niet uitbesteden.

3. Naar aanleiding van de schooldoorlichting
kijkt de onderwijsinspectie na in welke mate de
school een dynamisch welzijnsbeleid voert. Zij
bezit echter niet de expertise om de evenwichti-
ge samenstelling van de menu's of de algemene
veiligheid en hygiëne in de schoolkeuken te
controleren.

Deze laatste bevoegdheid behoort toe aan het
Voedselagentschap, dat ressorteert onder de be-
voegdheid van de federale minister van Sociale
Zaken en Volksgezondheid. Het Voedselagent-
schap integreert in één enkele administratieve
organisatie alle controle- en inspectiediensten,
van het begin tot het einde van de voedselketen.
Zij staan ook in voor de controle op grootkeu-
kens, waartoe ook de schoolkeukens gerekend
worden. Of scholen nu een schoolkeuken in ei-
gen beheer uitbaten of een beroep doen op een
cateringbedrijf of een traiteur, er zal altijd
verantwoording moeten afgelegd worden aan
het Voedselagentschap.

Het manipuleren en bewaren van de voedings-
waren en de hygiëne van de lokalen zijn onder-
worpen aan een steeds strengere wetgeving. Bij-
voorbeeld, een koninklijk besluit van 19951

schrijft voor dat men voor het openen van een
schoolkantine een vergunning moet vragen bij
de Eetwareninspectie. Een ander voorbeeld
vormt een koninklijk besluit van 19972 ter uit-
voering van een Europese richtlijn ter bescher-
ming van de gezondheid van de verbruiker
door het uitvaardigen van hygiëneregels inzake
voeding. Dit koninklijk besluit verplicht de ve-
rantwoordelijke van de grootkeukens veilig-
heidsprocedures in te stellen die voor een deel
gebaseerd zijn op HACCP (Hazard Analysis
and Critical Control Points of analyse van de
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1 koninklijk besluit van 4 december 1995 (Belgisch Staatsblad

23/02/1996) tot onderwerping aan vergunning van plaatsen
waar voedingsmiddelen gefabriceerd of in de handel ge-
bracht worden of met het oog op de uitvoer behandeld wor-
den

2 koninklijk besluit van 7 februari 1997 betreffende de voe-
dingsmiddelenhygiëne



gevaren en kritische punten om deze te beheer-
sen). Sinds kort verplicht het koninklijk besluit
van 14 november 20033 betreffende de autocon-
trole, meldingsplicht en traceerbaarheid in de
voedselketen (van toepassing vanaf 01/01/05)
de operatoren in de voedselketen om een auto-
controlesysteem in te voeren dat op de princi-
pes van HACCP gebaseerd is, evenals een sys-
teem dat de traceerbaarheid verzekert van alle
producten binnen de inrichting.

Bovendien heeft het Voedselagentschap sinds 1
april 2004 de controle op grootkeukens opge-
voerd en voert zij een infocampagne rond
"grootkeukens".

4. Een besluit van de Vlaamse Regering van 27 fe-
bruari 19924 regelt de fysische en financiële nor-
men voor schoolgebouwen, internaten en psy-
cho-medische-sociale centra. Op basis van het
aantal leerlingen worden maximale bruto-op-
pervlakten voorgeschreven voor de school. 

Voor het basisonderwijs gebeurt dit globaal
voor heel de school, zonder onderscheid te ma-
ken naar de functie van de lokalen. Voor het se-
cundair onderwijs worden door het besluit drie
pakketten voorgeschreven van maximale bru-
to-oppervlakten, gebaseerd op de functie van
de lokalen. Zo bevat pakket nr. 3 een aantal
normen met betrekking tot lokalen waarin
geen lessen worden gegeven, waartoe ook de
schoolrefters behoren. De reden waarom met
meer globale normen gewerkt wordt, is omdat
lokalen soms voor verschillende doeleinden
kunnen aangewend worden: bijvoorbeeld, een
schoolrefter die ook als examenlokaal gebruikt
wordt, een sporthal die als schoolrefter ge-
bruikt wordt. In de praktijk maakt de dienst
Infrastructuur en Technisch Advies van het Ge-
meenschapsonderwijs (RAGO) ook gebruik

van het koninklijk besluit van 22 juni 19875, dat
wel een gedetailleerde regeling bevat voor de
minimale oppervlakte van schoolrefters. Daar-
naast hanteren zowel de Dienst voor Infra-
structuurwerken van het Gesubsidieerd Onder-
wijs (DIGO) als de RAGO ook een aantal fede-
rale normen m.b.t. brandveiligheid, hygiëne,...
zoals het Algemeen Reglement voor de Ar-
beidsbescherming (ARAB) om de grootte van
de schoolrefters te bepalen.

Vraag nr. 45
van 3 december 2004
van de heer  ELOI GLORIEUX

Provinciale studiebeurzenstichtingen   –   Werking

In het verleden hebben allerlei weldoeners stichtin-
gen opgericht om studiebeurzen te geven aan af-
stammelingen of behoeftigen. Deze werden ge-
groepeerd per provincie. Elk jaar worden deze
beurzen aangeplakt op de gemeentehuizen.

Het valt op dat voor heel wat beurzen de vereisten
zodanig zijn dat nauwelijks iemand in aanmerking
komt. Bijvoorbeeld de studiebeurs-wijsbegeerte,
goed voor 150 euro, die uitgereikt moet worden
aan een koorknaap uit Boxtel. Men kan zich afvra-
gen wanneer die voor het laatst werd uitgereikt !

Vragen die een provincieraadslid terzake stelde,
kregen een beperkt antwoord. Het bestuurlijk toe-
zicht van de bestendige deputatie (Vlaams-Bra-
bant) lijkt ontoereikend : ze kwam niet te weten
welke beurzen werden aangevraagd en toegekend
voor het schooljaar 2002-2003. Wel bleken de
loon- en kantoorkosten haast even hoog als de uit-
betaalde beurzen.

1. Graag vernam ik welke beurzen werden aange-
vraagd en toegekend voor het schooljaar 2002-
2003 in Vlaams-Brabant.

2. Kan de efficiëntie niet worden verhoogd, bij-
voorbeeld door de wet van 1864 (art. 45) op te
heffen en de goederen van de stichting over te
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3 koninklijk besluit van 14 november 2003 betreffende auto-

controle, meldingsplicht en traceerbaarheid in de voedselke-
ten

4 besluit van de Vlaamse Regering van 27 februari 1992 (Bel-
gisch Staatsblad 13/06/1992) houdende de vaststelling van
de regels die de behoefte aan nieuwbouw of uitbreiding be-
palen en van de fysische en financiële normen voor de
schoolgebouwen, internaten en psycho-medisch-sociale
centra

_____
5 koninklijk besluit van 22 juni 1987 houdende de vaststelling

van de regels die de behoefte aan nieuwbouw of uitbreiding
bepalen en van de fysische en financiële normen voor de
schoolgebouwen, internaten en psycho-medisch-sociale
centra



dragen hetzij aan de Vlaamse Gemeenschap,
die deze goederen dan op een structurele ma-
nier kan inbrengen bij de studietoelagen, hetzij
aan de Koning Boudewijnstichting, die
beschikt over betere structuren ?

Antwoord

De werking van de provinciale commissies studie-
beurzenstichtingen wordt geregeld door de wet
van 19 december 1864.

De beurzen worden door deze commissie aan-
vaard en aangewend overeenkomstig de contrac-
tuele wil van de erflater of de schenker, zoals deze
in de stichtingsakte werd opgenomen. Als de toe-
gekende bedragen laag liggen, dan komt dit omdat
de bedragen bij wil werden vastgelegd.

Aangezien de behandeling van de aanvragen voor
beurzen in het kader van de wet van 1864 betref-
fende de studiebeurzenstichtingen geen onderwijs-
bevoegdheid is, maar behoort tot de bevoegdheid
van de provincies, beschik ik niet over de informa-
tie betreffende de beurzen die werden aangevraagd
en toegekend voor het schooljaar 2002-2003.

De praktische en de juridische aspecten van een
eventuele reorganisatie van de provinciale com-
missies studiebeurzenstichtingen dienen verder
uitgediept te worden. In eerste instantie dient
hierover de dialoog aangegaan te worden met de
minister bevoegd voor Binnenlandse Aangelegen-
heden. Bijkomend vraagt dit een overleg met de
collega's van de andere gemeenschappen, zeker
wat de stichting van Vlaams-Brabant betreft,
evenals met de collega's van het federale niveau.

Vraag nr. 46
van 3 december 2004
van de heer  JOS DE MEYER

Onderwijspersoneel   –   Uitvoering CAO’s

Op 15 november 2004 startten vijf werkgroepen
die de zevende Vlaamse onderwijs-CAO moeten
voorbereiden.

Tot op heden werden er zes collectieve arbeidso-
vereenkomsten (CAO) afgesloten voor de perso-

neelsleden van het onderwijs. Ruim een jaar gele-
den stelde ik de toenmalige minister van Onder-
wijs een schriftelijke vraag over de uitvoering van
deze arbeidsovereenkomsten (vraag nr. 9 van 3 ok-
tober 2003, Bulletin van Vragen en Antwoorden
nr. 5 van 12 december 2003, blz. 1274).

Graag vernam ik opnieuw van de minister aan
welke bepalingen van deze CAO’s nog geen of nog
geen volledige uitvoering is gegeven.

Waaraan is een eventuele vertraging dan te wijten?

Wanneer neemt de minister terzake een initiatief ?

Antwoord

Begin dit jaar (22.01.2004) bezorgde de toenmali-
ge minister van Onderwijs de Vlaamse volksverte-
genwoordiger, als antwoord op zijn vraag om uit-
leg over de uitvoering van de CAO's voor de per-
soneelsleden van het onderwijs, een lijst met een
overzicht, zodat hij in detail kon nagaan wat volle-
dig was uitgevoerd en voor welke punten er nog
werk aan de winkel was. Ik kan hem melden dat
deze lijst nog steeds geldig is.(Handelingen Com-
missievergadering nr. 107 van 22 januari 2004, blz.
10 – red.)

Op 15 november 2004 heb ik inderdaad de onder-
handelingen over CAO VII met de vakorganisaties
opgestart en komen in dat kader ook de nog niet
uitgevoerde engagementen uit de vorige CAO's ter
sprake. Ik sta erop dat deze zo spoedig mogelijk
worden uitgevoerd.

Wanneer CAO VII afgesloten is, stel ik de Vlaam-
se volksvertegenwoordiger vanzelfsprekend op de
hoogte van de volledige inhoud ervan.

Op de vraag waaraan een eventuele vertraging te
wijten is, wil ik zijn aandacht vragen voor het feit
dat CAO-afspraken meestal een resultaatsverbin-
tenis in algemene termen bevatten, waardoor er
nog bijkomend overleg nodig is. De uitvoering laat
soms lang op zich wachten, omdat er nog heel wat
discussies moeten gevoerd worden over de concre-
te aanpak van sommige maatregelen, wat uiter-
aard de nodige tijd in beslag neemt.
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INGE VERVOTTEH
VLAAMS MINISTER 
VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID 
EN GEZIN

Vraag nr. 36
van 23 november 2004
van mevrouw  GREET VAN LINTER

Zorgverzekering   –   Brussel (3)

Vanaf november 2003 hebben de bicommunautai-
re bejaardentehuizen in Brussel de kans zich te la-
ten erkennen door de Vlaamse Gemeenschap in
het kader van de zorgverzekering. Zij kunnen dit
indien ze voldoen aan onder andere taalvereisten.
De zorgbehoevende moet de zekerheid hebben in
het Nederlands behandeld en verzorgd te worden.

Volgens berichten vanop het terrein is er bij de
controle terzake sprake van een informatieve vra-
genlijst.

1. Wie stelde deze vragenlijst samen ?

2. Om welke vragen gaat het ?

3. Kan de minister een exemplaar van deze lijst
bezorgen ?

Antwoord

1. De vragenlijsten die gebruikt worden bij de
controle ter plaatse van bicommunautaire
voorzieningen die een aanvraag tot gelijkstel-
ling van erkenning in het kader van de Vlaam-
se zorgverzekering hebben ingediend, werden
opgesteld door de administratie Gezin en
Maatschappelijk Welzijn van het Ministerie
van de Vlaamse Gemeenschap.

2. De vragenlijsten bevatten enkel objectief vast
te stellen elementen. Via de vragenlijsten wordt
voornamelijk nagegaan of bepaalde documen-
ten in het Nederlands beschikbaar zijn. De do-
cumenten waar men naar vraagt, zijn ofwel op-
gelegd krachtens de bicommunautaire wetge-

ving, ofwel documenten die kunnen worden
verwacht in een voorziening die kwaliteitsvolle
zorg nastreeft.

3. Als bijlage worden de vragenlijsten gevoegd.

(Bovenvermelde bijlage ligt ter inzage bij het Alge-
meen Secretariaat van het Vlaams Parlement,
dienst schriftelijke Vragen – red.)

Vraag nr. 41
van 7 december 2004
van de heer  KRIS VAN DIJCK

Gemeenschapsinstelling De Markt Mol   –   Gebou-
wen en personeel

De gemeenschapsinstelling De Markt in Mol on-
derging een grondige opknapbeurt. Er werden
nieuwe gebouwen bijgezet, gebouwen die aange-
past zijn aan de noden van een hedendaags peda-
gogisch project.

Wij stellen echter vast dat deze gebouwen nog
steeds niet optimaal gebruikt kunnen worden. Eén
gebouw staat nog volledig leeg. Wegens lopende
rechtszaken met betrokken aannemers kunnen zij
niet opgeleverd worden. Dit sleept al maanden
aan. Men voorspelt dat de procedures nog enkele
jaren zullen duren.

Ondertussen worden de oude gebouwen niet meer
onderhouden en/of gerenoveerd. Dit heeft tot
gevolg dat het personeel in mensonwaardige om-
standigheden moet werken. Hierdoor zijn veilig-
heid en pedagogisch verantwoord werken niet
meer gegarandeerd. De werkdruk is in deze instel-
lingen in normale omstandigheden al vrij groot.

Omwille van besparingen worden daarenboven de
contracten van personeelsleden niet meer ver-
lengd.

1. Is de minister op de hoogte van deze problemen?

2. Wordt er een oplossing gezocht zodat de ge-
bouwen toch verder afgewerkt worden en in ge-
bruik kunnen worden genomen zonder dat de
gerechtelijke procedure is beëindigd ?
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Zo neen, worden dan in de oude gebouwen de
nodige herstellingen uitgevoerd om de tussen-
tijd te overbruggen ?

3. Is er binnen het budget de nodige ruimte om
bijkomend personeel in dienst te nemen ?

Antwoord

1. Gebouwen

In de gemeenschapsinstelling De Kempen,
campus De Markt, werden de laatste jaren ver-
schillende nieuwbouwwerken uitgevoerd en
zijn nog verscheidene gebouwen en andere in-
frastructuurwerken (waaronder riolering en
wegen) gepland. Recentelijk werd het nieuwe
sport- en lesgebouw in gebruik genomen. Voor
één nieuwbouw zijn er zowel technische proble-
men gerezen als betwistingen met de hoofdaan-
nemer ontstaan. De bevoegde diensten van het
ministerie doen alle mogelijke inspanningen
om deze problemen op te lossen en het gebouw
opgeleverd en gebruiksklaar te krijgen.

Ondertussen wordt het normale onderhoud
aan de andere gebouwen en het domein uitge-
voerd binnen de budgettaire mogelijkheden. In
2004 werd 456.591,43 euro besteed aan onder-
houd, herstelling en aanpassing van deze ge-
bouwen.

2. Personeel

In de loop van de vorige jaren werden in de ge-
meenschapsinstellingen grondige procesanaly-
ses doorgevoerd en nieuwe werkprocedures in
kaart gebracht. Aansluitend werden de perso-
neelsformaties van de voornaamste processen
herberekend. Dit resulteerde in de bijkomende
aanwerving van een zestigtal personeelsleden,
waarvan 41 in 2004. Het gaat daarbij hoofdza-
kelijk om leerkrachten, opvoeders, maatschap-
pelijk assistenten en psychologen/pedagogen.

De recentelijk aangekondigde personeelsstop
voor het gehele Ministerie van de Vlaamse Ge-
meenschap wordt op het huidige ogenblik niet
toegepast op de functies uit de continudiensten
(nachtwakers, leerkrachten, opvoeders en

maatschappelijk assistenten). In deze functies
is dan ook geen sprake van het niet verlengen
van contracten van personeelsleden die een
open plaats in de formatie bezetten.

Zoals in het verleden kan het gebeuren dat con-
tracten van beperkte duur die dienden om lang-
durig zieke personeelsleden te vervangen, niet
verlengd worden omdat de oorspronkelijke ti-
tularis het werk hervat heeft.

DIRK VAN MECHELENH

VLAAMS MINISTER 
VAN FINANCIËN EN BEGROTING 
EN RUIMTELIJKE ORDENING

Vraag nr. 24
van 26 november 2004
van mevrouw  VERA DUA

Hoogstamboomgaard Gontrode   –   Bescherming

In de gemeente Gontrode (Oost-Vlaanderen) be-
vindt zich één van de meest unieke hoogstam-
boomgaarden van Vlaanderen. Deze boomgaard
dateert van voor 1930 en vormt een zeer waarde-
vol element in de omgeving.

Enkele jaren geleden was de eigenaar van plan om
dit terrein te verkavelen, maar dankzij een peti-
tieactie van omwonenden en met steun van het ge-
meentebestuur van Melle kon dit plan verijdeld
worden.

Uiteindelijk werd beslist om deze hoogstamboom-
gaard het statuut van beschermd landschap te ge-
ven, wat volledig in overeenstemming is met de ho-
ge cultuurhistorische waarde.

Blijkbaar staat dit dossier echter opnieuw ter dis-
cussie en zijn er opnieuw plannen om het terrein
waarop deze boomgaard zich bevindt, te verkave-
len.

1. Heeft deze hoogstamboomgaard inmiddels het
statuut van beschermd landschap ? Zo neen, in
welke fase van bescherming zit het dossier ?

2. Klopt het dat de eigenaar een beroep heeft in-
gesteld tegen de bescherming ?
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Wat is de stand van zaken in dit dossier ?

Hoe concreet zijn de plannen om dit terrein te
verkavelen ?

Wat is de houding van het college van burge-
meester en schepenen van de gemeente Melle ?

3. Wat is de houding van de minister in dit dossier ?

Steunt hij de wens van vele omwonenden om
deze boomgaard te beschermen ?

Op welke manier wordt die bescherming gega-
randeerd ?

Antwoord

1. De hoogstamboomgaard van Gontrode was
definitief beschermd als landschap bij ministe-
rieel besluit van 2 februari 2000. Dit besluit is
vernietigd bij arrest nr. 132.901 d.d. 23 juni
2004 van de Raad van State.

2. De eigenaars hebben inderdaad een ver-
zoekschrift ingediend tot vernietiging van het
beschermingsbesluit. Dit verzoek is, zoals aan-
gehaald, ingewilligd.

Er werden twee verkavelingsaanvragen inge-
diend op 28 januari 1999, met betrekking tot de
oprichting van respectievelijk twee en veertien
vrijstaande woningen op twee percelen.

Het college van burgemeester en schepenen van
de gemeente Melle heeft op 15 september 1999
vermelde verkavelingsvergunningen geweigerd,
terwijl het de bescherming gunstig heeft geadvi-
seerd.

3. De bestaande bescherming is weliswaar vernie-
tigd, maar de gewestplanwijziging van 26 janu-
ari 2001, waardoor het terrein van landelijke
woonzone werd herbestemd tot waardevol
agrarisch gebied, maakt dat verkaveling ten
voordele van residentiële bewoning geen
bedreiging meer vormt voor de instandhouding
van de boomgaard.

Vraag nr. 25
van 26 november 2004
van de heer  JAN ROEGIERS

Renovatie oud gemeentehuis Opdorp   –   Stand van
zaken 

Het dossier voor de renovatie van het oud gemeen-
tehuis van Opdorp – deelgemeente van Buggen-
hout – heeft reeds een hele tijd (2003) alle advies-
organen doorlopen, met positief gevolg. Volgens
mijn informatie althans werd dit dossier in janua-
ri van dit jaar ontvankelijk verklaard.

De beherende ambtenaar liet de gemeente Bug-
genhout toen ook weten dat op de begroting van
Monumenten en Landschappen 205.000 euro
werd ingeschreven voor dit project. De toenmalige
bevoegde minister kon op dat moment slechts de
helft van dit budget toezeggen wegens de prioriteit
die werd gegeven aan de renovatie van het PSK
(Paleis voor Schone Kunsten) in Gent. Wat de hui-
dige (financiële) stand van zaken betreft, bestaat er
enige onduidelijkheid.

In Buggenhout zelf is het nodige geld alvast in-
geschreven op de begroting 2005. De gemeente
zou dan ook graag nog voor het jaareinde de reno-
vatiewerken aanbesteden en toewijzen. Om dit snel
te kunnen doen, ontbreekt vooralsnog de handte-
kening van de minister.

1. Maakt de minister, net zoals zijn voorganger
(heeft beloofd), de nodige kredieten vrij om dit
renovatieproject groen licht te geven ?

Zo ja, voor wanneer wordt de ondertekening
gepland ? 

Zo neen, waarom niet ?

2. Kan de minister de stand van zaken geven voor
dit dossier ? 

Hoever staat het dossier wat de financiering be-
treft ?

Welke plaats neemt het in op de Oost-Vlaamse
prioriteitenlijst ?
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Welke timing wordt vooropgesteld voor de aan-
vang der werken ?

Antwoord

1. Het restauratiedossier van het oud gemeente-
huis van Opdorp werd ontvankelijk verklaard
op 9 januari 2004, wat wil zeggen dat het voor
een premie in aanmerking komt. Wanneer de
premie precies kan worden toegekend, is moei-
lijk exact in te schatten. Alle ontvankelijk ver-
klaarde dossiers zijn opgenomen in een chrono-
logie, opgesteld volgens welbepaalde criteria.
Bij het effectief toekennen van de premie wordt
deze chronologie weliswaar maximaal gehono-
reerd, maar welke dossiers jaarlijks precies
worden geselecteerd, is niet alleen afhankelijk
van de specifieke dossiers in de chronologie,
maar ook van de nieuwe dossiers die zich aan-
dienen, van de beschikbare budgetten én van
het maximaal benutten hiervan.

2. Het restauratiedossier is zoals aangehaald pas
vrij recentelijk ontvankelijk verklaard, waar-
door het niet hoog gequoteerd staat in aange-
haalde chronologie.

De positie van het dossier zal duidelijker zijn
eenmaal er zicht is op het nieuwe restauratie-
programma, dat een overzicht biedt van de dos-
siers waarvoor de premie in 2005 kan worden
toegekend. Dit programma wordt begin 2005
verwacht. Eenmaal het programma goedge-
keurd door de Inspectie van Financiën, worden
door mij te ondertekenen toekenningsbesluiten
aangemaakt waarvan een afschrift aan de pre-
mienemer wordt betekend, waarna de werken
kunnen aanvatten.

BERT ANCIAUXH

VLAAMS MINISTER 
VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT 
EN BRUSSEL

Vraag nr. 12
van 26 november 2004
van de heer  MARCEL LOGIST

Gemeentelijke cultuurraden   –   Samenstelling

Artikel 55 van het decreet van 2001 zegt het vol-
gende: met het oog op de organisatie van het over-
leg en de inspraak bij de voorbereiding en de eva-
luatie van het cultuurbeleid, inzonderheid bij de
opmaak en de uitvoering van een gemeentelijk cul-
tuurbeleidsplan, moeten door de gemeenten één of
meerdere adviesorganen worden opgericht.

De wijze van samenstelling van de cultuurraad
wordt erg vrij gelaten. Dat opent mogelijkheden,
maar veroorzaakt allicht ook problemen. De ge-
meente kan de cultuurraad samenstellen, er zijn
ook formules waarbij de cultuurraad zichzelf (ver-
der) samenstelt, of terzake voorstellen doet aan
een erkenningscommissie – die dan al dan niet be-
paalde verenigingen erkent.

1. Worden de concrete toepassingen van het de-
creet op het vlak van de methodes van samen-
stelling van de cultuurraden opgevolgd ? Op
welke wijze ?

2. Werd het vermelde decreet op dat vlak al geë-
valueerd ?

Zo ja, wat zijn de bevindingen ? Zo neen, is zul-
ke evaluatie gepland ?

3. Hoe staat het met de melding van problemen
op het vlak van al dan niet aanvaarde vertegen-
woordiging of al dan niet erkenning van vereni-
gingen ?

4. Bestaat er – vanuit evaluaties of vanuit be-
leidsuitgangspunten – terzake nood aan meer
expliciete algemene regelingen, richtlijnen, in-
formatie of begeleiding ?

Antwoord

Het decreet lokaal cultuurbeleid legt het kader
vast waarbinnen gemeenten vorm kunnen geven
aan de organisatie van het overleg en de advisering
van het gemeentelijk cultuurbeleid. Alle gemeen-
ten moesten tegen 31 december 2002 in orde zijn
met de bepalingen van het decreet.

De meeste gemeenten (300) stuurden, op vraag
van de administratie, in de loop van 2003 hun sta-
tuten en/of organiek reglement op. De begeleiding
van gemeenten bij vragen en problemen rond de
samenstelling en de werking van de cultuurraad
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behoort tot de taken van het Steunpunt Cultuur
Lokaal. In dit verband werden bijvoorbeeld vor-
mingsmomenten en studiedagen opgezet, onder
meer in samenwerking met het steunpunt voor de
amateurkunsten (VCA) en voor het sociaal-cultu-
reel volwassenenwerk (Socius) .

De wijze waarop de cultuurraden zijn samenge-
steld en het effect daarvan op de werking van de
cultuurraden werd nog niet systematisch in kaart
gebracht. Dit maakt mede voorwerp uit van de
evaluatie door de administratie van de uitvoering
van de cultuurbeleidsplannen. Daartoe start de
administratie in de loop van 2005 met bezoeken
aan de gemeenten, met het oog op de registratie
van relevante gegevens en indicatoren betreffende
het lokaal cultuurbeleid, de cultuurcentra en de bi-
bliotheken.

De geregistreerde en verwerkte gegevens komen
mee aan bod bij de voor 2007 in het vooruitzicht
gestelde algemene evaluatie van het decreet, con-
form artikel 75 van het decreet.

GEERT BOURGEOISH

VLAAMS MINISTER
VAN BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS
BELEID, MEDIA EN TOERISME

Vraag nr. 35
van 23 november 2004
van de heer  CARL DECALUWE

Renovatie VRT-gebouw   –   Procedure

Tijdens de bespreking van het Jaarrapport van de
VRT in de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport
en Media maakte de gedelegeerd bestuurder de
kostprijs bekend van de renovatiewerken van het
VRT-gebouw.

Graag had ik de minister hierover volgende vragen
gesteld.

1. Volgens welke procedure werden de ontwerpen
geselecteerd en volgens welke procedure zullen
de werken zelf uitbesteed worden ?

2. Wanneer werd de raad van bestuur hierover in-
gelicht en werd de beslissing door de raad van
bestuur genomen ?

3. Wat is de globale kostprijs en wat is de fasege-
wijze aanpak van het betrokken project ?

Antwoord

1. De ontwerpopdracht "Globale ontwerpop-
dracht ter aanpassing van de structuur en ba-
sisuitrusting van de VRT-gebouwen op het
Omroepcentrum, Auguste Reyerslaan 52 in
Brussel, Zaaknr. 11672 S10531" werd gegund
als "zijnde een opdracht voor aanneming van
diensten met name bouwkundige diensten van
architecten en ingenieurs (CPC-indeling
867a+867b), diensten behorend tot categorie
A12 van bijlage 2 van de Belgische wet van
24.12.93, gegund na algemene offerte-aanvraag
met Europese bekendmaking" (publicatie: BS
10 oktober 2003, referentie: BS N012227, pagi-
na 9458, Europese aankondiging: 2003/S193-
173923, 8 oktober 2004).

De werken moeten nog gegund worden. Dit
zijn aannemingen van werken, gegund na alge-
mene offerteaanvraag met Europese bekend-
making.

2. De ondernemingsplannen 2004 en 2005 werden
door de raad van bestuur van de VRT goedge-
keurd. Deze bevatten een uitgebreide omschrij-
ving van de totale ombouw van het Reyerscom-
plex. De investeringen die in dit kader gedaan
worden in de loop van 2004 en 2005 zijn expli-
ciet vermeld zodat de raad van bestuur ten vol-
le op de hoogte is van welke uitgaven gepland
zijn.

De beslissing voor concrete investeringsdos-
siers behoort niet tot de bevoegdheid van de
raad van bestuur. Toch heeft de VRT-directie
de raad van bestuur uitvoerig ingelicht tussen
april 2003 en november 2004 over het renova-
tieproject van de VRT ("TOM").

– Er werd een uiteenzetting gegeven van het
masterplan. De omvattende visie op de kan-
tooromgeving, de ontvangst van bezoekers
en de circulatie binnen het gebouw komen in
dit plan aan bod.

– De eerste fase werd in detail voorgesteld.
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3. De globale kostprijs van TOM bedraagt 60 mil-
joen euro. 

De gefaseerde aanpak is een opdeling van de
uitvoering in vermoedelijk vijf fasen. De fase-
ring is een evenwicht tussen een snelle uitvoe-
ring en de operationele werking van de VRT.
Snelle uitvoering beperkt het ongemak voor de
werking van de VRT zo kort mogelijk in de tijd.
Om de operationele werking te blijven garande-
ren, is de duur van de geplande werken echter
nog altijd vijf jaar.

MARINO KEULENH

VLAAMS MINISTER 
VAN BINNENLANDS BESTUUR, 
STEDENBELEID, WONEN 
EN INBURGERING

Vraag nr. 45
van 23 november 2004
van mevrouw  VEERLE HEEREN

Kredietvennootschappen sociaal woonkrediet   –
Minimumkapitaal

Bij besluit van 18 juli 2003 werden de nieuwe er-
kenningsvoorwaarden voor kredietvennootschap-
pen voor sociaal woonkrediet vastgelegd. Eén van
de nieuwe erkenningsvoorwaarden bepaalde dat
het kapitaal van de vennootschappen minimaal 1
miljoen euro moest bedragen.

Indien ik mij baseer op het Jaarverslag 2003 van
de Vlaamse Kamer van de Stichting voor Sociaal
Woonkrediet, stel ik vast dat een zevental maat-
schappijen op 31 december 2003 niet over het
vereiste minimumkapitaal beschikten. Aangezien
per 31 december eerstkomend de voorlopige er-
kenningen vervallen, stel ik me toch een aantal
vragen.

1. Hoeveel en welke maatschappijen hebben tot
op heden nog niet het bewijs geleverd over het
vereiste kapitaal te beschikken ?

2. Hoe zijn de andere maatschappijen aan vol-
doende kapitaal geraakt ?

3. Wat gebeurt er met de maatschappijen die geen
definitieve erkenning kunnen verkrijgen wegens

het opgelegde minimumkapitaal ? Dienen zij
dan in vereffening te gaan ?

Welk bedrag zou in voorkomend geval afvloei-
en naar de federale schatkist wegens aanslag op
de belastingvrije reserves ?

Moet het niet de bedoeling zijn dat de opge-
bouwde reserves voorbehouden blijven voor
het sociaal woonkrediet ?

4. Meer fundamenteler : wat kost deze sector aan
de Vlaamse overheid op jaarbasis ?

In hoeveel gevallen (in absolute en relatieve
grootheden) moest er in de periode 1990 tot op
heden een beroep worden gedaan op deze ge-
westwaarborg, voor welke bedragen ?

5. De ontleners van deze maatschappijen dienen
een premie van 0,25 % op het ontleende kapi-
taal te betalen aan het Waarborgfonds van de
Vlaamse Gemeenschap. 

Welk bedrag vertegenwoordigt dit de laatste
vijf jaar op jaarbasis ?

6. Welke conclusies kunnen worden getrokken uit
de gegevens van de antwoorden op 4 en 5 ? 

Heeft het Vlaams Gewest dan wel baat bij het
verlies van erkenningen in deze sector ?

Antwoord

1. Voor drie maatschappijen, zoals opgenomen in
de ministeriële besluiten van 11 juni 2004 hou-
dende voorwaardelijke erkenning van krediet-
maatschappijen en houdende voorwaardelijke
erkenning van een kredietmaatschappij, geldt
nog steeds de voorlopige erkenning aangezien
bewijzen nog worden ingewacht:

– Eigen Woon Door Ons Loon in Deinze

– Eigen Woon in Aalter

– Woning en Gezin in Oostende

Een vierde maatschappij, Leenmaatschappij
voor de arrondissementen Roeselare-Tielt in
Roeselare, voerde tijdig een kapitaalverhoging
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door en is reeds definitief erkend en opgeno-
men in de lijst van definitief erkende krediet-
maatschappijen in het ministerieel besluit van
11 juni 2004 houdende erkenning van de kre-
dietmaatschappijen.

Drie maatschappijen vroegen geen erkenning
aan: 

– De Vooruitziende Werkman in Gent ;

– Kredietmaatschappij der Zuiderkempen te
Heist-op-den-Berg ;

– Eigen Bouw in Brugge

Merk op dat de Kredietmaatschappij der Zui-
derkempen voldeed aan de vereiste inzake mi-
nimumkapitaal. Er werd echter geen erkenning
meer aangevraagd omdat het hier een slapende
maatschappij betreft (geen productie meer, en-
kel nog afhandeling van lopende leningen).
Ook De Vooruitziende Werkman bleek de fac-
to een slapende maatschappij te zijn, terwijl Ei-
gen Bouw minder dan tien sociale leningen per
jaar produceerde.

2. De andere maatschappijen hebben het mini-
mumbedrag gehaald, hetzij via kapitaalverho-
ging, hetzij door de resultaten van het boekjaar
2003.

3. Indien het vereiste minimumkapitaal niet ge-
haald wordt op de einddatum, vervalt de erken-
ning en bijgevolg ook het fiscaal gunsttarief in
de vennootschapsbelasting. De federale over-
heid kan dan eventueel ook overgaan tot een
fiscale aanslag van 34 % op de tot dan toe op-
gebouwde reserves van de vennootschap.

De gewestwaarborg op de leningen die voor het
verlies van de erkenning zijn toegestaan, blijft
behouden. Voor de lopende leningen verandert
er dus niets.

Verlies van de erkenning betekent dat de maat-
schappij niet langer sociale leningen kan aan-
bieden. Dit houdt niet noodzakelijk een veref-
fening in, aangezien de maatschappij er steeds

voor kan opteren om in de toekomst op eigen
houtje gewoon marktkrediet aan te bieden.

Het bedrag dat door het opleggen van een mi-
nimumkapitaal kan afvloeien naar de federale
schatkist is dus uiterst beperkt. Bovendien
wordt verwacht dat zowel Eigen Woon Door
Ons Loon en Eigen Woon (door middel van
een fusie) als Woning en Gezin (door middel
van een kapitaalverhoging) aan de gestelde
voorwaarden zullen voldoen.

Uiteraard is het de bedoeling dat opgebouwde
reserves behouden blijven voor het sociaal
woonkrediet. Daartegenover staat echter dat
een aantal maatschappijen te klein was (pro-
ductie van minder dan 10 sociale leningen per
jaar) en bovendien op hetzelfde grondgebied
actief was. Door een minimumkapitaal én een
minimumproductie op te leggen, worden de
kleinste maatschappijen verplicht om ofwel in
te gaan op de eis tot professionalisering, die
uiteindelijk de klanten ten goede komt, ofwel
afstand te doen van de mogelijkheid om socia-
le leningen aan te bieden.

4. De sector kost niets aan de Vlaamse overheid.
Het fonds van waaruit de gewestwaarborg wordt
toegestaan (in de gevallen waarin daar daadwer-
kelijk een beroep op wordt gedaan), wordt im-
mers gespijsd door bijdragen van de sociale ont-
leners; de "premie" van 0,25 % waarover de
Vlaamse volksvertegenwoordiger het heeft.

Het betreft momenteel een zelfbedruipende For-
tis-rekening. Aan deze rekening zijn nog een
spaarboek en een beleggingsrekening gekoppeld.
Het uitbetaalde geld wordt nadien opnieuw zo-
veel mogelijk teruggewonnen en op deze reke-
ning teruggestort. De Vlaamse overheid waar-
borgt enkel deze rekening zodat indien er ooit
een tekort moest ontstaan, deze waarborgen ver-
der kunnen worden uitgewonnen.

In de periode 1990 - 2004 werd er in totaal voor
2.700.845,49 euro uitbetaald. In totaal ging dit
om 266 dossiers van uitwinning.
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Sociaal Middelgroot Totaal

1990 71.903,35 71.903,35
1991 248.951,11 248.951,11
1992 24.053,11 149.252,11 173.305,21
1993 35.725,89 464.594,86 500.320,75
1994 11.405,33 87.341,12 98.746,45
1995 46.045,85 51.686,89 97.732,74
1996 79.293,26 66.786,43 146.079,69
1997 44.058,51 44.058,51
1998 62.370,31 45.933,65 108.303,96
1999 46.120,96 46.120,96
2000 113.256,90 98.665,47 211.922,36
2001 172.385,21 172.385,21
2002 174.791,01 37.663,41 212.454,42
2003 420.262,40 420.262,40
2004 131.565,62 16.732,73 148.298,35

2.700.845,49 EUR

5. De verschillende rekeningen, zicht-, spaar- en
beleggingsrekening, hebben op datum van 1
december 2004 nog steeds een gezamenlijk sal-
do van 2.595.327,14 euro.

In de tabel hieronder vindt de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger een overzicht van het ont-
leend kapitaal en de waarborgbijdrage van de
afgelopen vijf jaar.

Jaar Ontleend kapitaal (in euro) Waarborgpremie (in euro)

1999 99.278.784,58 248.197
2000 65.457.537,70 163.644
2001 80.782.014,50 201.956
2002 118.068.182,56 295.171
2003 119.448.450,08 298.622

6. Het (beperkte) verlies van erkenningen in deze
sector is louter een gevolg van een mijns inziens
redelijke eis tot professionalisering, zoals blijkt
uit het antwoord op vraag 3. De door de
Vlaamse volksvertegenwoordiger aangehaalde
schaduwzijde lijkt mij niet in verhouding te
staan met het positieve effect voor de doel-
groep.

Uit beide vorige vragen blijkt duidelijk dat de
ontvangen waarborgpremies min of meer vol-
staan om de uitwinningen te betalen. Hierdoor
is in de loop der jaren het saldo van de verschil-
lende rekeningen gestegen.



Vraag nr. 46
van 26 november 2004
van mevrouw  VEERLE HEEREN

Verzekering gewaarborgd inkomen   –   Evaluatie

Volgens de beleidsnota van de minister betaalt de
Vlaamse overheid een premie van 680 euro per
dossier verzekering gewaarborgd inkomen.

Om enig zicht te krijgen op de efficiëntie van dit
stelsel kreeg ik graag omstandig antwoord op vol-
gende vragen.

1. Hoeveel nieuwe verzekeringsdossiers werden er
jaarlijks sinds de invoering van de verzekering
tegen inkomensverlies afgesloten en wat was
hiervan de budgettaire impact voor de Vlaam-
se overheid ?

2. Welke evaluatie kan uit voorgaande cijfers ge-
maakt worden over de omvorming van de ver-
zekering tegen inkomensverlies naar de verze-
kering "gewaarborgd wonen" ?

3. Welk budget aan leningen wordt jaarlijks op
deze wijze verzekerd ?

4. Voor hoeveel dossiers en voor welk bedrag
diende de verzekeringsmaatschappij sinds de
invoering van dit stelsel tegemoet te komen ?

Welke conclusies kunnen hieruit afgeleid wor-
den inzake de efficiëntie ervan ?

Antwoord

1. Verzekering tegen inkomensverlies - periode
1/6/98 - 15/12/03

Verzekeringsjaar Aantal verzekeringsdekkingen

1 (1/6/98-31/5/99) 2.758
2 (1/6/99-31/5/00) 7.316(*)
3 (1/6/00-31/5/01) 4.781
4 (1/6/01 -31/5/02) 4.151
5 (1/6/02-31/5/03) 5.067
6 (1/6/03-15/12/03(**)) 1.695

Totaal 25.768

(*)Dit cijfer spruit voor een belangrijk gedeel-
te nog voort uit verzekeringsaanvragen van
verzekeringsjaar 1.
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(**) Het verzekeringsstelsel bevond zich in een
"uitdovingsfase", dit wil zeggen dat er nog
verzekeringsdekkingen werden verleend
voor de dossiers die voor 31 mei 2003 wer-
den ingediend maar waarvan het dossier
nog niet volledig was of die nog niet ver-
werkt waren. Nieuwe aanvragen voor de
verzekering tegen inkomensverlies konden
na 31 mei 2003 niet meer gebeuren.

Premie verzekering tegen inkomensverlies

– 25.600 reeds gefactureerde dossiers tijdens
de periode 1/6/98 - 30/11/03 voor een totaal-
bedrag van € 5.582.964,22.

Gemiddelde premie per dossier: € 218,08 
(= € 5.582.964,22 : 25.600 dossiers).

– 168 nog te factureren dossiers voor een be-
drag dat, berekend aan een gemiddelde pre-
mie van € 218,08 per dossier, geraamd
wordt op € 36.637,44.

Totale geraamde premie : € 5.619.601,66 (€
5.582.964,22 + € 36.637,44).

Verzekering gewaarborgd wonen - periode 1/8/03
- 30/11/04

Totaalaantal verzekeringsdekkingen: 4.713.

Totale premie verzekering gewaarborgd wonen:
€ 3.203.833,54.

2. De verzekering gewaarborgd wonen werd, in
vergelijking met de verzekering tegen inko-
mensverlies, op een aantal punten aanzienlijk
verbeterd.

– Versoepeling van de toetredingsvoorwaarden

Zo moet een werknemer verbonden door
een tijdelijke arbeidsovereenkomst geen drie
jaar meer bij dezelfde werkgever gewerkt
hebben, maar in totaliteit drie jaar gewerkt
hebben waarvan één jaar bij dezelfde werk-
gever. Een zelfstandige moet geen drie jaar
meer als zelfstandige in hoofdberoep actief
zijn, hij kan voortaan toetreden vanaf de
dag van inschrijving als zelfstandige in
hoofdberoep. De inkomensvoorwaarde werd

versoepeld. Het minimumleningsbedrag voor
renovatieleningen werd verlaagd van
2.000.000 frank naar 23.300 €.

– Verruiming van de verzekeringswaarborg

Een ruimere tegemoetkoming is mogelijk
daar de "90%-regel" geschrapt werd (als ba-
sis voor het berekenen van het netto-inko-
mensverlies wordt, in plaats van 90%, dit-
maal 100% van het nettomaandloon in aan-
merking genomen).

De vrijstelling van € 247,89 per maand
werd herleid tot 30% van de maandelijkse
leningslast. Bovendien wordt er sneller tege-
moetgekomen daar de wachttijd werd inge-
kort van zes naar drie maanden.

Voornoemde verbeteringen brachten een tarief-
verhoging met zich mee (een groter risico én
een hogere schadevergoeding).

Daarnaast is er per leningsdossier een gevoeli-
ge toename van het ontleende kapitaal vast te
stellen (gemiddeld wordt er per dossier €

15.166,61 meer geleend dan tijdens de periode
van de verzekering tegen inkomensverlies – zie
punt 3 hierna).

Deze wijzigingen brengen met zich mee dat de
gemiddelde premie/dossier is "verdrievoudigd"
(van € 218,08 bij de verzekering tegen inko-
mensverlies naar € 679,79 bij de verzekering
gewaarborgd wonen).

3. Verzekering tegen inkomensverlies - periode
1/6/98 t.e.m. 15/12/03

De 25.769 verzekeringsdekkingen vertegen-
woordigen een ontleend kapitaal van €

2.329.616.349,63.
(= gemiddeld € 90.403,83 per lening)

Verzekering gewaarborgd wonen - periode 1/8/03
t.e.m. 30/11/04

De tot op heden 4.713 toegekende verzeke-
ringsdekkingen vertegenwoordigen een ont-
leend kapitaal van € 497.553.491,61.

(= gemiddeld € 105.570,44 per lening)
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4. Verzekering tegen inkomensverlies

De hiernavermelde gegevens hebben betrek-
king op de periode 1/6/98 t.e.m. 31/10/04.

Aantal dossiers waarin een tegemoetkoming
werd verleend: 583.

Totale uitgaven: € 1.510.341,41.

Belangrijk: de verzekeringsdekking heeft een
duur van tien jaar. Daarnaast moet er geduren-
de maximaal drie jaar een tegemoetkoming uit-
betaald worden. In totaal dienen er dus max-
imaal tot dertien jaar na de verzekeringsdek-
king tegemoetkomingen toegestaan te worden.

Bijgaand overzicht geeft de evolutie van het
aantal schadedossiers weer.

Jaar Periode Risico Totaal
Werkloosheid Ziekte

1 1/6/98-31/5/99 0 0 0
2 1/6/99-31/5/00 19 10 29
3 1/6/00-31/5/01 27 32 59
4 1/6/01 -31/5/02 58 43 101
5 1/6/02-31/5/03 93 45 138
6 1/6/03-31/5/04 143 61 204
7 1/6/04-31/10/04 36 16 52

Totaal 376 207 583

Procentueel totaal 64% 36% 100%

Hieruit blijkt duidelijk de stijgende trend van het
aantal schadegevallen, deels doordat er steeds
nieuwe verzekeringsdekkingen bijkwamen tot in
2003. Daarnaast kunnen ook economische fac-
toren (verslechterde toestand van de economie)
opgeroepen worden om de stijging van het aan-
tal schadegevallen te verklaren.

Verzekering gewaarborgd wonen

De hiernavermelde gegevens hebben betrek-
king op de periode 1/8/03 t.e.m. 30/11/04.

Aantal dossiers waarin een tegemoetkoming
werd verleend: 17.

Totale uitgaven: € 19.221,77.

Belangrijk: de schaderegeling bevindt zich in
een "aanvangsfase" daar er nog maar sinds
1/8/03 (een goed jaar) verzekeringsdekkingen
toegekend werden.

-757- Vlaams Parlement – Vragen en Antwoorden – Nr. 10 – 25 maart 2005



Conclusie

De verzekering tegen inkomensverlies bewijst
wel degelijk haar nut.

Getuige hiervan is helaas de gestage toename
van het aantal schadedossiers gedurende de
voorbije zes jaar (zie bovenstaand overzicht).
Steeds meer verzekerden worden dus gecon-
fronteerd met een inkomensverlies (toenemen-
de werkloosheid).

Niet alleen bij ziekte, maar ook in tijden dat het
economisch minder goed gaat (64% of bijna
2/3 van de schadedossiers zijn het gevolg van
werkloosheid), zorgt de verzekering tegen inko-
mensverlies voor een tijdelijk financieel vang-
net voor zij die een belangrijk inkomensverlies
lijden en ondertussen nog steeds een hypothe-
caire leningslast moeten aflossen.

Vraag nr. 47
van 26 november 2004
van de heer  BART DE WEVER

Nederlands Tweede Taal   –   Samenstelling cursis-
tenpopulatie

Zie: 
Vice-minister-president van de Vlaamse Regering,
Vlaams minister van Werk, Onderwijs en Vorming
Vraag nr. 40
van 26 november 2004
van de heer Bart De Wever
Blz. 732

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Frank Vandenbroucke, vice-minister-
president van de Vlaamse Regering, Vlaams mi-
nister van Werk, Onderwijs en Vorming.

Vraag nr. 48
van 3 december 2004
van de heer  LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Gemeentelijke begroting   –   Politiezones

Gemeenteraadsleden die geen deel uitmaken van
de politieraad dienen wel jaarlijks de gemeentelij-
ke toelage voor de politiezones goed te keuren.

Het lijkt me logisch dat zij over de begroting van
die politiezone zouden beschikken vooraleer ze de
gemeentelijke toelage voor de politiezone kunnen
goedkeuren.

Waarom moet de gemeentelijke begroting niet tel-
kens vergezeld gaan van de begroting van de poli-
tiezone waartoe de gemeente behoort ?

Worden er terzake maatregelen in het vooruitzicht
gesteld ?

Antwoord

Met betrekking tot de begroting van de politiezo-
ne deel ik de Vlaamse volksvertegenwoordiger
mee dat deze materie tot de bevoegdheid van de fe-
derale minister van Binnenlandse Zaken behoort.

Er is in de wet van 7 december 1998 tot organisa-
tie van een geïntegreerde politiedienst op twee ni-
veaus (WGP) geen wettelijke verplichting opgeno-
men om de begroting van de zone vooraf ter
beschikking te stellen. In de ééngemeentezones
leidt dit wellicht minder tot problemen, aangezien
de gemeenteraad daar het bevoegde orgaan blijft
om de politiebegroting vast te stellen (artikel 39
WGP).

Noch in artikel 40 WGP, waarin onder meer be-
paald wordt dat de begroting van de politiezone
ten laste komt van de verschillende gemeenten van
de zone en van de federale staat en dat elke ge-
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meenteraad van de zone de dotatie stemt die aan
het lokaal politiekorps moet worden toegekend,
noch in de artikelen 71 en volgende WGP, die be-
trekking hebben op de toezichtsprocedure met be-
trekking tot de begroting(swijzigingen), is een be-
paling opgenomen waarin de meergemeentezones
verplicht zijn om hun begroting voorafgaandelijk
(en eventueel ter goedkeuring) aan de verschillen-
de gemeenteraden voor te leggen.

Toch is het ten zeerste aangewezen dat de lokale
beleidsverantwoordelijken ervoor zorgen dat de
gemeentelijke dotatie aan de politiezone vastge-
steld wordt in een afzonderlijk gemeenteraadsbe-
sluit, vooraleer zowel de zone als de gemeente zelf
een beslissing treffen over de politiebegroting, res-
pectievelijk de gemeentebegroting. Het spreekt im-
mers vanzelf dat er inzake het bedrag van de dota-
tie overeenstemming nodig is tussen beide begro-
tingen.

Ik verwijs terzake naar hetgeen is opgenomen on-
der rubriek 3.5 van de omzendbrief BA – 2002 van
17 september 2002 (BS 15 oktober 2002), uitge-
vaardigd naar aanleiding van de wijziging van 15
juli 2002 aan het decreet van 28 april 1993 op het
toezicht op de gemeenten en de politiezones. Die
omzendbrief bepaalt dat de gouverneur schorsend
optreedt als er geen overeenstemming is tussen de
politiebegroting en de gemeentebegroting.

In dit verband wijs ik eveneens op rubriek 4.3.3.2.
uit mijn ''Omzendbrief houdende de instructies
voor het opstellen van de begrotingen, budgetten
en meerjarenplannen voor 2005 van de gemeenten
en de Openbare Centra voor Maatschappelijk
Welzijn van het Vlaamse Gewest'' (omzendbrief
BA 2004/05 van 27 augustus 2004 – BS 15 septem-
ber 2004), waarin ik de nadruk heb gelegd op de
grote nood aan overleg tussen de lokale beleidsve-
rantwoordelijken:

"(...) 4.3.3.2. Overleg
Aangezien de politieraad evenredig wordt samen-
gesteld uit leden van de gemeenteraden van de ver-
schillende gemeenten die samen de meergemeente-
zone vormen en aangezien voor de ééngemeente-
zones de gemeenteraad zelf bevoegd is om de po-
litiebegroting vast te stellen, is het duidelijk dat de
gemeentelijke beleidsverantwoordelijken zelf een
grote verantwoordelijkheid dragen bij de uiteinde-

lijke vaststelling van de begrotingen van de politie-
zones en uiteindelijk van de – vaak structurele – fi-
nanciële weerslag die deze begrotingen hebben op
de gemeentelijke dotatie. Ik vraag daarom bijzon-
dere aandacht voor een grondig overleg over de
vaststelling van de politiedotatie tussen de ge-
meenten en de politiezones die er deel van uitma-
ken.

Dat overleg moet ook in de loop van het jaar in
stand worden gehouden, zeker als de politieraad
zou overgaan tot begrotingswijzigingen die een in-
vloed hebben op de gemeentelijke dotaties aan de
zone. Als het tekort dat bijgepast moet worden
door de gemeenten die deel uitmaken van de zone,
in de loop van het jaar verandert, dan moeten de
gemeenten inderdaad onmiddellijk de dotaties aan
de politiezone in hun begroting wijzigen. Voor een
goede planning van het lokale beleid is dat vaak
geen makkelijke situatie voor de gemeenten. Zij
moet daarom in de mate van het mogelijke worden
vermeden door een gedegen overleg ter gelegen-
heid van de opmaak van de politiebegroting."

Ook mijn federale collega, de minister van Bin-
nenlandse Zaken, ondersteunt deze visie.

In concrete gevallen heeft hij zich recentelijk in een
ingestelde beroepsprocedure uitgesproken met be-
trekking tot de hoogte van de dotatie van een ge-
meente in een meergemeentezone.

In de motivering verwees hij onder meer naar de
eigen federale instructies terzake en meer bepaald
naar omzendbrief PLP 29 van 7 januari 2003 be-
treffende de begroting van de politiezone, gemeen-
telijke dotaties aan de politiezones. Ik citeer:

"(...) In de meergemeentezones komt de begroting
van de politiezone ten laste van de verschillende
gemeenten van de zone en van de federale staat.
Zodoende bevat de begroting van de politiezone
de bedragen van de dotaties van de respectievelij-
ke gemeenten.

Artikel 40 WGP legt in dit verband de volgende
verplichtingen op :

1. In de meergemeentezones wordt de begroting
van het lokaal politiekorps goedgekeurd door de
politieraad (...).
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2. Elke gemeenteraad van de zone stemt de dotatie
die aan het lokaal politiekorps moet worden toege-
kend en die aan de politiezone wordt gestort.

3. De dotatie wordt in de uitgaven van elke gemeen-
tebegroting ingeschreven.

De besluiten bedoeld in punt 1 en 2 zijn onderwor-
pen aan het bijzonder specifiek toezicht (artikelen 71
e.v. WGP).

Naar aanleiding van de begrotingen van de poli-
tiezone 2002 werd vastgesteld dat er soms discrepan-
ties bestonden tussen enerzijds het bedrag in de be-
groting van de politiezone m.b.t. de dotatie van een
bepaalde gemeente, en anderzijds het bedrag betref-
fende diezelfde dotatie aan de politiezone, zoals in-
geschreven in de gemeentebegroting en/ of zoals
vastgesteld door de gemeenteraad in haar besluit.

Het werd aldus duidelijk dat er betreffende de dota-
ties in sommige zones onvoldoende overleg plaats-
vond voorafgaand aan de definitieve besluitvorming
op het vlak van de gemeente en van de zone. Het
spreekt voor zich dat de bedragen inzake gemeente-
lijke bijdrage aan de politiezone identiek moeten
zijn in de gemeentebegroting en in de begroting van
de politie zone, en dat er voor de politiezone grote fi-
nancieringsproblemen zullen ontstaan indien de ge-
meentelijke bijdrage lager is ingeschreven in de ge-
meentebegroting dan in de politiebegroting.

Hierbij wens ik de meergemeentezones en de ertoe
behorende gemeenten dan ook uit te nodigen tot een
daadwerkelijk overleg en een éénduidige beslissing
over de gemeentelijke dotaties, vooraleer zowel ge-
meente als politiezone de besluiten onder punt 1 en
2 neemt.

Idealiter zou eerst de besluitvorming op het niveau
van de gemeenten moeten hebben plaatsgevonden, 

vooraleer de politiezone deze bedragen in haar be-
groting inschrijft en deze ter stemming voorlegt aan
de politieraad. (...)"

Vraag nr. 49
van 3 december 2004
van de heer  FILIP DEWINTER

Sociale huisvesting   –   Allochtonen (2)

In antwoord op mijn schriftelijke vraag van 10 sep-
tember 2004 (vraag nr. 9, Bulletin van Vragen en
Antwoorden nr. 2 van 22 oktober 2004, blz. 114),
deelde de minister cijfers mee betreffende het aan-
deel van Belgen, EU-vreemdelingen en niet-EU-
vreemdelingen in de toewijzingen van sociale wonin-
gen, onderverdeeld naar arrondissement (cijfers
2003).

Kan de minister in aanvulling daarvan en voor het-
zelfde jaar gedetailleerde cijfers bezorgen van de toe-
wijzingen van sociale woningen, onderverdeeld naar
Belgen, EU-vreemdelingen en niet-EU-vreemdelin-
gen, per socialehuisvestingsmaatschappij (SHM) ?

Antwoord

De Vlaamse volksvertegenwoordiger vindt hierbij
de uitsplitsing per SHM van de toewijzingen van so-
ciale woningen in 2003, onderverdeeld naar Belgen,
EU- en niet EU-vreemdelingen. Ingevolge een cor-
rectie die mij ondertussen nog werd doorgespeeld
door een socialehuisvestingsmaatschappij uit het ar-
rondissement Gent, provincie Oost-Vlaanderen, be-
draagt het aantal toewijzingen aan Belgen voor dit
arrondissement 997, in plaats van 987 zoals vermeld
stond in het antwoord op schriftelijke vraag nr. 10.
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B. Vragen waarop werd geantwoord na het verstrij-
ken van de reglementaire termijn 

YVES LETERMEH

MINISTER-PRESIDENT
VAN DE VLAAMSE REGERING, 
VLAAMS MINISTER 
VAN INSTITUTIONELE HERVORMINGEN,
LANDBOUW, ZEEVISSERIJ 
EN PLATTELANDSBELEID

Vraag nr. 12
van 19 november 2004
van mevrouw  PATRICIA CEYSENS

Impactanalyse richtlijn-Bolkestein   –   Groeipoten-
tieel economie

De dienstensector vormt dé motor van de Vlaam-
se jobcreatie en binnen die diensten tekent de ge-
zondheids- en welzijnssector voor de sterkste
groeiprestaties. Dat blijkt uit de "Halfjaarlijkse
Conjunctuurnota voor Vlaanderen", gepubliceerd
door de afdeling Planning en Statistiek van het
Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, waar-
over De Morgen op 28 oktober berichtte.

De conjunctuurnota bewijst daarmee kwantitatief
wat velen intuïtief aanvoelen : de stijgende wel-
vaart en de vergrijzing creëren een enorme vraag
naar diensten en vooral naar gezondheids- en wel-
zijnsdiensten. Dat levert tienduizenden jobs op én
een verhoogde levenskwaliteit.

Maar er zit nog veel méér jobpotentieel in die
dienstensector. Vandaag groeien we nog met de
remmen op. De persoonlijkedienstensector in
Vlaanderen blijft nog in belangrijke mate gefinan-
cierd en gestuurd vanuit de overheid. Dat is zeker
zo in de gezondheids- en de welzijnssector. Daar-
door ontstaat te weinig marktaanvoelen en wordt
onvoldoende ingespeeld op wat de consument
wenst. Bovendien legt de sector een aanzienlijke
last op onze overheidsbudgetten.

Buitenlandse voorbeelden bewijzen dat het ook
anders kan. In Nederland, Ierland, de Verenigde
Staten en de Scandinavische landen zijn private
dienstengroepen uitgegroeid in de gezondheids-
zorg en –welzijnssectoren. Private ondernemers
worden daarbij aangezet nieuwe diensten – en dus

jobs – te creëren. Zo krijg je vraagsturing waarbij
de gebruikers centraal staan in plaats van aanbod-
sturing waarbij de instellingen beslissen wat de
klant wil.

Er is daarbij geen tijd te verliezen, zo blijkt ook uit
de Gezondheidsindicatoren 2001-2002 die op 4
november 2004 werden bekendgemaakt. Twee jaar
geleden was 22 % van de bevolking zestig jaar of
meer, over zes jaar zal dat 24 % zijn en tegen 2015
is bijna één op de drie Vlamingen bejaard.

We moeten de grendels die nu in onze wetgevingen
verscholen zitten en die privaat initiatief in de sec-
tor verbieden zo spoedig mogelijk lichten. Er lig-
gen nochtans in de welzijnssector tal van oppor-
tuniteiten die via publiek-private samenwerkings-
verbanden ontwikkeld zouden kunnen worden.

Vlaanderen moet zijn dienstensector durven ont-
grendelen. De ontwerpdienstenrichtlijn-Bolke-
stein vormt daartoe een ideale aanleiding. Het Ne-
derlandse Centraal Planbureau berekende dat de
implementatie van de richtlijn-Bolkestein kan lei-
den tot een toename van 15 % tot 30 % van de
handel in diensten in de Europese Unie, waardoor
de totale handel in de EU kan toenemen met 1 %
tot 3 % (zie www.cpb.nl).

In Vlaanderen reageert men nog te defensief en
ziet men in de richtlijn-Bolkestein alleen een
bedreiging, en niet een geweldige kans om meer
jobs te creëren. Dat is onterecht. Waarom zou
Vlaanderen zijn excellente gezondheidsdiensten
niet kunnen exporteren ?

Werd, in het kader van de opgestarte impactanaly-
se, naar Nederlands voorbeeld reeds het groeipo-
tentieel berekend van de richtlijn-Bolkestein voor
de Vlaamse economie ?

Antwoord

De kaderrichtlijn "Diensten op de Interne Markt",
beter bekend als de richtlijn-Bolkestein, draagt bij
tot de verwezenlijking van de Lissabonstrategie,
met name de voltooiing van de interne markt, de
competitiviteit van dienstverlenende ondernemin-
gen en de werkgelegenheid. Veel potentieel op de
dienstenmarkt blijft nog onbenut door belemme-
rende nationale vestigingseisen en vergunningen
en door een gebrek aan vertrouwen in een harmo-
nisatie van de nationale regelgevingen.

-767- Vlaams Parlement – Vragen en Antwoorden – Nr. 10 – 25 maart 2005



De Vlaamse Regering onderschreef de algemene
doelstellingen van de dienstenrichtlijn (interne
markt, administratieve vereenvoudiging en meer
rechtszekerheid) in haar standpunt van 1 oktober
2004. Wel plaatste de Vlaamse Regering enkele
vraagtekens en tekende voorbehoud aan bij enke-
le bepalingen van de tekst.

Op vraag van de Vlaamse Regering werd een
werkgroep ad hoc opgericht die beperkte sectora-
le inpactanalyses heeft uitgewerkt. Deze fiches
hebben de Vlaamse Regering toegelaten om op 12
november 2004 haar initieel standpunt te verfijnen
en onder andere te vragen alle diensten die een
overheid met een sociaal, opvoedkundig en cultu-
reel oogmerk jegens haar bevolking waarborgt en
financiert, uit te sluiten van het toepassingsgebied
van de richtlijn.

De Vlaamse Regering onderschrijft de cruciale rol
van de diensten in de Europese en de Vlaamse eco-
nomie. Ook het regeerakkoord neemt duidelijk
positie in: "we realiseren maximaal het groeipoten-
tieel dat zich bevindt in de Vlaamse diensteneco-
nomie". Tot op heden werd dit groeipotentieel nog
niet berekend door de diensten van de Vlaamse
administratie. Wel heeft het Centraal Planbureau
van Nederland reeds een uitgebreide berekening
gemaakt voor de hele Europese Unie. Ik zal, in sa-
menspraak met minister Fientje Moerman en met
minister Geert Bourgeois, nagaan of we aan de
administratie Planning en Statistiek (APS) een op-
dracht kunnen geven om het groeipotentieel van
de Vlaamse diensteneconomie te berekenen na in-
voering van de dienstenrichtlijn.

FIENTJE MOERMANH

VICE-MINISTER-PRESIDENT 
VAN DE VLAAMSE REGERING, 
VLAAMS MINISTER 
VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN,
WETENSCHAP, INNOVATIE 
EN BUITENLANDSE HANDEL

Vraag nr. 10
van 10 november 2004
van de heer  JOHN VRANCKEN

Buitenlandse Handel   –   China

Eind november 2004 wordt er een economische
zending naar China georganiseerd, meer bepaald

naar de drie belangrijke steden Beijing, Shanghai
en Guangzhou, en naar Hong Kong.

China staat als economische groeier in de be-
leidsnota van de minister van 25 oktober 2004 bij
de belangrijke te prospecteren buitenlandse mark-
ten (Stuk 94 (2004-2005) – Nr. 1).

In dit verband wil ik de volgende vragen voorleg-
gen aan de minister.

1. Welke concrete contacten werden er al door de
diensten van de minister gelegd met China of
één van zijn voornoemde steden ?

2. Welke sectoren exporteren naar en importeren
van China en welk percentage maken deze res-
pectieve sectoren uit van onze totale jaarlijkse
import en export ?

Antwoord

1. In het kader van het samenwerkingsakkoord
tussen de federale overheid en de gewesten be-
treffende de oprichting van het Agentschap
voor Buitenlandse Handel van 24 mei 2002,
vond van 20 tot 28 november 2004 een geza-
menlijke economische zending plaats naar de
Chinese Volksrepubliek onder het voorzitter-
schap van ZKH Prins Filip. 

Voor het Vlaams Gewest namen – naast een
aantal federaties en vertegenwoordigers van de
havengemeenschap, de universiteiten en de pu-
blieke sector – in totaal 108 Vlaamse bedrijven
en 180 Vlaamse zakenmensen deel. Hoewel nog
niet alle resultaten van deze handelszending be-
kend zijn, kunnen een aantal Vlaamse bedrij-
ven en groeperingen van een geslaagde missie
gewagen op basis van een reeks concrete verwe-
zenlijkingen.

Meer dan honderd Vlaamse bedrijven hebben
tijdens deze handelszending contacten kunnen
leggen met potentiële Chinese partners. In zeer
veel gevallen werden de eerste en soms verdere
stappen gezet voor een verdere samenwerking.
Het is nu nog te vroeg om na te gaan in welke
mate elk van deze nieuwe contacten ook werke-
lijk zal leiden tot commerciële samenwerking,
maar het staat vast dat er tijdens deze week van
contacten een zeer sterke vooruitgang is ge-
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boekt in de micro-economische relaties tussen
België/Vlaanderen en China.

Contacten van het Vlaamse bedrijfsleven in een
aantal sleutelsectoren, zoals transport en logistiek,
milieu, gezondheid, de bouwsector en diensten,
werden door Export Vlaanderen en Dienst Inves-
teren Vlaanderen, en door de aanwezigheid van
ZKH Prins Filip en van de Vlaamse minister van
Buitenlandse Handel gefaciliteerd. Onder de
concrete contacten die werden gelegd, kan het vol-
gende genoteerd worden.

Logistiek

– De Groep H. Essers sloot na afloop van een
door de Dienst Investeren Vlaanderen georga-
niseerd investeringsseminarie in Beijing een
contract af met een Chinees bedrijf voor con-
tainervervoer van 9.000 ton op jaarbasis. De
twee partijen hadden elkaar hiervoor nog nooit
ontmoet.

– Het Antwerps bedrijf Antrex, gespecialiseerd
in hoogtechnologisch transport van voedsel-
producten, opende tijdens de missie een kan-
toor in Tianjin. Antrex tekende een overeen-
komst met de vereniging van voedselproducen-
ten van Noord-China om samen te werken op
het gebied van marktkennis. Antrex zal een to-
taalconcept aanbieden van transport, kwali-
teitscontrole en betaalverzekering en zal hier-
mee de eerste zijn op de Chinese markt die een
"global solution" kan aanbieden aan hande-
laars en producenten.

Intellectuele eigendomsrechten en WHO

– De Vlaamse minister van Buitenlandse Handel
heeft deelgenomen aan een conferentie inzake
bovenstaand thema die georganiseerd werd
door het provinciebestuur van Oost-Vlaande-
ren, de Universiteit Gent, de East China Uni-
versity voor Politiek en Rechten, de Universi-
teit van Nottingham en de Belgisch-Chinese
Kamer van Koophandel.

(WHO: Wereldhandelsorganisatie – red.)

Milieu

– Dertien Vlaamse bedrijven uit de bos- en tuin-
bouwsector hebben zich aangesloten bij Fla-

hort. Flahort, dat staat voor Flanders Horti-
cultural Group of Companies, is een initiatief
van Export Vlaanderen, de provincie Oost-
Vlaanderen en de Universiteit Gent. Deze clus-
ter heeft in Beijing een succesvol seminarie ge-
organiseerd, dat door de Vlaamse minister van
Buitenlandse Handel werd geopend, en heeft
met het Chinese bedrijf Hanfeng Group een in-
tentieverklaring ondertekend om samen te wer-
ken, ervaring en expertise uit te wisselen en op
termijn een commerciële relatie uit te bouwen.

– De Vlaamse Landmaatschappij heeft met haar
homoloog van het Ministry of Land Resources
een akkoord ondertekend om samen te werken
op het gebied van land management en duurza-
me ontwikkeling van landgebruik. Dit akkoord
bewijst eens te meer dat Vlaanderen voor
China een belangrijke partner kan zijn in zijn
moeilijke strijd om wat er in China op het vlak
van gebruik van beschikbare grond en natuur-
lijke middelen mogelijk is, in lijn te brengen met
de economische ontwikkeling van het land.

– Het West-Vlaamse bedrijf Hemmis heeft sa-
men met de Universiteit Gent en Tsinghua
University, de topuniversiteit van China, een
akkoord gesloten om de software van Hemmis
te gebruiken voor projecten rond milieumodel-
lering en simulatie op het gebied van waterkwa-
liteit en aanverwanten. De economische missie
zorgde ervoor dat de Chinese partij bereid was
om tijdig tot een akkoord te komen, en reeds
begin volgend jaar met de concrete uitwerking
ervan te beginnen.

Het nieuwe kantoor van RS Scan, een toonaange-
vend producent van hoogtechnologische scanpla-
ten voor het analyseren van stap- en loopbewegin-
gen (biomechanica), werd in Peking door de
Vlaamse minister van Buitenlandse Handel geo-
pend. Tevens werden in deze context en in aanwe-
zigheid van de Vlaamse minister van Buitenlandse
Handel twee contracten gesloten tussen enerzijds
RS Scan International en de Sportuniversiteit van
Gent en anderzijds het Chinese Instituut voor
Sportwetenschappen en de Sportuniversiteit van
Peking.

Oost-Vlaanderen en Hebei: in het onderhoud tus-
sen de Vlaamse minister van Buitenlandse Handel
en de provinciegouverneur van Hebei, Ji Yunshi,
en de vice-gouverneur, Cai Limin, werd besloten
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om het bestaand samenwerkingsakkoord sinds
1991 tussen de provincie Hebei en de provincie
Oost-Vlaanderen sterk uit te breiden. Er werd bo-
vendien besloten om op termijn deze samenwer-
king open te trekken naar heel Vlaanderen.

Investeringen – Een belangrijke trader in de lo-
gistiek uit Tianjin met investeringsplannen in
West-Europa heeft besloten om in Vlaanderen
een kantoor te openen. Deze trader zal in de
lente van 2005 naar België komen, en daar ont-
vangen worden door de Vlaamse investerings-
diensten en havens.

Voedselveiligheid – De nauwe samenwerking
tussen Export Vlaanderen, de Belgische am-
bassade in Beijing, het Federaal Agentschap
voor de Veiligheid van de Voedselketen en de
Vlaamse minister van Buitenlandse Handel
heeft ertoe geleid dat de Chinese overheid tij-
dens de missie kon overtuigd worden om het
embargo op Belgisch varkensvlees op te heffen.
In het bijzonder heeft de Vlaamse minister van
Buitenlandse Handel dit probleem op het
hoogste niveau aangekaart, namelijk bij me-
vrouw Wu Yi, de vice-eerste minister van de
Volksrepubliek China.

Luchtvaart – In Shanghai heeft de Vlaamse mi-
nister van Buitenlandse Handel een ontmoe-
ting gehad met de top van China Eastern Airli-
nes om de herinstallatie van een rechtstreekse
vlucht, zowel qua passagiers als qua cargo, te
bepleiten.

Havens – In Ghangzhou, de derde belangrijk-
ste havenstad van de Volksrepubliek China,
heeft de Vlaamse minister van Buitenlandse
Handel, samen met de havens van Gent en Ant-
werpen, een ontmoeting gehad met de heer Hu-
ang Guosheng, directeur-generaal van de ha-
venautoriteit Ghanzhou, en de heer Liang Ya-
owen, directeur-generaal van het departement
Buitenlandse Handel en Economische Samen-

werking van de provincie Guandong, om een
nauwere samenwerking tussen de haven van
Ghanzhou en de Vlaamse havens te bepleiten.

Enkele "moeilijke" bedrijfsdossiers, die in som-
mige gevallen reeds jaren aansleepten, zijn in
een stroomversnelling gekomen of werden he-
lemaal gefinaliseerd. Daarenboven zijn een
groot aantal bedrijven, waaronder Zingame-
tall, Barco, RS Scan, Traficon en Telindus, tij-
dens deze zending in staat geweest hun dossiers
op het juiste en het hoogste niveau voor te stel-
len. Andere bedrijven zoals Sylva, PB Gelatins
en Boortmalt hebben ontmoetingen gehad met
overheidsinstanties dankzij de omkadering van
deze handelsmissie. De problemen (juridische
onzekerheid) die Boortmalt kent wegens een
mogelijke onteigening door de Chinese over-
heid, werd door de Vlaamse minister van Bui-
tenlandse Handel aangekaart bij de burgemees-
ter van Beijing, de heer Wang Qishan.

2. Sedert 1995 gaat de Vlaamse uitvoer naar
China onafgebroken in stijgende lijn. Dat was
in 2003 niet anders, toen onze export groeide
naar € 1.838,4 miljoen of een stijging met
12,52 % in vergelijking met het jaar 2002. Se-
dert 1999 is de Vlaamse uitvoer richting China
overigens met meer dan 146 % toegenomen.
Het aandeel van Vlaanderen in de Belgische ex-
port naar China is in 2003 bovendien gestegen
tot 83,13 %. China was in 2003 reeds de
vijftiende exportbestemming van Vlaanderen
met een aandeel dat opliep tot 1,04 % (2002:
0,92 %). Ondertussen is China verder opgerukt
naar de twaalfde plaats als exportbestemming
van Vlaanderen. Tijdens het eerste kwartaal
van 2004 ging 1,22 % van de Vlaamse uitvoer
naar China. Wat betreft invoer was China in
2003 de tiende leverancier van Vlaanderen.

De volgende sectoren in Vlaanderen exporteren
naar China (cijfers 2003, Instituut voor Natio-
nale Rekeningen (NBB)).
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% uitvoer van Vlaanderen % Vlaamse uitvoer 
naar China naar China/wereld

Parels, diamanten en edelstenen 24,27 4,18
Machines, toestellen, elektrisch materieel 23,92 2,00
Producten van de chemische industrie 18,69 0,82
Onedele metalen 10,60 1,89
Kunststof en toepassingen 5,25 0,72
Textielstoffen en textielwaren 5,09 1,09
Diverse goederen en producten 2,97 1,94
Overige 9,21

Wat de Vlaamse invoer uit China betreft, die kan
als volgt onderscheiden worden (cijfers 2003,
Instituut voor Nationale Rekeningen (NBB)).

% invoer van Vlaanderen % Vlaamse invoer 
uit China uit China / wereld

Machines, toestellen en elektrisch materieel 28,63 3,20
Parels, diamanten en edelstenen 16,63 4,00
Diverse goederen en producten 12,80 12,68
Textielstoffen en textielwaren 9,65 4,73
Producten van de chemische industrie 5,83 0,78
Onedele metalen 5,43 1,53
Kunststoftoepassingen 4,21 1,29
Bouwmaterialen 1,54 2,70
Huiden, vellen, leder en werken 3,00 17,10
Schoeisel, hoofddeksels 3,26 14,97 
Overige 9,02

Vraag nr. 11
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Limburgs Universitair Centrum   –   Overheidsfi-
nanciering

Zoals de minister weet, ging de Katholieke Hoge-
school Limburg (KHLim) onlangs een associatie
aan met de Katholieke Universiteit Leuven (KU
Leuven).

Onlangs werd door de voorzitter van de Katholie-
ke Hogeschool Limburg aangekondigd dat er in
Genk een wetenschapspark zal worden opgericht.

Daarnaast beschikken het Limburgs Universitair
Centrum (LUC) en de KU Leuven over tal van
samenwerkingsverbanden op het vlak van onder-
zoek.
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1. Welke samenwerkingsverbanden bestaan er
tussen het LUC en de KU Leuven sinds 1995 ?

2. Welke overheidsfinanciering ontvangt het LUC
jaarlijks sinds 1995 op het vlak van onderzoek ?

3. Welke extra inspanningen heeft de overheid ge-
daan om de verhouding tussen overheidsfinan-
ciering en zogenaamde contractportefeuille in
balans te brengen, zoals bij de KU Leuven en
de universiteit van Gent, waar deze respectieve-
lijk 56 en 55 procent bedraagt, in vergelijking
met de 73 procent van Limburg ?

4. Welke bijdragen zullen worden geleverd door
de overheid voor het opstarten van het boven-
vermelde wetenschapspark op het vlak van
ontsluiting, aanleg, enzovoort ?

Dezelfde vraag wat de financiering betreft.

5. Wat betekent een dergelijke aanpak voor de
verhoudingen vermeld in vraag 3 ? Zullen deze
hierdoor niet nog verder scheefgetrokken wor-
den wat het LUC betreft ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Moerman (vraag nr. 11) en Vandenbroucke
(nr. 30).

Antwoord

1. Netwerking is in het LUC-onderzoeksbeleid
een kernelement. Om in bepaalde expertisedo-
meinen internationaal te kunnen excelleren, is
dit, rekening houdende met het kleinschalig ka-
rakter van de universiteit, trouwens noodzake-
lijk. In dit beleidskader is het tot stand brengen
van samenwerking met andere universiteiten en
onderzoeksinstellingen voor het LUC steeds
evident geweest. De grensoverschrijdende insti-
tutionele samenwerking met de Universiteit
Maastricht, via de Transnationale Universiteit
Limburg, is daarvan ongetwijfeld het meest
sprekende voorbeeld.

Maar ook met de Vlaamse universiteiten wordt
samengewerkt. Meestal gebeurt dit binnen fe-
derale of regionale impulsprogramma's voor
onderzoek, of via de door het IWT en FWO
beschikbaar gestelde onderzoeksfinanciering.
Samenwerking gebeurt ook via het Europese

onderzoekskader (Kaderprogramma voor
O&O). De samenwerking met de KU Leuven
realiseert zich bijgevolg via onderzoeksgroepen
en/of instituten, zowel in het kader van groot-
schalige onderzoeksprogramma's als via meer
kortlopend onderzoek.(IWT: Instituut voor de
Aanmoediging van Innovatie door Wetenschap
en Technologie in Vlaanderen; FWO: Fonds voor
Wetenschappelijk Onderzoek; O&O: onderzoek
en ontwikkeling – red.)

Hieronder volgt een overzicht.

a) Samenwerking in Europese onderzoekspro-
gramma's

Het Limburgs Universitair Centrum partici-
peerde in het Europese Kaderprogramma 
(4de, 5de en 6de) in totaal in 40 internationale
onderzoeksprojecten. In drie van deze projec-
ten was er een samenwerkingsverband met de
KU Leuven:

– Project POST-DOC (4de KP - deelprogram-
ma Telematica): project onder coördinatie
van de Universiteit Maastricht met partici-
patie van een tiental instellingen waaronder
zowel het LUC (Expertisecentrum Digitale
Media) als de KU Leuven. Project voor de
ontwikkeling en validatie van een webgeba-
seerde leeromgeving voor huisartsen. Totale
financiering 1,5 miljoen euro.

– Project FLEX - Flexible learning environ-
ment experiment (4de KP deelprogramma
Educational Multimedia): project onder
coördinatie van de "European Federation
for the education of children of occupatio-
nal travellers VZW", met participatie van 5
instellingen waaronder zowel LUC (Experti-
secentrum Digitale Media) als KU Leuven.
Project voor de ontwikkeling van leerblok-
ken via multimedia voor opleiding van kin-
deren van permanent reizende families. To-
tale financiering 1,6 miljoen euro.

– Project PulmInfect - Differential diagnosis
of infectious lung diseases (5de KP - deel-
programma Quality of Life - CRAFT-1999-
70693): project onder coördinatie van een
Nederlands bedrijf, met participatie van
LUC (Biomed) en van KU Leuven (dept.
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Microbiologie en Immunologie). Totale fi-
nanciering 0,9 miljoen euro.

b) Samenwerking in federale onderzoekspro-
gramma's: Attractiepolen (IUAP's)

In de periode 1992-1996 liep de derde fase 
van het IUAP-programma. Het LUC partici-
peerde daarin aan volgende projecten met de
KU Leuven.

– IUAP-P3-041 – "Materiaalwetenschappen"
– programma onder de leiding van prof. J.
Roos, KU Leuven, met participatie van het
Instituut voor Materiaalonderzoek van het
LUC (prof. dr. Lambert Stals, divisie Mate-
riaalfysica). Andere deelnemende partners
waren U Gent, VUB en UCL.

– IUAP-P3-042 – "Menselijke genetica" – pro-
gramma onder de leiding van prof. Herman
Van Den Berghe, KU Leuven. Het LUC
participeerde met het Biomedisch Onder-
zoeksinstituut (prof. dr. Jef Raus). Andere
deelnemende partners waren UCL, ULB en
ULg.

In het vierde IUAP-programma (periode 1997-
2001) waren er met de KU Leuven volgende ge-
zamenlijke participaties.

– IUAP-P4-033 – "Materials and materials
processes" - programma gecoördineerd door
de KU Leuven (prof. dr. E. Aernoudt), met
participatie van het Instituut voor Materi-
aalonderzoek van het LUC (prof. dr. Lam-
bert Stals, divisie Materiaalfysica). Andere
partners: U Gent, UCL en VUB.

– IUAP-P4-011 – "Supramolecular chemistry
and supramolecular catalysis" – programma
gecoördineerd door de KU Leuven (prof. dr.
F. De Schryver), met deelname van het In-
stituut voor Materiaalonderzoek (prof. dr.
Jan Gelan, divisie Scheikunde). Andere
partners: ULg, UMH, VUB, ULB, UCL en
U Gent.

De vijfde fase van het IUAP-programma loopt
nog op dit ogenblik (periode 2002-2006). Het
LUC participeert daarin aan drie netwerken.
Twee van deze netwerken worden gecoördi-
neerd door een onderzoeksgroep uit de KU
Leuven, maar ook in het derde netwerk zijn zo-
wel LUC als KU Leuven partners.
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LUC-deelname Netwerk- Andere Titel project Nr.
coördinator deelnemers

IMO- Y. P. Lambin, FUNDP Quantum     size P5-1-1
Materiaalfysica, Bruynseraede, J.P. Issi, UCL effects       in
Prof.   L.   De KU Leuven G. Van Tendeloo, nanostructured
Schepper UA materials

L. Van Vaeck, UA
C. Dauwe, UG

IMO-Organische F. De P. Jacobs, KU Leuven Supramolecular P5-1-3
Scheikunde, Schryver, KUL R. Jérome, ULg chemistry    and
Prof. J. Gelan E. Schacht, UG supramolecular

A. Persoons, KU Leuven catalysis
G. Baron, VUB
R.    Lazzaroni,
UMH
P. Grange, UCL
A. Jonas, UCL
R. De Gryse, UG
J.M.      André,
FUNDP

Censtat, L. Simar, UCL P. De Boeck, KU Leuven Statistical P5-10-
Prof. N. M. Hallin, ULB techniques    and 31
Veraverbeke modelling     for

complex
substantive
questions    with
complex data

(U Gent: Universiteit Gent; VUB: Vrije Univer-
siteit Brussel; UCL: Université Catholique de
Louvain; ULg: Université de Liège; Université
de Mons-Hainaut; ULB: Université Libre de
Bruxelles; IMO: Instituut voor Materiaalonder-
zoek; FUNDP: Facultés Universitaires Notre-
Dame de la Paix; UA: Universiteit Antwerpen;
Censtat: Centrum voor Statistiek – red.)

c) Samenwerking in Vlaamse onderzoekspro-
gramma's

STWW-programma (Strategische Technolo-
gieën voor Welvaart en Welzijn): project "SEE-
SCOA" ("Software engineering for embedded
systems using a component oriented ap-
proach"). De KU Leuven (prof. dr. Yolande
Berbers) was coördinator van dit project (pe-
riode 1999-2003), waaraan het LUC (Experti-
secentrum Digitale Media) deelnam als part-
ner. Andere partners waren VUB en U Gent.
Totale projectfinanciering 1,77 miljoen euro.
EDM stond in voor het onderzoek betreffende 
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user interfaces: ondersteuning van de realisatie
van gebruiksvriendelijke user interfaces en inte-
gratie met de ontwikkelde methodologie.

GBOU-programma (Generisch Basisonder-
zoek aan de Universiteiten) : tot einde 2005
loopt een grootschalig onderzoeksprogramma,
onder coördinatie van het LUC (IMO, divisie
Scheikunde), waaraan ook VITO, IMEC en
KU Leuven participeren. Titel van het project:
"Preparation of nanomodified multimetal ox-
ides: aqueous solution synthesis and proces-
sing". Het programma beschikt over een globa-
le financiering van 1,7 miljoen euro en is gesitu-
eerd in één van de strategische onderzoeksdo-
meinen van het Instituut voor Materiaalonder-
zoek van het LUC.

SBO-programma: het SBO-programma is de
opvolger van het GBOU-programma. Dit pro-
gramma van de Vlaamse Regering beoogt stra-
tegisch hoogwaardige kennisplatformen te ont-
wikkelen voor langetermijngericht onderzoek
met ruime economische of maatschappelijke
toepassingsmogelijkheden in Vlaanderen. Bij
de toekenningen 2004 realiseerde het LUC drie
projecten als coördinerende universiteit van de
twaalf goedgekeurde projecten. Een samenwer-
king met de KU Leuven is gesitueerd in twee
dergelijke projecten.

– Project CVD Diamond ("CVD Diamant:
een nieuw multifunctioneel materiaal voor
hoge temperatuur elektronica, hoog vermo-
gen/hoog frequentie elektronica en bio-elek-
tronica"): het LUC (Instituut voor Materi-
aalonderzoek) coördineert dit project waar-

in de KU Leuven participeert (afdeling Vas-
testoffysica en Magnetisme, dept. Natuur-
kunde en Sterrenkunde, fac. Wetenschap-
pen). Andere partners zijn Imomec (IMEC)
en de Universiteit Gent. Het project heeft
een globale financiering van 2,8 miljoen eu-
ro (periode 2004-2008).

Het project richt zich op de ontwikkeling
van nieuwe materialen en is gesitueerd in
een expertisedomein dat een afstudeerlijn
van de TUL-opleiding Biomedische Weten-
schappen zal ondersteunen.

– Project CoDaMoS: ("Context-Driven
Adaptation of Mobile Services") . Dit pro-
ject wordt gecoördineerd door de KU Leu-
ven, met participatie van het LUC (Experti-
secentrum Digitale Media) en ook van de
VUB en de U Gent. Het project heeft een
globale financiering van 2,5 miljoen euro
(2004-2008), waarvan voor elk van de part-
ners ongeveer één vierde bestemd is. Voor
het LUC sluit dit grote project aan bij de on-
derzoeksstrategie van het EDM ter onder-
bouwing van de nieuwe informaticaoplei-
ding van de TUL.

Bilaterale wetenschappelijke samenwerking: de
Vlaamse overheid biedt aan de  universiteiten
de  mogelijkheid  om  internationale  bilaterale
onderzoeksprojecten af te sluiten met onder-
zoeksgroepen uit prioritair gedefinieerde  lan-
den.  Sedert 1995  zijn een groot  aantal  van
deze projecten uitgevoerd in samenwerking met
de KU Leuven.
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BIL2000

LUC KU Leuven Derde land

Centrum   voor   Statistiek Prof. dr. J. Zuid-Afrika
(Prof. P. Janssen) Beirlant
Biomedisch Prof. dr. Jan China
Onderzoeksinstituut Tytgat
(Fysiologie, prof. E.  Van
Kerkhove)
Biomedisch Prof. dr. Jan Zuid-Afrika
Onderzoeksinstituut Tytgat
(Fysiologie, prof. E. Van
Kerkhove)
Biomedisch Prof.  dr.  Willy Roemenië
Onderzoeksinstituut Van Driessche
(Fysiologie,  prof.  dr.  P.
Steels)

BIL1999

LUC KU Leuven Derde land

Instituut  voor Prof. dr. Jean- China
Materiaalonderzoek Pierre Celis
(Materiaalfysica, prof. dr.
L. Stals, prof. dr. L. De
Schepper)
Instituut voor Prof. dr. Paul China
Materiaalonderzoek Van Houtte
(Materiaalfysica, prof. dr.
G. Knuyt)
Centrum  Voor  Milieukunde Prof. dr. Bart Zuid-Afrika
(prof. dr. R. Valcke) Nicolaï
Centrum  voor  Milieukunde Prof. dr. Jan Polen
(prof. dr. J. Vangronsveld) Colpaert
Instituut  voor Prof.   dr.   H. Polen
Materiaalonderzoek Reynaers
(Scheikunde,  prof.  dr.  J.
Gelan)

BIL1998

LUC KUL Derde land

Biomedisch Prof. dr. Hongarije
Onderzoeksinstituut Liliane Schoofs
(Fysiologie,  prof.  dr.  M.
Ameloot)
Biomedisch Prof. dr. Zuid-Afrika
Onderzoeksinstituut Liliane Schoofs
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(Fysiologie, prof. dr. E.
Van Kerkhove)
Biomedisch Prof. dr. Joos Zuid-Afrika
Onderzoeksinstituut Vandewalle
(Fysiologie, prof. dr. P.
Steels)

BIL1997

LUC KUL Derde land

Centrum voor Statistiek Prof.   dr.   Jan Zuid-Afrika
(prof. dr. P. Janssen) Beirlant
Biomedisch Prof. dr. Québec
Onderzoeksinstituut Liliane Schoofs
(Fysiologie, prof. dr. E.
Van Kerkhove)
Biomedisch Prof. dr. Hongarije
Onderzoeksinstituut Ghislain
(Biochemie,  prof.  dr.  L. Opdenakker
Vanduffel)
KMO en Informatiemanagement Prof. dr. Jan Polen
(prof. J. Schreurs) Vanthienen
Biomedisch Prof.  dr.  Noël Polen
Onderzoeksinstituut Boens
(Fysiologie,  prof.  dr.  M.
Ameloot)

BIL1996

LUC KUL Derde land

Biomedisch Prof. dr. Jan Zuid-Afrika
Onderzoeksinstituut Tytgat, prof.
(Fysiologie,  prof., dr.  E. dr. Fons
Van Kerkhove) Verdonck
Biomedisch Willy Van Roemenië
Onderzoeksinstituut Driessche
(Fysiologie, M. Ameloot)
Instituut voor Prof. dr. Jan Québec
Materiaalonderzoek Thoen
(Materiaalfysica, prof. dr.
L. Stals)
Instituut voor Prof. dr. Jean- China
Materiaalonderzoek Pierre Celis
(Materiaalfysica, prof. dr.
L. Stals)

FWO: het FWO financiert onder meer onderzoeks-
projecten, dikwijls met interuniversitaire partici-
paties. Het LUC is in de betrokken periode actief
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in projecten met de KU Leuven, hetzij als coör-
dinator, hetzij als participant, in een tiental
projecten.

IWT – programma ITA-II  (actieprogramma
Informatietechnologie): project "Image
Processing" – groot interuniversitair project
met de KU Leuven als coördinator, en LUC als
participant. Andere deelnemers: VUB, U Gent,
UA (toenmalig RUCA) en IMEC. Totale
financiering 1,26 miljoen euro.

(VITO: Vlaamse Instelling voor Technologisch
Onderzoek; IMEC: Interuniversitair Micro-
Elektronicacentrum; Imomec: Instituut voor
Materiaalonderzoek in de Micro-Elektronica;
TUL: Transnationale Universiteit Limburg -
red.)

2. Als bijlage werd een tabel toegevoegd met het
overzicht van de Vlaamse overheidsmiddelen
voor onderzoek in het LUC in de periode 1995-
2003 (jaarverslagen LUC). Hierin werden
zowel een gedeelte van de werkingsmiddelen,
de BOF-middelen (Bijzonder Onderzoeksfonds
– red.), middelen verworven via FWO-
Vlaanderen, als contracten vanuit de Vlaamse
overheid opgenomen. De cijfers voor 1995 en
1996 zijn minder goed te vergelijken met de
overige jaren omdat de wijze van verslaggeving
door de universiteiten vanaf 1997 wijzigde.

In 2003 bedroeg de Vlaamse overheidsfi-
nanciering ten gunste van het LUC in totaal
circa 11,2 miljoen euro. In datzelfde jaar had
het LUC voor een bedrag van bijna 4 miljoen
euro contracten met bedrijven voor onderzoek
en wetenschappelijke dienstverlening.

3. In het voorjaar van 2004 werd de beslissing
genomen om een Industrieel Onderzoeksfonds
(IOF) op te richten aan de Vlaamse univer-
siteiten. Via het IOF ontvangen de universitei-
ten een structurele financiering die ze op ter-
mijn moet toelaten een kader uit te bouwen
voor de uitvoering van strategisch basisonder-
zoek en de samenwerking met bedrijven. De
verdeling van de middelen voor het IOF wordt
gebaseerd op verschillende parameters waaron-
der de omvang van het contractonderzoek.
Universiteiten met een sterke contractporte-

feuille zullen dus relatief meer middelen ont-
vangen.

Daarnaast streeft de Vlaamse Regering naar
een evenwichtige verdeling van de beschikbare
middelen tussen de verschillende types van
onderzoek en tussen de structurele en de pro-
jectmatige financieringskanalen. Aan de
VRWB (Vlaamse Raad voor Wetenschapsbeleid
– red.) werd gevraagd een grondige analyse en
internationale benchmarking te laten uitvoeren
van de huidige financieringsevenwichten.

4. Over het aanleggen van een wetenschapspark
in Genk ten behoeve van het Limburgs
Universitair Centrum bestaan er nog geen con-
crete gegevens die toelaten een raming op te
stellen over de eventuele bijdragen die van over-
heidswege hieraan kunnen toegekend worden.

Dit antwoord berust dus enkel op de algemene
toepassingsmodaliteiten die momenteel gelden
voor het toekennen van overheidssteun voor
het aanleggen en ontsluiten van weten-
schapsparken.

Deze steun wordt geregeld door het besluit van
de Vlaamse Regering van 5 september 2003
houdende subsidiëring van bedrijventerreinen,
wetenschapsparken en bedrijfsgebouwen.

Het bepaalt dat voor het uitvoeren van
dergelijke werken (wegen, riolering, parkeer-
plaatsen, fietspaden, waterleiding, openbare
verlichting, ... – art. 13 en 14) aan een publieke
(gemeente, provincie, GOM, intercommunale
vereniging, ... – art. 10 ) of aan een private
ontwikkelaar – art. 11 (of aan een onderling
samenwerkingsverband – art. 12) een subsidie
kan toegekend worden van 85 % (art. 9) op de
subsidiabele kosten.

Het LUC kan eventueel ook zelf deze subsidies
aanvragen (art. 10, § 2).

Dit percentage is slechts mogelijk voorzover
het contingent dat aan de universiteit werd
toegekend niet wordt overschreden.

Voor het Limburgs Universitair Centrum (art.
8, § 4) bedraagt dit contingent 23 ha. Hiervan
zijn reeds 11 ha ingenomen op het weten-
schapspark van Diepenbeek.
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Vermits er een associatie werd aangegaan met
de Katholieke Universiteit Leuven zou de sub-
sidiëring van een wetenschapspark in Genk
ook eventueel ten voordele van deze univer-
siteit kunnen aangevraagd worden.

Dan zijn vanzelfsprekend dezelfde subsi-
dieregels van toepassing, behalve dat de KU
Leuven beschikt over een contingent van 100
ha (art. 8 § 3).

Hiervan zijn reeds 33 ha op Termunckveld en
15 ha op Arenberg, beide gelegen in Leuven,
gereserveerd.

Het is natuurlijk ook steeds mogelijk een
wetenschapspark te subsidiëren buiten de
toegekende contingenten.

In dat geval zal de steun slechts 25 % op de sub-
sidiabele kosten bedragen voor een zoge-
naamde green field en 40 % wanneer het weten-
schapspark aangelegd wordt op een terrein dat
eerst opgeruimd of gesaneerd werd of voor een
terrein dat met Europese cofinanciering aan-
gelegd wordt.

Hierbij wordt ook verwezen naar het antwoord
van minister F. Vandenbroucke op de vraag om

uitleg van de heer J. Tavernier over hetzelfde
thema in de commissie Onderwijs, Vorming,
Wetenschap en Innovatie (Handelingen
Commissievergadering nr. 42 van 9 november
2004, blz. 19 e.v. – red.).

5. De stimulering van de samenwerking tussen de
Vlaamse universiteiten en bedrijven is een cru-
ciaal element in het huidige innovatiebeleid.
Het gebrek aan doorstroming van academische
onderzoeksresultaten naar de bedrijfswereld is
immers de zwakste schakel in het Vlaamse
innovatiesysteem. De ondersteuning van incu-
batiecentra en wetenschapsparken is een be-
langrijk instrument om de interactie tussen de
universiteit en de bedrijfswereld verder te
bevorderen en zal de portefeuille aan contract-
onderzoek verder doen toenemen.

Ik ben niet van oordeel dat hier sprake is van
een verdere scheeftrekking, maar integendeel
van een versterking van het systeem. Wel zal de
Vlaamse overheid erop toezien dat zoals gesteld
in het antwoord op vraag 3 de nodige even-
wichten (structurele vs. projectmatige midde-
len) in de financiering van de universiteiten
behouden blijven.
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INGE VERVOTTEH
VLAAMS MINISTER 
VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID 
EN GEZIN

Vraag nr. 12
van 22 oktober 2004
van de heer  ROB VERREYCKEN

Abortusvoorlichting   –   Initiatieven

Uit het recente rapport van de Nationale Evalua-
tiecommissie betreffende zwangerschapsafbreking
blijkt dat het aantal abortussen in België in 2003
steeg tot 16.653.

In Vlaanderen werden 7.276 abortussen uitge-
voerd, waarvan 6.344 in abortuscentra en 1.032 in
ziekenhuizen. Deze stijgende trend is alarmerend.

1. Besteedt de Vlaamse overheid aandacht en fi-
nanciële middelen aan campagnes die steun
kunnen bieden aan vrouwen die onverwacht
zwanger zijn ?

Zo kan men denken aan een telefonische
hulplijn die 24 uur op 24 uur bemand is, aan
centra die met onverwacht zwangere moeders
naar andere oplossingen zoeken dan abortus,
aan centra waar vrouwen in alle rust kunnen
bevallen en daarbij begeleid worden, …

Zo ja, welke initiatieven ondersteunt de Vlaam-
se overheid en met welke bedragen ?

2. Is de Vlaamse overheid betrokken bij de wer-
king van de voorlichtingsdiensten in de zieken-
huizen die abortussen uitvoeren ?

Zo ja, op welke manier en met welke financiële
middelen ?

3. Is de Vlaamse overheid betrokken bij de wer-
king van de voorlichtingsdiensten in de abor-
tuscentra ?

Zo ja, op welke manier en met welke financiële
middelen ?

4. Onlangs bracht een tijdschrift het verhaal van
een vader die zijn onverwacht zwangere vrien-

din wilde steunen, maar volledig buiten het be-
sluitvormingsproces werd gehouden, zowel
door de ouders van de vrouw in kwestie als
door de hulpverleners, en aldus geconfronteerd
werd met een volkomen onverwachte abor-
tusingreep.

Indien de Vlaamse overheid betrokken is bij de
hulpverlening aan vrouwen die onverwacht
zwanger zijn, zijn er dan waarborgen dat daar-
bij minstens de vader betrokken wordt indien
die bekend is ?

Antwoord

1. De Vlaamse Gemeenschap kiest in de eerste
plaats voor een preventieve aanpak, ter voorko-
ming van onverwachte zwangerschappen. Een
gedegen en tijdige relationele en seksuele voor-
lichting, zowel door ouders, de school als ande-
re externen, naast de beschikbaarheid van anti-
conceptie en de bekendheid en bereikbaarheid
van voorzieningen voor informatie en diensten,
vormt daarbij een sleutelelement. Voor vrou-
wen die toch geconfronteerd worden met een
ongewenste zwangerschap is er de mogelijkheid
van een veilige abortus. In België is counseling
bij wet verplicht (wet van 3 april 1990 betreffen-
de de zwangerschapsafbreking) voordat een
abortus mogelijk is. Als men besluit om tot een
abortus over te gaan, is ook nadien nog coun-
seling mogelijk, als ondersteuning van de be-
slissing betreffende haar ongewenste zwanger-
schap.

Een specifieke groep die de Vlaamse overheid
onder de loep neemt, zijn de tienerzwanger-
schappen. Het NEGO V-onderzoek (Corijn,
Martine en Deven, Fred, "Keuze of evidentie?
De leefvorm, het relatiepatroon en het seksueel
gedrag van Vlaamse jongvolwassenen in 1990"
– Brussel: Centrum voor Bevolkings- en Ge-
zinsstudiën - CBGS Monografie 1991/2) dat
door het Centrum voor Bevolkings- en Gezins-
studiën in 1991 werd verricht, toonde aan dat
het anticonceptiegedrag van ongewenst zwan-
gere vrouwen gevoelig verschilt van het anti-
conceptiepatroon van de doorsnee Belgische
vrouw. 
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Zo valt een groot gedeelte van de eerstgenoem-
de categorie op door een totaal gebrek aan
en/of een veel lager gebruik van anticonceptie-
middelen. Deze onderzoeksresultaten worden
bevestigd door de informatie verzameld door
de Nationale Evaluatiecommissie betreffende
de zwangerschapsafbreking, en ondersteund
door het centrum voor relatievorming en zwan-
gerschapsproblematiek (CRZ).

Wat de concrete activiteiten betreft, wordt er
momenteel door de Vlaamse Gemeenschap sa-
mengewerkt met de VZW Sensoa, die onder
andere het thema "seksueel overdraagbare aan-
doeningen en aidspreventie" behartigt. Het the-
ma "seksuele gezondheid", met inbegrip van
(onverwachte) zwangerschap, behoort ook tot
haar basisthema's. Hiertoe werd een convenant
afgesloten voor een duur van vier jaar.

Er zijn drie mogelijkheden van ondersteuning
en hulp voor (minderjarige) aanstaande moe-
ders die besluiten hun kind te houden:

– opvang binnen het ouderlijk gezin,

– samenwonen of huwen met de (eventuele)
partner,

– opvang buiten het ouderlijk gezin.

Daarnaast kan een minderjarig meisje (of de
ouders) zich ook richten tot een comité voor
bijzondere jeugdzorg. Via de Bemiddelings-
commissie en/of de jeugdrechtbank (in urgente
gevallen) kan beslist worden de minderjarige
aanstaande moeder op te nemen in een ambu-
lante, semi-ambulante of residentiële voorzie-
ning voor bijzondere jeugdbijstand. Naarge-
lang de situatie en de vermoedelijke opvang-
duur kunnen diverse vormen van begeleiding
onderscheiden worden.

Zo zijn er residentiële onthaalcentra voor kort-
durende (crisis)opvang, maar daarnaast ook
centra die zich richten op een langduriger ver-
blijf, namelijk de centra voor integrale gezins-
zorg. In deze voorzieningen kan de minderjari-
ge aanstaande moeder terecht voor de over-
brugging van de periode van zwangerschap, de
bevalling en de eerste maanden na de bevalling.
Deze centra willen de zelfstandigheid van de
minderjarige moeders in de opvoeding van hun
kind vergroten. Ten slotte bestaan ook nog de

diensten die zich richten op thuisbegeleiding,
begeleid zelfstandig wonen en (korte of langdu-
rige) opvang in pleeggezinnen.

2. We stellen vast dat de bestaande diensten regi-
onaal een goed gespreid aanbod vormen, laag-
drempelig en met voldoende afstemming met
andere partnerorganisaties, en dat dus een ge-
centraliseerde telefonische hulplijn hierbij niet
aangewezen is.

3. De voorlichtingsdienst werkt niet uitsluitend
voor de abortusproblematiek maar is ingebed
in onder meer de dienst Gynaecologie, een
vrouwenkliniek of een dienst Klinische Psy-
chologie geïntegreerd in de sociale dienst van
het OCMW of de dienst Medische Genetica.
Dit behoort alleen tot de federale bevoegdhe-
den.

4. Sinds 2001 beschikken de abortuscentra over
een revalidatieovereenkomst met het Riziv
(Rijksinstituut voor Ziekte- en Invaliditeitsver-
zekering – red.). Dit is dus geen Vlaamse be-
voegdheid.

5. In elke betrokken voorziening zal op basis van
de specifieke situatie, en binnen de contouren
van de wetgeving op de bescherming van de
persoonlijke levenssfeer, ingeschat worden of
de vader voorafgaandelijk kan betrokken wor-
den bij de aangeboden begeleiding. 

Vanzelfsprekend zullen de wensen van de be-
trokken vrouw hiermee een bepalend belang
hebben.

Vraag nr. 25
van 10 november 2004
van mevrouw  VERA VAN DER BORGHT

Vlaams Fonds   –   Diagnostiek

De zorgregisseur heeft in opdracht van de vorige
minister een Eindrapport Zorgregie Vlaams Fonds
geschreven. Daarin doet hij een aantal opmerkelij-
ke vaststellingen.

Zo stelt hij in zijn rapport : "De huidige onsamen-
hangende diagnose- en indicatiestellingen in de
Vlaamse zorg, het beperkte diagnostisch potenti-
eel, en de ongelijke kwaliteit ervan, maken dat de-
ze sleutelfuncties meteen de achillespees vormen
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van het complexe zorgvernieuwingsproces. Een
ferme investering in een performante kwaliteitsdi-
agnostiek, ruim gespreid en met voldoende capaci-
teit, neutraal van het aanbod, en klantgericht, is
meer dan nodig, en zal op termijn zeker renderen
(betere diagnostiek leidt tot het meer doelmatig in-
zetten van middelen)".

Deze vaststelling raakt uiteraard de fundamenten
van de activiteiten van het Vlaams Fonds.

1. Werd er in het verleden al een onderzoek inge-
steld naar de kwaliteit van de diagnostiek en in-
dicatiestelling ?

Zo ja, wanneer en wat waren de bevindingen en
aanbevelingen ?

Zo neen, is een dergelijk onderzoek niet onont-
beerlijk om te komen tot een goed gehandicap-
tenbeleid voor de toekomst ?

2. De bedoeling is dat het Vlaams Fonds voor de
-18-jarigen deel zal uitmaken van de integrale
jeugdhulp. Daar is de problematiek van de dia-
gnostiek en indicatiestelling zo mogelijk nog
groter.

Hoe wordt die problematiek opgelost ?

3. Onderneemt de minister na deze belangrijke
vaststelling van de zorgregisseur terzake actie ?

Antwoord

1. Met betrekking tot de vraag of er in het verle-
den reeds onderzoek werd ingesteld naar de
kwaliteit van de diagnostiek en de indicatiestel-
ling.

In februari 2004 voltooide het Centrum voor
Orthopedagogiek van de KU Leuven (Katho-
lieke Universiteit Leuven – red.), onder leiding
van dr. Hans Grietens, het eindrapport "Inven-
taris en analyse van het diagnostisch aanbod
van de multidisciplinaire teams: een bijdrage
aan de uniformisering en protocollering van de
diagnostische praktijk".

Na oplevering van het onderzoek werden vol-
gende vaststellingen, knelpunten en aanbeve-
lingen aangereikt aan het Vlaams Fonds voor

Sociale Integratie van Personen met een Handi-
cap.

Vaststellingen

– Het diagnostisch aanbod kon met het on-
derzoek slechts partieel in kaart worden ge-
bracht wegens het feit dat er een onvolledige
respons was op de bevraging.

– De kwaliteitsanalyse van het aanbod dat wel
in kaart kon worden gebracht, leverde een
aantal knelpunten op.

Knelpunten

– Het diagnostisch aanbod is ruim doch erg
versnipperd.

– De multidisciplinaire teams (MDT's) ver-
schillen sterk in de specifieke wijze waarop
zij het diagnostisch proces invullen (bv. meer
of minder systematisch, al dan niet toepas-
sen van de principes van de behandelingsge-
richte diagnostiek).

– De MDT's moeten noodgedwongen werken
met verouderde en vaak onvoldoende (voor
de Vlaamse situatie) genormeerde instru-
menten; dit geldt des te meer voor enkele
specifieke doelgroepen en problematieken
(autisme en aanverwante ontwikkelings-
stoornissen, gedragsstoornissen en psychia-
trische problemen bij personen met een ver-
standelijke handicap). Als één van de voor-
naamste redenen wordt de gebrekkige dia-
loog aangehaald tussen enerzijds de ontwik-
kelaars en anderzijds de gebruikers van in-
strumenten.

– De MDT's ervaren een tekort aan tijd, mid-
delen en personeel.

Beleidsaanbevelingen

– Er moet verder onderzoek gebeuren met be-
trekking tot de diagnostiek in Vlaanderen;
ook de rest van het niet onderzochte aanbod
moet in kaart worden gebracht.

– Multidisciplinaire teams (MDT's) worden
best samengebracht in netwerken. MDT's
zouden enkel erkend moeten worden voor
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die dienstverlening waarvoor ze de nodige
expertise kunnen voorleggen. Bij het toe-
kennen van erkenningen zou gedifferentie-
erd kunnen worden tussen "generalistische
teams" en "specialistische teams". Het al
dan niet beschikken over bepaalde expertise
zou transparant gemaakt kunnen worden
aan de hand van protocollering.

– Er moeten diagnostische protocollen uitge-
werkt worden die de teams duidelijk maken
welke diagnostische vragen zij kunnen be-
antwoorden en welke niet, welke methoden
en instrumenten zij dienen te gebruiken, hoe
eventuele doorverwijzingen naar andere
teams moeten gebeuren, ... Het Vlaams
Fonds moet hierin een actieve rol opnemen.

– Er is extra specialisering nodig voor specifie-
ke doelgroepen, waaronder autisme en psy-
chiatrische problematieken.

– Er moet geïnvesteerd worden in het norme-
ren van nieuwe instrumenten voor de
Vlaamse populatie en in het ontwikkelen
van een volwaardig Vlaams evaluatie-instru-
ment waarmee de kwaliteit en de toepas-
baarheid van instrumenten beoordeeld kun-
nen worden (cfr. COTAN in Nederland).

– De wachtlijsten bij de MDT's (en in het bij-
zonder bij de centra voor ontwikkelings-
stoornissen) moeten weggewerkt worden.

– De vergoeding die MDT's van het Vlaams
Fonds krijgen voor het opstellen van een
multidisciplinair verslag moet in verhouding
staan tot het (extra) werk dat hiervoor gele-
verd moet worden. Concreet stellen de on-
derzoekers voor enkel die centra die echt ex-
tra werk leveren, te vergoeden.

2. Met betrekking tot de diagnostiek en indicatie-
stelling bij -18-jarigen binnen de integrale
jeugdhulp.

Het Vlaams Fonds zal verder via de geëigende
overlegstructuren waarin is voorzien in het ka-
der van de implementatie van het decreet inte-
grale jeugdhulp, de nodige afspraken maken
met betrekking tot de diagnostiek en de indica-

tiestelling. Een eerste overleg terzake tussen
enerzijds de koepels van voorzieningen en an-
derzijds het Vlaams Fonds is gepland voor in
de loop van januari 2005.

3 Met betrekking tot de vraag naar de te onder-
nemen acties.

In het kader van mijn beleidsintenties zal ik het
Vlaams Fonds opdracht geven de door de on-
derzoekers geformuleerde aanbevelingen te ver-
talen in een operationeel plan. Daarenboven
zal ik onderzoeken hoe, in het kader van het be-
leidsgericht wetenschappelijk onderzoek, mid-
delen kunnen worden uitgetrokken teneinde de
diagnostische methodiek in Vlaanderen te ver-
fijnen, waar nodig te actualiseren en de meest
courante instrumenten te normeren voor de
Vlaamse populatie.

Vraag nr. 31
van 19 november 2004
van de heer  STEFAAN SINTOBIN

Zwaarlijvigheid bij peuters   –   Preventie

Wereldwijd zijn meer dan 22 miljoen kinderen jon-
ger dan vijf jaar te dik. Daardoor lopen ze een ver-
hoogd risico op diabetes of suikerziekte. De We-
reldgezondheidsorganisatie (WHO) pleit terecht
voor gezondere eetgewoonten en meer beweging.
Beide zijn het beste wapen tegen suikerziekte.

De andere gevolgen van zwaarlijvigheid zijn een te
hoge bloeddruk, kanker, hart- en vaatziekten. Tot
dusver blijft het aantal kinderen dat met overge-
wicht kampt, echter stijgen, aldus het jongste rap-
port van de WHO.

1. Vormt zwaarlijvigheid bij peuters ook in
Vlaanderen een groeiend probleem en bestaan
daar cijfers over ?

2. Is een gerichte campagne hier niet noodzake-
lijk ?

3. Welke initiatieven inzake preventie heeft de mi-
nister al genomen om dit probleem aan te pak-
ken ?
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Antwoord

1. Aan de Vrije Universiteit Brussel werd door de
toenmalige minister van Gezondheid in 2000
de opdracht gegeven "nieuwe Vlaamse groei-
curven" op te stellen. Er werden curven opge-
steld voor gestalte, gewicht en BMI (Body
Mass Index – red.) en de metingen hiervoor
worden uitgevoerd van 1 december 2000 tot 30
november 2005. Aan de stuurgroep die het pro-
ject begeleidt, nemen professoren van de Gent-
se en de Leuvense universiteit deel.

Op een wetenschappelijk symposium, gehou-
den op 16 september 2004, werden de groeicur-
ven van de 2- tot 18-jarigen voorgesteld. De
metingen voor de 0- tot 2-jarigen worden nog
uitgevoerd en zullen in de nazomer van 2005
beschikbaar zijn.

Ik beschik momenteel dus enkel over recente
BMI-gegevens van peuters van 2 tot 3 jaar.
Hieruit blijkt dat 10,9 % van de meisjes overge-
wicht heeft en 1,5 % zelfs obees is. Bij de jon-
gens behorend tot de leeftijdsgroep van 2 tot 3
jaar heeft 8,9 % overgewicht en is 0,9 % obees.
Telt men beide samen dan heeft 9,9 % van de
Vlaamse 2- tot 3-jarigen overgewicht en is 1,2 %
obees.

2. De promotie van een gezonde voeding voor peu-
ters wordt op een structurele wijze uitgevoerd
door Kind & Gezin en het Vlaams Instituut voor
Gezondheidspromotie (VIG). Eenmalige, ge-
richte campagnes hebben meestal een beperkte
draagkracht, daarom acht ik deze niet aange-
wezen.

3. Door Kind & Gezin, een Vlaamse overheidsin-
stelling waarvan ik toezichthoudend minister
ben, wordt extra aandacht aan de voeding van
de kinderen besteed.

Het belang van voeding begint heel vroeg, van
bij de geboorte. Studies tonen aan dat borst-
voeding beschermend werkt tegen zwaarlijvig-
heid op latere leeftijd. Daarom worden vanuit
de Vlaamse Gemeenschap financiële middelen
ter beschikking gesteld om borstvoeding te on-
dersteunen en te stimuleren.

Daarnaast worden de ouders tijdens de raad-
plegingen voor het jonge kind door de ver-

pleegkundigen begeleid in het zoeken naar de
juiste verzorging en voeding van het kind.
Door Kind & Gezin worden handige brochures
gemaakt met "Tips & recepten voor een gezon-
de voeding". Niet alleen de ouders vormen een
doelgroep van Kind & Gezin, maar ook de kin-
derdagverblijven en de onthaalouders.

Naast de voeding wordt ook het belang van li-
chamelijke beweging onderstreept.

Het VIG, een VZW die door de Vlaamse Ge-
meenschap erkend en gesubsidieerd wordt, ont-
wikkelt methodieken en werkinstrumenten om
gezonde voeding te promoten. Het stimuleren
van een gezonde voeding maakt immers deel
uit van een van de vijf gezondheidsdoelstellin-
gen. Het VIG biedt ondersteuning aan de acto-
ren op het werkveld om deze methodieken en
werkinstrumenten te implementeren en zo-
doende de verschillende doelgroepen (in casu
ouders, kinderdagverblijven en onthaalouders)
daadwerkelijk te bereiken. Zowel voor het kleu-
ter- en basisonderwijs als voor het secundair
onderwijs worden materialen en acties ontwik-
keld.

Naast het ontwikkelen van eigen materiaal
werkt het VIG ook samen met andere instan-
ties die projecten, materialen en acties willen
ontwikkelen en implementeren. Intersectorale
samenwerking en participatie zijn belangrijke
kenmerken van gezondheidspromotie. Af-
gelopen jaren werd heel vaak samengewerkt
met verschillende instanties rond gezonde voe-
ding, zo werd de "Voedingsdriehoek" ontwik-
keld op het VIG in samenwerking met verte-
genwoordigers van organisaties en scholen
werkzaam rond voeding.

Er bestaat geregeld samenwerking met Kind &
Gezin. Momenteel wordt samen met Kind &
Gezin een fiche omtrent peuter- en kleutervoe-
ding uitgewerkt op basis van de voedingsdrie-
hoek met vooral veel praktische tips en een
voorbeeld van een dagmenu. Deze fiche kan ge-
bruikt worden door alle actoren die recht-
streeks of onrechtstreeks te maken hebben met
de problematiek of de preventie ervan, zoals
onder andere diëtisten, verpleegkundigen, LO-
GO-medewerkers en (huis)artsen (LOGO: lo-
kaal gezondheidsoverleg – red.).
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De problematiek van de toenemende zwaarlij-
vigheid bij de bevolking en bij de jeugd in het
bijzonder vraagt een globale aanpak en samen-
werking met verschillende sectoren. Hierbij
denk ik aan reglementering in verband met re-
clames, samenstelling van voedingsmiddelen,
ruimte voor speelterreinen en lichaamsbewe-
ging,...

DIRK VAN MECHELENH

VLAAMS MINISTER 
VAN FINANCIËN EN BEGROTING 
EN RUIMTELIJKE ORDENING

Vraag nr. 21
van 19 november 2004
van de heer  LUDWIG CALUWÉ

Foutief berekende restauratiepremies   –   Schadere-
geling

Wanneer de afdeling Monumenten en Landschap-
pen van het Ministerie van de Vlaamse Gemeen-
schap een nadelige fout maakt bij het berekenen
van de uiteindelijke restauratiepremie voor een
monument, bestaat er hiertegen géén verhaal bui-
ten het inspannen van een gerechtelijke procedure.
Zoals vrij recentelijk nog door twee kerkfabrieken
werd ondervonden, heeft een foute berekening
vaak bijzonder ernstige financiële gevolgen, ver-
mits een kleinere premie van het Vlaams Gewest
ook een negatieve geldelijke weerslag heeft op de
door provincies en gemeenten toegekende saldi
voor restauraties.

Zelfs indien Monumenten en Landschappen de
fout erkent, wordt er niet overgegaan tot vrijwilli-
ge betaling van het hierdoor ontstane tekort.
Zoals gesteld, dienen de benadeelden dus de
Vlaamse Regering te dagvaarden om het hun toe-
komende bedrag netto uitbetaald te krijgen. De eis
tot uitbetaling van nalatigheidsintresten moet,
aanvullend, eveneens door de rechtbank worden
behandeld.

Graag vernam ik van de minister waarom er geen
regelgeving bestaat die – bij onweerlegbare foutie-
ve berekeningen door de administratie – een spon-
tane uitbetaling, met mogelijke nalatigheidsintres-
ten, van het ontbrekende saldo mogelijk maakt en

op welke wijze hij dit duidelijk hiaat in de regelge-
ving wenst te remediëren.

Antwoord

Er zijn mij inderdaad twee dossiers bekend waar-
bij via de uitbetaling van het saldo tot een verla-
ging van de restauratiepremie is besloten, maar dit
gebeurde onder impuls van het Rekenhof, op basis
van de regelgeving.

Restauratiepremies zijn semi-gereglementeerde
subsidies, die worden toegekend op basis van het
besluit van de Vlaamse Regering houdende de
vaststelling van het premiestelsel voor restauratie-
werken aan beschermde monumenten, in toepas-
sing van artikel 11, § 8 van het decreet van 3 maart
1976 tot bescherming van monumenten, stads- en
dorpsgezichten.

Vooraleer een premie volledig is uitbetaald, wordt
volgende procedure doorlopen:

– een aanvraagdossier wordt onder bepaalde
voorwaarden ontvankelijk verklaard;

– ontvankelijk verklaarde dossiers worden opge-
nomen in een chronologie;

– jaarlijks wordt uit deze chronologie een aantal
dossiers geselecteerd waarvoor de restauratie-
premie kan worden toegekend;

– na de vastlegging van de kredieten wordt de
premienemer in kennis gesteld van de voorlopi-
ge premietoewijzing, op basis van de bij het
aanvraagdossier ingediende raming;

– op basis van de aanbesteding door de premie-
nemer wordt de geraamde premie geactuali-
seerd en de premienemer wordt hiervan in ken-
nis gesteld;

– de premienemer kan op aanvraag voorschotten
verkrijgen van respectievelijk 25 en 50% van de
toegekende premie;

– het saldo wordt berekend na controle door het
Rekenhof.

De premie van bovenvermelde dossiers is uiteinde-
lijk naar aanleiding van de actualisatie na aanbe-
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steding verlaagd. Sinds 2001 is er een nieuw res-
tauratiepremiebesluit van kracht, maar de twee
boven aangehaalde dossiers vielen nog onder de
vroegere regeling, bij besluit van de Vlaamse Rege-
ring van 5 april 1995. Dit besluit stelde met betrek-
king tot de actualisatie dat deze de voorlopige pre-
mie [kan] verhogen met ten hoogste 10 % van de
geactualiseerde raming, ingeval het bedrag waar-
voor de werken worden toegewezen hoger ligt dan
de raming.

Voor de dossiers in kwestie gold echter ook al de
aanpassing van het besluit van 1995, bij besluit
van de Vlaamse Regering van 15 oktober 1996,
waarin omtrent de actualisatie werd gesteld: in de
gevallen, bedoeld in dit artikel, kan de Vlaamse
Regering wanneer het bedrag waarvoor de werken
worden toegewezen hoger ligt dan de aanvaarde
kostenraming, voor de vaststelling van het bedrag
van de restauratiepremie het bedrag van de ge-
raamde kosten actualiseren. [...] Deze verhoging
van de aanvaarde raming door de actualisering
wordt ten hoogste van 10 % verrekend en tot een
maximumbedrag van 5 miljoen frank, wat het aan-
deel van het Vlaams Gewest betreft.

De actualisatie hield hiermee initieel geen reke-
ning, het Rekenhof heeft de administratie hierop
gewezen en volgens de van toepassing zijnde regle-
mentering bij de saldobetaling de correctie door-
gevoerd.

KRIS PEETERSH

VLAAMS MINISTER 
VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE,
LEEFMILIEU EN NATUUR

Vraag nr. 93
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Euregionale Ontwikkelingsvisie Limburgse Maas-
vallei   –   Mobiliteit

Op 4 februari 2003 werd door de gouverneurs van
Belgisch en Nederlands Limburg een overeen-
komst getekend voor het opstellen van een "Eure-
gionale Ontwikkelingsvisie stedelijk netwerk Lim-
burgse Maasvallei".

Inmiddels werd er een document met onderwerp
"Euregionale Ontwikkelingsvisie Limburgse
Maasvallei" neergelegd, waarbij de mogelijkheid
werd gegeven aan onder meer een aantal gemeen-
tebesturen om te reageren voor 1 december 2004.
Op basis van deze reacties zal de bestendige depu-
tatie van Limburg samen met de gedeputeerde sta-
ten van Nederlands Limburg een definitief stand-
punt innemen over de aanpak van de diverse uit de
visie voortvloeiende projecten.

De ontwikkelingsvisie is vooral beleids- en actiege-
richt :

– het ontwikkelen van een gezamenlijk referen-
tiekader opdat snel kan worden gehandeld bij
grensoverschrijdende vraagstukken en opdat
burgers merken dat hun provinciebesturen iets
voor hen doen in de verbetering en het functio-
neren van de dagelijkse levenssfeer ;

– het identificeren van kansrijke gezamenlijke
provinciale projecten waarbij de provincies zelf
aan de slag kunnen zonder afhankelijk te zijn
van de uitkomsten van allerlei overlegrondes op
andere en hogere echelons ;

– het vinden van coalitiegenoten die willen inves-
teren in de verbetering en ontwikkeling van het
gebied.

Graag had ik vernomen in hoeverre de minister
betrokken is bij de projectvoorstellen die nu voor-
liggen.

Gesteld wordt dat bereikbaarheid, doorstroming
en intensiteit worden opgewaardeerd zowel voor
de economische activiteit als voor de gemengd ste-
delijke ontwikkelingen.

1. Werd reeds een gemeenschappelijke wegencate-
gorisering tussen de beide Limburgen voorop-
gesteld ?

Is deze bijvoorbeeld opgenomen in het streef-
beeld dat thans ontwikkeld wordt voor de N78 ?

2. Is er sprake van een bijkomende "oost-west-
spoorverbinding" tussen Genk en Sittard-Ge-
leen ?
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Werd deze opgenomen in de overeenkomst tus-
sen de NMBS en de drie gewesten in het kader
van de investeringen 2002-2012 ?

Klopt het dat deze als alternatief kan dienen
voor de reeds lang gevraagde IJzeren Rijn ?

3. Is er sprake van een aansluiting op de zoge-
naamde Euregiobahn in het voormalig mijnge-
bied Aken (Duren tot Genk) ?

4. Is er sprake van de uitbouw van een as voor
openbaar vervoer van Maaseik tot Lanaken ?

Wat is de doelstelling en motivatie hiervoor ?

5. Is er sprake van de uitbreiding van een geïnte-
greerd veerbeleid op de Maas ?

Zo ja, worden de bestaande verbindingen tus-
sen Ternaaien (Wezet), Eysden en de overzet in
Stokkem uitgebreid ?

Zijn er terzake concrete plannen binnen de
diensten van de administratie Wegen en Ver-
keer (AWZ) ?

6. De bestendige deputatie zegt dat de visie die
terzake ontwikkeld wordt de concrete aanlei-
ding is waardoor overleg, samenwerking, af-
stemming en uiteindelijk beleidsintegratie tus-
sen provincies en gemeenten langs beide zijden
van de grens een start kunnen nemen.

Is hier dan geen rol voor de administratie van
de minister weggelegd ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Peeters (vraag nr. 93) en Van Brempt (nr. 25).

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door mevrouw Kathleen Van Brempt, Vlaams mi-
nister van Mobiliteit, Sociale Economie en Gelijke
Kansen.

(BVA nr. 9 van 11 maart 2005, blz. 699 – red.)

Vraag nr. 94
van 19 november 2004
van de heer  JOS STASSEN

N419 Burcht-Temse   –   Fietspaden

Langs de gewestweg N419 tussen Temse en Zwijn-
drecht ligt een fietspad, niet gescheiden van de
weg, meestal even hoog als de gewestweg en hier
en daar als fietssuggestiestrook. In de centra van
Kruibeke en Bazel verloopt het fietsverkeer geïnte-
greerd met het gewone wegverkeer.

Voor veel fietsers vormt de N419 een belangrijke
schakel in het woon-werk- en woon-schoolverkeer.

1. Bestaat er een plan om de N419 over het ganse
traject fietsveilig te maken ?

2. Hebben de gemeenten Temse, Kruibeke en
Zwijndrecht in hun mobiliteitsplan aandacht
voor een veilig fietspad langs de N419 of kiezen
zij voor een alternatief, verder van de N419 ?

3. Wordt in het kader van de bouw van de perslei-
ding voor het rioolwater onder de N419 in
Temse een gescheiden fietspad aangelegd ?

4. Voorziet de administratie Wegen en Verkeer
(AWZ) op de strook tussen Steendorp en Ba-
zel-centrum in een gescheiden fietspad langs de
N419 ?

5. Bestaan er plannen om het fietspad tussen Ba-
zel en Kruibeke fietsveiliger te maken ? Vooral
de bocht aan het Houten Kruis is zeer gevaar-
lijk.

6. De Burchtstraat in Kruibeke (de N419 vanaf
de "Klok" richting Burcht) wordt in de volks-
mond de "zeven bochten" genoemd, gevaarlijk
voor auto’s, maar zeker voor fietsers als auto’s
de bochten afsnijden.

Wanneer komt hier een gescheiden fietspad ?

Antwoord

De gemeente Kruibeke heeft, zoals bepaald in
haar mobiliteitsplan, een module 13 afgesloten
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met het Gewest voor de aanleg van fietspaden
langs de N419 op haar grondgebied. De module
heeft betrekking op drie gedeelten van de N419:
vanaf de grens met Temse tot Bazel, tussen Bazel
en Kruibeke en vanaf Kruibeke tot de grens met
Zwijndrecht. De projectnota van dit dossier werd
op de PAC (Provinciale Auditcommissie – red.)
van 19 januari 2004 conform verklaard. De wer-
ken werden aanbesteed op 7 oktober 2004.

In het kader van de rioleringswerken in Temse
wordt een vrijliggend fietspad aangelegd. Hierop
aansluitend wordt in een vrijliggend fietspad voor-
zien op het grondgebied van Kruibeke richting Ba-
zel.

Tussen Bazel en Kruibeke wordt eveneens een vrij-
liggend fietspad aangelegd. Ter hoogte van de
bocht aan het Houten Kruis worden geen bijzon-
dere ingrepen gepland.

Langs de Burchtstraat wordt een verhoogd aanlig-
gend fietspad aangelegd. Een vrijliggend fietspad
was hier moeilijk omdat de grachten, die hier zeer
diep liggen, dan dienen ingebuisd te worden. Van-
af huisnummer 200 wordt wel in een vrijliggend
fietspad voorzien.

Vraag nr. 95
van 19 november 2004
van de heer  JOS STASSEN

Persleiding Kruibeke-Temse   –   Stand van zaken

Het waterzuiveringsstation van Aquafin in Temse
kan ook het rioolwater van de gemeente Kruibeke
zuiveren. Hiervoor dient een persleiding voor het
rioolwater vanuit Kruibeke naar Temse gebouwd
te worden.

Op dit moment zijn hiervoor werken in Temse en
Rupelmonde aan de gang.

1. Welk traject volgt de persleiding vanuit Kruibe-
ke naar het zuiveringsstation in Temse ?

2. Wanneer wordt welke fase van dit traject gere-
aliseerd ?

3. Welke delen van Kruibeke worden op deze
persleiding aangesloten ?

4. Op dit moment loopt een groot gedeelte van
het rioolwater van Groot-Kruibeke in de pol-
der. Door de bouw van een ringdijk voor het
Gecontroleerd Overstromingsgebied Kruibeke-
Bazel-Rupelmonde wordt (op korte termijn,
enkele jaren) deze afvoer naar de polder af-
gesloten.

a) Zal de persleiding hiervoor tijdig klaar zijn ?

b) Bestaat hierover een gestructureerd overleg
tussen de bevoegde diensten (AWZ, Aqua-
fin, …) ?

5. Wat is de totale kostprijs voor de bouw van de-
ze persleiding ?

Antwoord

1. De persleiding van het project 99400 "Collector
aansluiting Rupelmonde op RWZI Temse"
volgt een tracé via de Ganzemeerstraat, de Kal-
verstraat en de Kapelstraat (tot huisnummer
223). Deze persleiding mondt uit in een gravi-
taire collector die een tracé volgt via de Kapel-
straat (vanaf huisnummer 223) en de
Krijgsbaan om afwaarts aan te sluiten op de
RWZI Temse (rioolwaterzuiveringsinstallatie –
red.). Samen met de persleiding worden een
aantal gravitaire leidingen aangelegd om het af-
valwater van Rupelmonde naar het pompstati-
on in de Broekstraat te brengen. Op die manier
zamelt het project zelf het afvalwater van de
deelgemeente Rupelmonde in.

Daarnaast zal het pompstation in de toekomst
het afvalwater van de deelgemeenten Kruibeke
en Bazel via de persleiding naar de gravitaire
collector pompen. Hiertoe dient het afvalwater
van Kruibeke en Bazel eerst via de geplande
projecten 20323 "Collector Kruibeke-Rupel-
monde fase 1", 20324 "Collector Kruibeke-Ru-
pelmonde fase 2" en 20327 "Verbindingsriole-
ring Kruibekestraat-Kemphoekstraat" te wor-
den aangesloten.

Het traject van het project 20324 "Collector
Kruibeke-Rupelmonde fase 2" start ter hoogte
van Broekdam-Noord om via Broekdam-Zuid te
eindigen in de Polderstraat. De collector wordt
grotendeels achter de woningen aangelegd.
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Het project 20327 "Verbindingsriolering Krui-
bekestraat-Kemphoekstraat" volgt een tracé
langs de Polderstraat, de Pater Damiaanstraat,
de gewestweg N419 (Kruibekestraat), de
Kemphoekstraat en Beekdam.

Het project 20323 "Collector Kruibeke-Rupel-
monde fase 1" voorziet in de aanleg van een
collector in de Lamperstraat en de Parklaan en
een gestuurde boring tot in de Eikenlaan. Te-
vens wordt in een gestuurde boring voorzien in
de Verkortingsdijk richting Eikenlaan. Vanaf
de Eikenlaan wordt een gravitaire collector
aangelegd via de Blauwe Gaanweg en de Klei-
ne Gaanweg, om afwaarts aan te sluiten op het
pompstation in de Broekstraat.

2. In september 2003 werd gestart met de aanleg
van het project 99400 "Collector aansluiting
Rupelmonde op RWZI Temse". Het einde van
deze werken is gepland voor in september 2005.
Zoals gebruikelijk bij dergelijk groots project,
werd er op meerdere plaatsen tegelijk begonnen
met de werken. Op dit ogenblik is reeds de helft
van het project uitgevoerd, waaronder het
grootste deel van de werken in Rupelmonde-
centrum. Het zijn voornamelijk werken in de
gewestweg (Kapelstraat en Krijgsbaan) die nog
uitgevoerd moeten worden. Van de totale leng-
te van de persleiding (ongeveer 3.000 m) is
reeds 2.000 m afgewerkt.

Gelet op de ligging in natuurgebied, diende
voor de aansluitende projecten 20323, 20324 en
20327 een milieueffectenrapport (MER) opge-
maakt te worden, dat in december 2004 wordt
afgerond. Daarna kan dan gestart worden met
de opmaak van nieuwe ontwerpen. De aanleg
van deze collectoren zal gebeuren vanaf janua-
ri 2007. Het uitvoeren van deze projecten zal
ongeveer drie jaar in beslag nemen. Een fase-
ring voor de uitvoering van de werken dient
nog in detail bekeken te worden.

3. Zoals reeds aangegeven, staat het project 99400
"Collector aansluiting Rupelmonde op RWZI
Temse" in voor de aansluiting van Rupelmon-
de, en zorgen de projecten 20323 "Collector
Kruibeke-Rupelmonde fase 1", 20324 "Collec-
tor Kruibeke-Rupelmonde fase 2" en 20327
"Verbindingsriolering Kruibekestraat-Kemp-
hoekstraat" voor de verzameling van het afval-
water van Kruibeke en Bazel. 

Op termijn zal dus al het afvalwater van de
dorpskernen van Kruibeke, Bazel, Rupelmon-
de en de woningen langs de gewestweg N419
gezuiverd worden op de RWZI Temse. Wonin-
gen die in het buitengebied liggen en die geen
riolering hebben, zullen niet aangesloten wor-
den op de collectoren.

4. a) Aangezien het einde der werken van het pro-
ject "Collector aansluiting Rupelmonde op
RWZI Temse" is gepland voor in september
2005, zullen deze werken afgerond zijn
vooraleer de ringdijkwerken ten einde zijn.

Aangezien de projecten die Kruibeke en Ba-
zel zullen aansluiten, pas op zijn vroegst in
januari 2007 in uitvoering zullen kunnen
gaan, zal het reeds ingezamelde afvalwater
van Kruibeke en Bazel tijdelijk in de geplan-
de dijkgrachten lozen. Met de administratie
Waterwegen en Zeewezen (AWZ) is hierover
reeds meerdere keren een overleg gepleegd,
waarbij de interactie tussen al de geplande
werken in detail werd besproken.

b) Voor het project "Collector aansluiting Ru-
pelmonde op RWZI Temse" (99400) is geen
overleg gepland aangezien de interactie met
de ringdijkwerken zeer gering is.

Voor de overige vermelde projecten bestaat
er tussen AWZ en Aquafin een gestructu-
reerd overleg, in die zin dat bij elke (nieuwe)
fase van de projecten er in een vergadering
voorzien wordt met als voornaamste doel-
stellingen:

– overlopen stand van zaken,

– uitwisseling gegevens (toekomstige wa-
terpeilen, concepten afwateringsgrach-
ten, ontwerpplannen collectoren, ...),

– afspraken in verband met timing en fase-
ring van de werken.

5. Het project 99400 "Collector aansluiting Rupel-
monde op RWZI Temse" heeft voor de ver-
schillende delen de volgende kostprijs (op basis
van de aanbestedingsprijs):

– aanleg persleiding: 405.000 euro,
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– bouwen pompstation: 750.000 euro,

– aanleggen gravitaire collector: 2.825.000 eu-
ro.

De geraamde kostprijs voor de overige projec-
ten bedraagt:

– project 20.323: 3.599.562 euro,

– project 20.324: 1.267.939 euro,

– project 20.327: 1.893.860 euro.

Deze ramingen zijn echter wel slechts indicatief
aangezien deze gebaseerd zijn op het vooront-
werp dat opgemaakt werd vóór de start van de
MER-studie.

Na afronding van het MER zullen nieuwe ont-
werpen opgemaakt worden waarbij rekening
zal worden gehouden met de maatregelen die in
het MER vermeld staan. De kostprijzen zullen
hierdoor vanzelfsprekend wijzigen.

Vraag nr. 96
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Weegbruggen   –   Stand van zaken

Een aantal jaren geleden werden door een voor-
ganger van de minister, de heer Theo Kelchter-
mans, overal zogenaamde weegbruggen geïnstal-
leerd met de bedoeling vrachtwagens te controle-
ren op overgewicht.

Het probleem van overgewicht is eenieder bekend.
Het draagt bij tot snellere slijtage van het we-
gennet.

Belangrijk is te weten of deze investering ook ren-
deert en of er effectief gecontroleerd wordt, hetzij
door de lokale politie, hetzij door de federale poli-
tie.

1. Hoeveel weegbruggen werden er geplaatst in
Vlaanderen ?

2. Beperkte deze plaatsing zich tot het Vlaamse
gewest of gebeurde dit op vraag van de federa-
le politie ?

In het laatste geval : werden deze weegbruggen
over het hele Belgische grondgebied geplaatst ?

3. Wat was de totale kostprijs van deze plaatsing ?

4. Wie staat in voor het onderhoud ?

5. Waar bevinden zich deze afzonderlijke installa-
ties ?

6. Hoe vaak werden deze afzonderlijke installaties
reeds gebruikt sinds de plaatsing ?

7. Kan deze controle van vrachtwagens uitslui-
tend gebeuren door de federale en/of lokale po-
litie ?

8. Bestaat er een samenwerkingsprotocol tussen
de administratie en de lokale en/of federale po-
litie ?

Zo ja, wat is de inhoud ervan ?

Antwoord

1. Momenteel zijn er 40 weegbruggen geplaatst in
Vlaanderen : zie tabel hieronder.
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Weegbrug Ligging weegbrug Provincie Rijrichting

Aalter E40 Oost-Vlaanderen
Aarschot R25-N223 Vlaams-Brabant
Beervelde E17 Oost-Vlaanderen
Bekkevoort E314 Vlaams-Brabant
Beveren E17 Oost-Vlaanderen
Boutersem E 40 Vlaams-Brabant
Brecht E19 Antwerpen
Brugge N31 West-Vlaanderen
Desselgem N43 West-Vlaanderen
Diepenbeek N702 Limburg
Dilsen-Stokkem N75 Limburg
Everberg E40 Vlaams-Brabant
Geel R14 Antwerpen
Gentbrugge E17 Oost-Vlaanderen
Grobbendonk N702 Antwerpen
Hamme N470 Oost-Vlaanderen
Herent N26 Vlaams-Brabant
Houthalen N74-N715 Limburg
leper N38 West-Vlaanderen
Jabbeke E40 West-Vlaanderen
Kortrijk verkeerspost West-Vlaanderen
Kruibeke E17 Oost-Vlaanderen
Kruishoutem E17 Oost-Vlaanderen richting Gent
Kruishoutem E17 Oost-Vlaanderen richting Kortrijk
Maarkedal N60 Oost-Vlaanderen
Minderhout E313 Antwerpen
Puurs Op- en afrit N16 en N17 Antwerpen
Ranst E313 Antwerpen richting Antwerpen
Ranst E313 Antwerpen richting Hasselt
Ruisbroek R0 Vlaams-Brabant
Rumbeke E403 West-Vlaanderen
Steenokkerzeel E19 Vlaams-Brabant
Tessenderlo E313 Limburg richting Antwerpen
Tessenderlo E313 Limburg richting Lummen
Th ijsmanstunnel R2/A12 Antwerpen
Westkerke E40 West-Vlaanderen
Wetteren E40 Oost-Vlaanderen richting Brussel
Wetteren E40 Oost-Vlaanderen richting Gent
Zellik R0 Vlaams-Brabant
Zelzate N49 Oost-Vlaanderen
Zonhoven E314 Limburg

2. De weegbruggen liggen volledig in het Vlaamse
gewest.

3. Om de totale kostprijs te kennen, moet de
administratie Wegen en Verkeer (AWV) de
detailgegevens opvragen bij de afdeling
Gebouwen (=kostprijs gebouwen), bij de
provinciale afdelingen Wegen (= aanpassing
toegangswegen), bij AOSO (=kostprijs
wegeninstallatie), en dit per ligplaats. 
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Het antwoord zal te gelegener tijd worden
bezorgd.

4. Het onderhoud van de gebouwen gebeurt door
de afdeling Gebouwen en deze van de weegin-
stallaties door AOSO. De belendende wegen
worden door AWV onderhouden.

5. Hiervoor verwijs ik naar de tabel opgenomen in
het antwoord op vraag 1.

6. De Vlaamse Wegeninspectie gebruikt de weegin-
stallaties sinds juli 2003, datum waarop het team
van de wegeninspecteurs operationeel is. Op 29
november 2004 waren er 1.228 PV's (proces-ver-
baal – red.) opgesteld door de Vlaamse
Wegeninspectie. Aangezien gemiddeld ongeveer
één op vier van de afgeleide vrachtwagens over-
laden is, zou het aantal PV's met vier ver-
menigvuldigd dienen te worden om een schat-
ting te hebben van het aantal controles op een
weegbrug.   Hierbij dient wel opgemerkt te wor-
den dat enkel vrachtwagens waarvan op het
zicht vermoed wordt dat ze overladen zijn,
afgeleid worden voor een weegcontrole.

De installaties worden ook gebruikt door de fe-
derale en de lokale politie, waarvoor er moei-
lijk een inschatting kan worden gemaakt.
Bovendien worden er ook testwegingen uitgevoerd.

7. Controles kunnen uitgevoerd worden door de
lokale en de federale politie, maar worden
vooral door de Vlaamse Wegeninspectie (zie
hiervoor) uitgevoerd.

8. De samenwerking met de lokale en de federale
politie gebeurt niet via een samenwerkingsproto-
col, maar op basis van afspraken tussen de
wegeninspecteur-controleur en de verant-
woordelijke van de voornoemde politiediensten.

Vraag nr. 97
van 19 november 2004
van de heer  MARC VAN DEN ABEELEN

Binnenvaart   –   Knelpunten

De laatste jaren is de trafiek over de Vlaamse bin-
nenwateren enorm toegenomen, vooral door de
explosieve groei van het transport van containers.
In 2003 werden er bijna vier keer meer containers

vervoerd over de Vlaamse binnenwateren dan in
1998. De binnenvaart is dan ook zeer belangrijk
voor Vlaanderen als logistiek hart van Europa.
Meer dan de helft van de vracht die over de
Vlaamse binnenwateren wordt vervoerd, is
bestemd voor de doorvoer. De nabijheid van vier
zeehavens en het zeer dichte waterwegennet zijn
hieraan niet vreemd.

Het belang van de binnenvaart zal in de toekomst
nog aanzienlijk toenemen door de recente uit-
breiding van de Europese Unie. Vooral het traject
naar Oost-Europa via de Donau is hierbij enorm
belangrijk.

De Vlaamse Regering was zich ook in het verleden
al terdege bewust van de enorme troef die de
binnenvaart voor onze economie vormt, wat zij
bewezen heeft door maatregelen te nemen om zo-
veel mogelijk vracht van de autowegen te weren en
deze te laten vervoeren door binnenschepen. Zij
heeft onder andere een PPS-programma (publiek-
private samenwerking) uitgewerkt waarbij de
overheid aan bedrijven subsidies geeft bij de bouw
van kaaimuren tot 80 % van de kostprijs.

De binnenscheepvaart is echter meer en meer het
slachtoffer aan het worden van haar eigen succes.
Zo is er aan de maritieme terminals van de haven
van Antwerpen een probleem van congestie. Bin-
nenschepen moeten uren wachten vooraleer zij
kunnen worden bevracht. Ook de hoogte van
bruggen boven de Vlaamse binnenwateren vormt
een steeds groter probleem voor de doortocht van
containerschepen.

1. Welke concrete maatregelen worden genomen
om de congestieproblemen aan de Antwerpse
haventerminals op te lossen ?

2. Wat wordt er concreet ondernomen om ervoor
te zorgen dat containerschepen niet gehinderd
worden door te lage bruggen ?

Antwoord

1. Het is juist dat er sinds enige tijd problemen
worden gesignaleerd voor de binnenvaart aan
een aantal containerterminals in de haven van
Antwerpen. Binnenvaartschepen moeten gere-
geld lange tijd wachten vooraleer ze kunnen
worden geladen en/of gelost. Uiteraard komen
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deze wachttijden de stiptheid en de rentabiliteit
van de binnenvaart niet ten goede. De oorza-
ken van deze wachttijden zijn verscheiden.

De Vlaamse overheid is hier niet rechtstreeks
betrokken partij: het gaat hier om samenwer-
king tussen privé-bedrijven. Onrechtstreeks is
de Vlaamse overheid echter wel betrokken ;
omwille van de veiligheid en het behoud van de
mobiliteit op de wegen moet een zo groot mo-
gelijk gedeelte van het goederenvervoer via de
binnenvaart verlopen.

Congestieproblemen aan de containerterminals
in de haven bedreigen de groei van de binnen-
vaart in het algemeen en het vervoer van con-
tainers via de binnenvaart in het bijzonder.

De Vlaamse waterwegbeheerders en de ha-
venautoriteiten van Antwerpen voeren dan ook
al enige tijd besprekingen met alle betrokken
partijen om tot een oplossing te komen die vol-
doet voor havenbedrijven en voor de binnen-
vaart. Deze gesprekken verlopen in een con-
structieve sfeer en de verwachting is dat er op
korte termijn nog concrete resultaten zullen
worden geboekt.

In antwoord op de vraag welke concrete maat-
regelen genomen worden om de congestiepro-
blemen aan de Antwerpse haventerminals op te
lossen, kan het volgende vermeld worden.

– Het Vlaams Gewest heeft in een financiële
tegemoetkoming voorzien voor de afhande-
ling van containers die via de binnenvaart
tijdens de nachtshift worden aan- en/of af-
gevoerd ; voor de jaren 2004 en 2005 is daar-
voor telkens een bedrag van 446.420 euro
vrijgemaakt.

– In samenspraak met de binnenvaartopera-
toren wordt getracht afspraken te maken
om de "call size" (= het aantal containers
per schip/ per aangelopen terminal) te ver-
groten.

– Een deel van de problematiek is ook terug te
voeren tot een tekort aan juist gekwalificeer-
de havenarbeiders (DAK-chauffeurs).

Ook deze problematiek wordt aangepakt
onder impuls van het Havenbedrijf.

– Ook kan vermeld worden dat ernaar ge-
streefd wordt om tussen het Vlaams Gewest,
het Gemeentelijk Havenbedrijf Antwerpen
en het Vlaams Instituut voor de Logistiek
afspraken te maken om de beschikbare mid-
delen en krachten te bundelen teneinde tot
een structurele oplossing te kunnen komen.

– Ten slotte draagt het PPS-kaaimurenpro-
gramma ook bij tot het bewerkstelligen van
een modal shift in diverse segmenten van het
goederenvervoer en in het bijzonder tot een
voorafgaande groepering of lokale verde-
ling van het containervervoer. Het contai-
nervervoer van en naar de inlandcontainer-
terminals vormt immers een specifieke
markt. Jaarlijks worden via die inlandcon-
tainerterminals circa 350.000 TEU (Twenty
Foot Equivalent Units) vervoerd met de bin-
nenvaart.

2. De problematiek in verband met de beperkte
doorvaarthoogte onder bruggen voor contai-
nerschepen, die zich vooral de laatste jaren ma-
nifesteert, werd reeds begin de jaren negentig
erkend door de Vlaamse overheid en de nodige
initiatieven werden genomen.

Zo werd in 1993 voor het Albertkanaal de be-
slissing genomen om de bruggen op 9,10 m
hoogte te brengen, waardoor binnenvaart met
vier lagen containers mogelijk wordt.

Een dienstorder van 1996 legt een doorvaart-
hoogte van 7,00 m op voor containervaart met
drie lagen containers op de hoofdwaterwegen
en 9,10 m voor vierlagencontainervaart waar
mogelijk en aangewezen. Voor de kleine water-
wegen wordt minimaal 5,25 m, dat wil zeggen
een tweelagencontainervaart, aangehouden.
Alle nieuw gebouwde bruggen, alle vervangen
of herbouwde bruggen worden sindsdien ge-
bouwd rekening houdende met deze normerin-
gen.

Weliswaar is het hele patrimonium van bruggen
dat volgens de vroegere normering gebouwd is,
meestal onvoldoende hoog.

In het project Seine-Schelde worden de brug-
gen op de Leie op 7,00 m doorvaarthoogte ge-
pland. Een aantal bruggen over het Albertka-
naal werden inmiddels al verhoogd tot 9,10 m.
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Belangrijk voor de containervaart zijn de brug-
gen die het dichtst bij de haven van Antwerpen
zijn gelegen. Een aantal bruggen zullen worden
verhoogd in het kader van de grootschalige
werken in en rond Antwerpen. Het betreft de
brug Noorderlaan, de brug IJzerlaan, de brug
Schijnpoortweg, de brug Deurnebaan en de
spoorwegbruggen in deze zone. De planning
bepaalt dat deze bruggen worden verhoogd in
de periode 2007-2020.

Vraag nr. 98
van 19 november 2004
van de heer  MARK DEMESMAEKER

Halsbandparkieten Vlaams-Brabant   –   Maatrege-
len

De afgelopen weken werd mij enkele keren gewe-
zen op de sterk toegenomen populatie van hals-
bandparkieten in bepaalde delen van Vlaams-Bra-
bant. Mensen kloegen daarbij ook over de schade
die deze uitheemse vogels aanrichten aan de
fruitoogst.

Halsbandparkieten zijn stilaan een "invasieve
soort". Een soort dus die van nature geen deel uit-
maakt van onze inheemse fauna, maar die hier
toch goed lijkt te gedijen. Echt invasief wordt hij,
als hij de inheemse soorten gaat verdringen of
schade gaat aanrichten. Invasieve soorten, hetzij
planten, hetzij dieren, aquatisch of terrestrisch,
bedreigen de biodiversiteit van het geïnvadeerde
gebied. Halsbandparkieten kunnen zich in ons ge-
matigd klimaat handhaven en voor jongen zorgen.
Ondanks hun subtropische afkomst.

In 1974 liet iemand in wat toen een dierentuintje
was en nu Bruparck is, veertig vogels vrij. Daar-
door kwam de kleine Brabantse populatie van ont-
snapte vogels boven de aantalsdrempel om vlot
een partner te vinden en te kweken. In 1984 waren
ze met 250, in 1988 al met 500. In 1998 werden
meer dan 1.200 dieren in de Brabantse bossen en
parken geteld en onderhand moeten het er enkele
duizenden zijn.

Halsbandparkieten zijn vegetariërs. Ze eten knop-
pen, bloemen, vruchten, bessen, noten, zaden.
Ook in de winter kunnen ze het zonder bijvoede-
ren redden, anders hadden ze zich nooit definitief
bij ons kunnen installeren. Dat ze aan een echte

opmars bezig zijn, bewijzen ook de resultaten van
de laatste vogeltellingsactie van Natuurpunt in fe-
bruari van dit jaar. "We merken dat een exoot als
de halsbandparkiet zijn territorium uitbreidt.
Vijftien jaar geleden is hij opgedoken in Brussel.
Ondertussen wordt hij al gesignaleerd in Meche-
len", zegt Natuurpunt.

Nu heb ik de indruk dat er nog maar weinig we-
tenschappelijk onderzoek verricht is naar het pro-
bleem van de invasieve soorten. Op de webstek
van het Instituut voor Natuurbehoud lees ik :
"Onder invloed van menselijk handelen, breiden
een aantal uitheemse planten en dieren zich uit in
Vlaanderen. Er wordt te weinig onderzoek ver-
richt naar de gevolgen hiervan voor de inheemse
natuur."

Dat wordt bevestigd op de webstek van het Insti-
tuut voor Bosbouw en Wildbeheer (IBW) : "Medio
1995 werd het onderzoek rond wildbeheer aan het
IBW opgestart. De opdracht van de onder-
zoeksgroep Wildbeheer is het uitvoeren van beleid-
sondersteunend onderzoek met betrekking tot het
beheer van jachtwild en pestsoorten. Dit gebeurt
in het kader van het vermijden van schade veroor-
zaakt door deze soorten waar deze interageren
met menselijke activiteiten of de inheemse fauna
of flora bedreigen (…) Doelsoorten zijn op dit
ogenblik de bruine rat, de muskusrat en de bever-
rat. Onderzoek naar andere pestsoorten (bv. Azia-
tische grondeekhoorn, halsbandparkiet) of soor-
ten die schade kunnen veroorzaken (bv. bever) be-
hoort nog niet tot de opdracht van deze onder-
zoeksgroep."

1. Bestaan er plannen om onderzoek te laten uit-
voeren naar de toestand van de invasieve soor-
ten in Vlaanderen, en naar de gevolgen voor
onze fauna en flora ?

2. Wat het geschetste probleem van de halsband-
parkieten betreft. Is de minister op de hoogte
van het probleem in Vlaams-Brabant en zo ja,
hoe wordt de verspreiding van de halsbandpar-
kiet tegengegaan ?

Antwoord

1. In het recente verleden werd in 2002 door het
Instituut voor Natuurbehoud, een wetenschap-
pelijke instelling van de Vlaamse Gemeen-
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schap, een rapport uitgegeven met als titel: "Be-
heer van verwilderde watervogels in Vlaande-
ren" (Beek O., Anselin A. & Kuijken E.). In dit
rapport wordt ingegaan op de verspreiding en
de aantallen van bepaalde soorten uitheemse
watervogels die tegenwoordig in Vlaanderen in
het wild voorkomen. Daarnaast worden ook de
problemen aangehaald die deze soorten doen
ontstaan, en er wordt aandacht besteed aan be-
heersmaatregelen die kunnen worden ingesteld
om de soorten in kwestie binnen de perken te
houden of zelfs terug te dringen. Het gaat om
bekende voorbeelden als Canadese gans en nijl-
gans.

Met betrekking tot verwilderde watervogels
waarvan het voorkomen een invasief karakter
vertoont, kan de bovenstaande vraag dus als
volgt worden beantwoord: dergelijk onderzoek
is in Vlaanderen reeds uitgevoerd. Het voorko-
men in het Vlaamse gewest is bekend, de gevol-
gen voor de inheemse fauna en flora, en ook
andere schadelijke gevolgen, worden genoemd
en er worden een reeks maatregelen aangele-
verd waarmee het probleem kan worden aan-
gepakt.

Zopas, eind november 2004, is ook de nieuwe
atlas van de Vlaamse broedvogels verschenen.
In dit omvangrijke werk worden ook alle uit-
heemse vogelsoorten besproken die tegenwoor-
dig op geregelde basis in Vlaanderen tot broe-
den komen. De verwilderde watervogels die het
onderwerp waren van het rapport uit 2002, en
die in Vlaanderen voorkomen als broedvogel,
komen hier ook in aan bod; zij maken boven-
dien het overgrote deel uit van de groep uit-
heemse broedvogels in Vlaanderen.

De halsbandparkiet wordt in de atlas eveneens
besproken. Naast de bespreking van de ver-
spreiding in Vlaanderen en de aantallen wordt
ook ingegaan op de vermeende schadelijke as-
pecten die het voorkomen van de soort met zich
meebrengt. Er wordt verwezen naar enkele stu-
dies die in dit opzicht gevoerd werden, onder
meer door de universiteit van Antwerpen. In
deze laatste studie werd nagegaan in hoeverre
halsbandparkieten daadwerkelijke schade be-
rokkenen aan bepaalde boomsoorten. Uit dit
onderzoek was niet duidelijk of er werkelijk
significante schade werd veroorzaakt door de
vogels. Het Brussels Instituut voor Milieube-

heer zou tegenwoordig echter wel geregeld
klachten ontvangen over schade aan (fruit)bo-
men. Andere studies gingen het eventuele nega-
tieve effect na van halsbandparkieten (die broe-
den in holen in bomen) op andere, inheemse
vogelsoorten die eveneens in boomholtes broe-
den. Ook hier kon geen eenduidig negatief ver-
band worden aangetoond, hoewel bepaalde
soorten zoals grote bonte specht toch minder
schenen voor te komen in gebieden met parkie-
ten.

Vanuit de Vlaamse overheid werd totnogtoe
geen opdracht gegeven tot specifiek onderzoek
naar deze soort, ander dan het onderzoek naar
het voorkomen in het kader van de broedvo-
gelatlas. In de nabije toekomst zijn er ook geen
plannen om dit te gaan doen.

2. Zoals reeds aangehaald in het antwoord op de
eerste vraag worden de verspreiding en de aan-
tallen van de halsbandparkiet besproken in de
nieuwe Vlaamse broedvogelatlas. De Vlaamse
populatie werd voor de periode 2000-2002
geschat op 260-430 koppels, voor het meren-
deel in Vlaams-Brabant, met een nadruk op de
gebieden ten noorden en ten oosten van het
Brusselse Hoofdstedelijke gewest. De overheid
is derhalve wel degelijk op de hoogte van de si-
tuatie. De vermeende schadelijke effecten die de
soort veroorzaakt, worden ook in de atlas ver-
meld. Navraag bij de buitendienst van de afde-
ling Natuur in Vlaams-Brabant leverde in deze
zin echter niets op: hier zijn totnogtoe geen
klachten of meldingen van schade door deze
vogels binnengekomen.

Momenteel zijn er geen maatregelen van toe-
passing om het voorkomen en de verspreiding
van halsbandparkieten, in Vlaams-Brabant of
elders in Vlaanderen, tegen te gaan.

Wat de wettelijke instrumenten in dit kader be-
treft: in het besluit van de Vlaamse Regering
van 21 april 1993 betreffende de introductie in
de natuur van niet-inheemse diersoorten ver-
meldt artikel 4 dat de minister bevoegd voor
het natuurbehoud alle maatregelen kan nemen
om niet-inheemse dieren en hun afstammelin-
gen die onvrijwillig of als overtreding van dit
besluit werden geïntroduceerd, te bestrijden of
te verwijderen. Deze bepaling heeft tot op he-
den echter nog niet geleid tot een effectieve mi-
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nisteriële beslissing voor de bestrijding van be-
paalde niet-inheemse soorten, dus ook niet
voor halsbandparkieten.

Gezien het ontbreken van concrete klachten bij
de buitendiensten van de afdeling Natuur in de
provincie Vlaams-Brabant, en ook in het licht
van het feit dat de uitgevoerde studies, welis-
waar door derden, niet klaar en duidelijk op
een significante negatieve impact wijzen, kan
worden besloten dat het probleem in Vlaams-
Brabant (voorlopig althans) nog niet van die
aard is dat er werkelijk van een plaag kan wor-
den gesproken. Men dient daarbij bovendien in
beschouwing te nemen dat de populatie inmid-
dels toch al enige omvang heeft bereikt.

Los van het bovenstaande blijft natuurlijk de
vraag in hoeverre problemen met exotische
soorten zoals de halsbandparkiet nog efficiënt
kunnen verholpen worden. Dergelijke soorten
hebben inmiddels een dermate grote populatie
opgebouwd en hebben zich reeds zo sterk ver-
spreid, dat het trachten in te dijken ervan abso-
luut geen sinecure zou zijn.

Vraag nr. 99
van 19 november 2004
van de heer  JOHAN SAUWENS

Veerpont Meeswijk (Maasmechelen)   –   Plannen

De veerpont in Meeswijk (Maasmechelen) heeft
niet alleen een groot toeristisch belang, maar ook
een belangrijke sociale functie voor de lokale be-
volking. 

Blijkbaar bestaat er onduidelijkheid over de wer-
ken die in deze omgeving zijn gepland. Ik verneem
ook dat één van de meest specifieke trekpleisters
aldaar, Café Overzet, zou moeten verdwijnen.

In het verleden werd er veeleer van uitgegaan dat
de toeristische uitstraling van de veerpont in
Meeswijk moest worden versterkt. De vraag rijst
of dat niet veeleer gepaard zou moeten gaan met
het behoud van zulke belangrijke elementen van
het toeristische en sociale landschap.

1. Kan de minister gedetailleerd aangeven welke
plannen er bestaan m.b.t. de omgeving van de
veerpont in Meeswijk (Maasmechelen) ?

2. Houden die de afbraak in van Café Overzet
aan het veer van Meeswijk-Berg ?

Zo ja, op welke gronden ? Welke alternatieven
komen er voor de belangrijke sociale functie die
deze herberg op dit ogenblik vervult, zowel
voor de lokale bevolking als voor de duizenden
bezoekers ? Is de functie van dit gebouw niet
van die aard dat het behoud ervan alsnog moet
worden overwogen ?

3. Zijn er nog andere gebouwen in de buurt met
afbraak bedreigd ?

4. Hoeveel auto's, automobilisten en inzittenden,
voetgangers en fietsers zijn er in 2000, 2001,
2002, 2003 en 2004 overgezet aan het veer van
Meeswijk-Berg ?

Antwoord

1. De administratie Waterwegen en Zeewezen
koopt alle constructies in het winterbed van de
Gemeenschappelijke Maas aan met het oog op
de verwijdering ervan. Dit is een uitvoering van
de adviezen van de Evaluatiecommissie Maas-
land van 1994. Deze commissie is ook bekend
onder de naam commissie-Desmyter 
(08-04-1994). Minister Kelchtermans heeft de-
ze adviezen onderschreven en opdracht gege-
ven om voorlopig in der minne gebouwen aan
te kopen. Deze actie is door de opvolgers van
minister Kelchtermans overgenomen.

In het kader van het project Levende
Grensmaas en ter beveiliging van het gebied
Negenoord en het Mijnverzakkingsgebied
Meeswijk-Eisden zijn er ingrepen in het winter-
bed gepland tussen het veer van Meeswijk en de
brug van Maaseik. Hiervoor zal begin 2005
eerst een uitvoerig MER (milieueffectenrapport
– red.) worden opgemaakt. Deze plannen beo-
gen een integrale aanpak van het gebied, in-
clusief de zachte recreatie.

In het kader van het Maasdijkenplan werd in
2003-2004 de winterdijk stroomopwaarts het
veer teruggetrokken. Op de nieuwe dijken zijn
betonnen dienstwegen aangelegd. Deze wegen
staan open voor wandelaars en fietsers. Met
uitzondering van het dijktraject in Bichter-
weerd/Meerheuvel (nog in exploitatie door de
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grindsector) en Kotem (niet toegankelijk via
een beding ten voordele van de landbouwer in
de koopakte) is er nu een fietsroute over de win-
terdijken van Smeermaas tot Maaseik.

2. Deze plannen houden inderdaad de afbraak in
van het café Overzet aan het veer van Meeswijk
-Berg.

Het café Overzet is in der minne en op vrijwil-
lige basis aangekocht via het federale Aan-
koopcomité op 8 augustus 2004. Dit is gebeurd
in uitvoering van de adviezen van de Evaluatie-
commissie Maasland. Tussen de huidige eige-
naar en exploitant en de administratie Water-
wegen en Zeewezen is afgesproken dat de uit-
bating verder zal lopen tot 30 september 2005.
Vervolgens heeft de eigenaar dan drie maanden
de tijd om alles wat hij wenst, te behouden of te
verwijderen uit het gebouw. De afbraak is ge-
pland voor de periode winter-voorjaar 2006. 

Bij hoge afvoer van de Maas is het peil trou-
wens circa 1,0 m hoger dan de drempel van het
café. Het blijft aldus een zeer riskante zaak om
het café bij elk hoogwater te beveiligen. Ook
kunnen ondergrondse uitspoelingen tijdens het
droogpompen de stabiliteit in gevaar brengen.
Versmallingen van het winterbed op deze loca-
tie kunnen niet omdat hierdoor de veiligheid
van het Mijnverzakkingsgebied verlaagd wordt
(flessenhalswerking en bijhorende opstuwing).

De gemeente Maasmechelen onderzoekt in het
kader van de opmaak van het gemeentelijk
RSG (gemeentelijk ruimtelijk structuurplan –
red.) de mogelijkheid tot oprichting van een
vervangende horecalocatie juist achter de win-
terdijk. Deze benadering wordt onderschreven
door de administratie Waterwegen en Zeewe-
zen.

Een nieuwe zaak met gelagzaal op de hoogte
van de winterdijk biedt een uitstekende vervan-
ging voor het café Overzet. Het al dan niet bou-
wen van een dergelijke zaak, na de opname er-
van in het gemeentelijk RSG, blijft afhankelijk
van het privé-initiatief.

3. Het is één van de doelstellingen van het Vlaams
Gewest om het winterbed van de Maas gebou-
wenvrij te maken. Hiertoe worden momenteel
onder andere gesprekken gevoerd met de eige-

naars van het café Molenveld in Stokkem en
met de eigenaars van gebouwen in Herbricht,
Kotem-Hal, Dilsen-Stokkem en Maaseik.

4. De gegevens voor voertuigen werden opge-
vraagd bij de exploitant van het veer. Het aan-
tal fietsers en voetgangers wordt niet bijgehou-
den door de exploitant, daar deze gratis overge-
zet worden. Er is dus geen economische nood-
zaak tot het tellen ervan. De exploitant betaalt
een vaste bijdrage voor de concessie tot exploi-
tatie van het veerpont, inclusief alle onderhoud
te zijnen laste.

Vraag nr. 100
van 19 november 2004
van de heer  JOS STASSEN

E34 Zwijndrecht   –   Fietsbrug

Voor fietsers is de Waaslandhaven moeilijk bereik-
baar. Een betere fietsontsluiting van dit gebied
geeft meer mogelijkheden zowel aan het woon-
werk-fietsverkeer als aan de vrijetijdsfietser.

Daarom is er het voorstel om naast de spoorweg-
brug over de E34 in Zwijndrecht een fietsbrug te
bouwen. Door deze fietsbrug en het bijbehorende
fietsnetwerk kunnen tramlijn 3 (Merksem-
Zwijndrecht) en de gemeenten Zwijndrecht-
Burcht, Melsele en Kruibeke verbonden worden
met de Waaslandhaven en de bijbehorende indus-
triële complexen.

1. Via welke tracés is de Waaslandhaven op dit
moment voor fietsers bereikbaar ?

2. Hoe zal de Waaslandhaven voor fietsers beter
ontsloten worden ?

3. Werd het voorstel om langs de spoorwegbrug
over de E34 in Zwijndrecht een fietsbrug te
bouwen reeds onderzocht ?

4. Is hierover overleg geweest met de gemeenten
Beveren en Zwijndrecht en de bevoegde dien-
sten van de administratie Wegen en Verkeer
(AWV) ?

Zo ja, wat was het resultaat ?

Zo neen, wordt hierover alsnog overleg gepland ?
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Antwoord

1. Via volgende tracés is de Waaslandhaven voor
fietsers bereikbaar. Vanuit Antwerpen-Linke-
roever via een fietspad langs de Charles De
Costerlaan en vervolgens parallel langs de E34,
vanuit Zwijndrecht via de brug over de E34 ter
hoogte van de Canadezenlaan en ten slotte via
de brug over de E34 (N450 op de verbinding
Melsele-Kallo).

2. Met de aanleg van de Oosterweelverbinding zal
een reorganisatie van een deel van de autosnel-
weg E34 noodzakelijk zijn. In de ideeën die mo-
menteel voorbereid worden, is er sprake van
een nieuwe fietsbrug die beter zal aansluiten bij
het lokaal fietsnetwerk in Zwijndrecht, zonder
al te veel omwegen. Het is op dit moment nog
te vroeg om nu al besprekingen met de gemeen-
te te voeren.

Op de plek waar de primaire havenweg op de
E34 wordt gebracht, zal eveneens een brug lig-
gen. Er zal bekeken worden of ook hier een
fietsovergang nuttig en nodig is.

Naast de Oosterweeltunnel zou er eveneens een
fietstunnel komen, die nuttig kan zijn voor zo-
wel woon-werk- als recreatieve fietsers.

3. Het voorstel om langs de spoorwegbrug in een
bijkomende fietsovergang te voorzien, wordt
genoemd in het mobiliteitsplan van Zwijn-
drecht. Het Vlaams Gewest is hierbij echter
geen initiatiefnemende partij, vermits dit fiet-
spad niet langs een gewestweg loopt maar naast
de spoorweg (eigendom NMBS, evenals de
brug). Een dergelijk onderzoek moet uitgaan
van de gemeente en/of de NMBS. Bovendien
moet dan ook bekeken worden hoe de rol en
functie van het fietspad op de nabijgelegen
brug (N450) gezien moeten worden.

4. Er is geen overleg geweest over deze materie.

Vraag nr. 101
van 19 november 2004
van de heer  BART DE WEVER

Cv-installateurs en onderhoudstechnici   –   Taal-
vereisten

De laatste dagen is er in Wallonië en Franstalig
Brussel veel te doen geweest rond een zogenaamde
discriminatie door de Vlaamse Regering : anders-
talige installateurs van centrale verwarming die in
het Vlaamse gewest willen werken, moeten Neder-
lands kennen.

Om in Vlaanderen in aanmerking te komen voor
een erkenningsnummer voor verwarmingsinstalla-
teur of onderhoudstechnicus, zijn blijkbaar de
taalvereisten verscherpt. Zo wordt men onderwor-
pen aan een taaltest. Voor ons is dit niet meer dan
normaal. De Vlaamse klant moet op zijn minst
een installateur of onderhoudstechnicus over de
vloer krijgen die onze taal machtig is.

1. Wat is de exacte procedure om een erkenning te
krijgen als installateur centrale verwarming en
onderhoudstechnicus ? Op welke regelgeving is
dit gebaseerd ?

2. Hoeveel erkenningsvragen zijn er de afgelopen
jaren ingediend en effectief uitgereikt ? Hoeveel
geweigerd en waarom ?

3. Hoeveel erkenningsvragen zijn er de afgelopen
jaren ingediend en effectief uitgereikt aan men-
sen die niet op het grondgebied van het Vlaam-
se gewest gedomicilieerd zijn ? Van welk gewest
of land zijn deze indieners afkomstig ?

Hoeveel ervan zijn geweigerd omdat de indie-
ner niet voldeed aan de taaltesten ?

4. Klopt het dat de procedure, inzonderheid de
taalvereisten, onlangs verscherpt is en zo ja,
waarom ?

5. Klopt hetgeen beweerd wordt door de Waalse
politicus Serge Kubla, namelijk dat de regelge-
ving nu al wordt toegepast, hoewel het decreet
nog niet door de bevoegde minister is getekend ?

6. Hoe staat de Vlaamse Regering tegenover de
uitlatingen van tal van Waalse politici, die spre-
ken van een "discriminerende maatregel, omdat
Vlaanderen zich afschermt van Franstalige
werknemers" ?

7. Zal de Vlaamse Regering kwaliteitsvereisten en
dus ook taalkennis laten blijven primeren bo-
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ven een rondje schaduwvechten met politici ten
zuiden van de (taal)grens ?

Antwoord

1. Vooreerst dient de belangrijke rol van de erken-
ning als opleidingsinrichting toegelicht te wor-
den.

Verder moet een duidelijk onderscheid ge-
maakt worden tussen enerzijds de "installateur
centrale verwarming" en anderzijds de "techni-
cus inzake de controle en het onderhoud van
ketel/branderinstallaties (zgn. brandertechni-
cus)".

Erkenning van de opleidingsinrichtingen

Binnen het Vlaamse gewest verzorgt de afde-
ling Algemeen Milieu- en Natuurbeleid (Ami-
nabel) reeds vele jaren de administratieve af-
handeling van de erkenning als inrichting voor

1) het uitreiken van het certificaat van kwalifica-
tie en voortgezette opleiding in verbran-
dingscontrole en onderhoud van ver-
warmingsinstallaties gevoed met vloeibare
brandstof (zgn. certificaat brandertechnicus),

2) het uitreiken van het attest van technicus in-
zake de controle en het onderhoud van
stookolietanks (zgn. attest stookolietechni-
cus).

Naast enkele tientallen erkende instellingen in
Vlaanderen (waaronder (hoge)scholen, VDAB-
instellingen, Syntra's en een aantal trainings-
centra) zijn er ook binnen het Brusselse Hoofd-
stedelijke gewest twee instellingen door het
Vlaams Gewest erkend. Beide instellingen zijn
in deze zin uitzonderlijk, dat zij de cursus in
beide landstalen (Nederlands en Frans) geven
(of gaven). Het gaat om Cedicol VZW (Voor-
lichtingscentrum voor vloeibare brandstoffen –
Centre d'information des combustibles liqui-
des), Dauwstraat 12 te 1070 Brussel en EFP
(Espace Formation PME Infac-Infobo ASBL),
Sterstraat 163 te 1180 Brussel.

De erkenning van ALLE opleidingsinrichtin-
gen (ook in Brussel) wordt verleend mede op
basis van een met het aanvraagdossier inge-

diende en goedgekeurde Nederlandstalige cur-
sus. Inhoud en kwaliteit van de Franstalige op-
leiding zijn met andere woorden nooit betrok-
ken geweest bij de beoordeling van de aanvraag
tot het verkrijgen van de toestemming om cer-
tificaten of attesten af te leveren.

Erkenning van de technici, nl. de brander- en
stookolietechnicus 

De afdeling Aminabel staat ook in voor 

1) de homologatie van de certificaten van kwali-
ficatie en voortgezette opleiding in verbran-
dingscontrole en onderhoud van verwar-
mingsinstallaties gevoed met vloeibare brand-
stof (zgn. erkenning als brandertechnicus),

2) de homologatie van de attesten inzake de
controle en het onderhoud van stookolie-
technicus (zgn. erkenning als stookolietech-
nicus)

van de in bovenvermelde opleidingsinrichtin-
gen geslaagde kandidaten.

Beide categorieën van technici ontvangen bij de
erkenning een gehomologeerd (respectievelijk)
certificaat (brandertechnicus) of attest (stook-
olietechnicus) en een nominatief (dus op per-
soonlijke naam) toegekend erkenningsnummer,
geldig in Vlaanderen en met een maximale gel-
digheidsduur van vijf jaar. De erkenning is bij-
gevolg strikt persoonlijk en niet overdraagbaar,
wat betekent dat alleen hij die erkend is de taak
mag uitvoeren. De erkenning kan worden ver-
lengd na het volgen van de hernieuwingsoplei-
ding en het opnieuw afleggen van erbij horende
proeven. Door de homologatie van de respec-
tieve certificaten/attesten wordt het de brander-
technicus/stookolietechnicus toegestaan (bin-
nen de geldende erkenningsperiode) de werk-
zaamheden binnen het Vlaamse gewest uit te
voeren. Verder is het ook zo dat (conform Vla-
rem, titel II, hoofdstuk 6.5, artikel 6.5.6.3) elke
erkende stookolietechnicus verplicht is te
beschikken over een geldige erkenning als bran-
dertechnicus.

Regelgeving

Regelgeving wat betreft de opleiding en de er-
kenning als brandertechnicus is (momenteel
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nog) federale wetgeving, namelijk het konink-
lijk besluit (KB) van 6 januari 1978 tot voorko-
ming van luchtverontreiniging bij het verwar-
men van gebouwen met vaste of vloeibare
brandstof.

Regelgeving wat betreft de opleiding en de er-
kenning als stookolietechnicus is Vlaamse wet-
geving, namelijk het besluit van de Vlaamse
Regering (BVR) van 1 juni 1995 houdende al-
gemene en sectorale bepalingen inzake milieu-
hygiëne en zijn wijzigingsbesluiten (Vlarem, ti-
tel II, inzonderheid de hoofdstukken 6.5 (parti-
culiere stookolietanks) en 5.17 (opslag van ge-
vaarlijke producten in het algemeen)).

De installateur centrale verwarming versus de
technicus inzake de controle en het onderhoud
van ketel/branderinstallaties (zgn. brandertech-
nicus)

Installateur centrale verwarming

Het beroep van (gemachtigd) installateur ba-
seert zich op federale regelgeving (Federale
Overheidsdiensten Economie, KMO, Midden-
stand en Energie) en valt dus buiten de be-
voegdheid van de gewesten. De installateur
houdt zich in hoofdzaak bezig met het plaat-
sen, herstellen en vervangen van toestellen, on-
derdelen en bijbehorigheden. De installateur
s.s. mag dan ook alleen deze taken uitvoeren en
dus geen controle of onderhoud verrichten.

Brandertechnicus

De erkenning van brandertechnicus, welke ad-
ministratief wordt behandeld door de afdeling
Aminabel (sectie Erkenningen) en waarvan het
afdelingshoofd bij delegatie door de bevoegde
minister van Leefmilieu de documenten hand-
tekent (en op die manier de erkenning verleent),
is momenteel nog steeds gebaseerd op het meer
dan 25 jaar oude KB van 6 januari 1978 tot
voorkoming van luchtverontreiniging bij het
verwarmen van gebouwen met vaste of vloei-
bare brandstof.

De brandertechnicus ontvangt bij zijn erken-
ning een gehomologeerd certificaat en een no-
minatief (op zijn persoonlijke naam) toegekend
erkenningsnummer geldig in Vlaanderen en
met een maximale geldigheidsduur van vijf

jaar. De erkenning is strikt persoonlijk en niet
overdraagbaar. De erkenning kan wel worden
verlengd na het volgen van de hernieuwingsop-
leiding en het opnieuw afleggen van de hierbij
horende proeven.

De brandertechnicus voert controle en onder-
houd uit. Hij levert na het uitvoeren van zijn ta-
ken een reinigings- en verbrandingsattest af
(het zgn. conformiteitsattest). Dit attest moet
de burger (bij controle door de bevoegde over-
heid) kunnen voorleggen ter staving dat hij met
de regelgeving in orde is. De brandertechnicus
sensu stricto mag dus alleen controle en onder-
houd uitvoeren (in de praktijk is het hem wel
toegelaten, doch alleen voorzover nodig om de
metingen en/of afstellingen die hij moet ver-
richten correct te kunnen uitvoeren bepaalde
onderdelen te vervangen).

De situatie op het werkveld 

Het is nu zo dat de overgrote meerderheid van
de installateurs tevens brandertechnicus is. Nie-
mand kan de installateur immers beletten zich
met de bijkomende kennis van brandertechni-
cus te bekwamen en het certificaat van kwalifi-
catie en voortgezette opleiding in verbran-
dingscontrole en onderhoud van verwarming-
sinstallaties gevoed met vloeibare brandstof te
behalen.

Hierdoor zal het in de praktijk veelal zo zijn
dat de installateur naast plaatsingen (gebaseerd
op federale regelgeving) ook controle en onder-
houd uitvoert vanuit zijn gewestelijke (hier
Vlaamse) erkenning als brandertechnicus. We
spreken ons hier niet uit in hoeverre er op die
manier sprake is van een rechter/partijsituatie.
Een installateur die eerst bepaalde materialen
plaatst, herstelt of vervangt, en daarna als
technicus ze ook controleert en onderhoudt,
beoordeelt immers op deze manier zijn eigen
werk. Zo zou hij ook bepaalde onderdelen kun-
nen afkeuren, om er daarna zelf nieuwe te kun-
nen plaatsen (lees verkopen).

2. Het totaalbestand aan technici is constant aan
evolutie onderhevig. Zo zijn er firma's die ont-
staan, andere die verdwijnen, technici die afstu-
deren, anderen die stoppen met werken, enzo-
voort.
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Brandertechnicus Brussel Wallonië Frankrijk Nederland

522 811 3 28

Stookolietechnicus Brussel Wallonië Frankrijk Nederland

71 25 0 1

Momenteel (toestand 1 december 2004) zijn er
8.274 brandertechnici en 3.230 stookolietechni-
ci erkend.

De afgelopen jaren zijn volgende aantallen er-
kenningen uitgereikt:

Jaar Brandertechnicus Stookolie-
technicus

2002 1640 509
2003 1418 442
2004 (tot 02/11) 1115 267

En volgende aantallen erkenningen werden
geweigerd:

Jaar Brandertechnicus Stookolie-
technicus

2002 0 0
2003 0 0
2004 (tot 02/11) 0 0

In afwachting van de publicatie van het nieuwe
BVR worden sedert begin maart 2003 (door de
instellingen uit het Brusselse die de cursussen in
beide landstalen geven) geen certificaten van
brandertechnicus of stookolietechnicus (van
geslaagden in de Franstalige proef) meer over-
gezonden, noch gehomologeerd. Een uitzonde-
ring wordt gemaakt voor die personen waarvan
de administratie kon vernemen dat zij over een
voldoende kennis van de taal van het gewest
waar zij hun aanvraag tot erkenning richten
(Vlaanderen), beschikten. Geslaagde technici
van de Franstalige proef (die denken in aan-
merking te komen om een Vlaamse erkenning
te krijgen) nemen hiervoor dan best zelf con-
tact op met de sectie Erkenningen van de Mi-
lieuadministratie.

3. Erkenningsaanvragen (bij benadering) inge-
diend en uitgereikt aan personen niet op het
grondgebied van het Vlaamse gewest gedomici-
lieerd en die momenteel nog erkend zijn :
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Er dient hier te worden vermeld dat om in
Vlaanderen als brandertechnicus (of stookolie-
technicus) erkend te worden, het niet noodza-
kelijk is dit gewest ook te bewonen. Het is ech-
ter wel noodzakelijk door de Vlaamse Gemeen-
schap (nominatief) erkend te zijn (en dus over
een geldig erkenningsnummer te beschikken)
om op Vlaams grondgebied (inclusief de facili-
teitengemeenten, welke tot Vlaanderen beho-
ren) de taken van brandertechnicus (of stook-
olietechnicus) te mogen uitoefenen.

Van welk gewest of land de indieners afkomstig
zijn, wordt op het certificaat (brandertechni-
cus) of attest (stookolietechnicus) vermeld aan
de hand van de geboortedatum en -plaats. Een
exacte telling hiervan per gewest of land zou
zeer veel werk vragen. Er zouden hiervoor ±
12.000 formulieren moeten worden bekeken.
De sectie Erkenningen van Aminabel kan wel
van elke erkende technicus (bij opgave van
naam, adres of erkenningsnummer) opzoeken
welke de geboortedatum en geboorteplaats van
de persoon in kwestie zijn.

Zij beschikt hiervoor over een Aminabel-data-
bank van meer dan 12.000 erkende technici
(brandertechnicus en stookolietechnicus sa-
men). Deze lijsten zijn voor alle burgers
beschikbaar en zijn consulteerbaar op internet
via de webstek www.mina.be.

4. Dit is voor zover juist, dat de controle op de
kwaliteit inderdaad werd verscherpt gelet op
klachten van burgers.

5. De Vlaamse administratie heeft steeds correct
de vigerende regelgeving toegepast en steunt
haar controleopdracht op artikel 26 van het
KB van 6 januari 1978.

Wanneer een steekproef op initiatief van de ad-
ministratie werd georganiseerd, dan was dit
met de bedoeling aan hen die slaagden in de
Franstalige proef en die een voldoende kennis

van de gewesttaal van Vlaanderen bezaten, de
mogelijkheid te geven hun vak binnen Vlaande-
ren ook effectief uit te oefenen. De administra-
tie vond dat deze technici niet mochten bena-
deeld worden ten opzichte van andere geslaag-
den van de Franstalige proef die hun kennis
omtrent de Nederlandstalige terminologie (op-
gestelde woordenlijst van de 150 meest voor-
komende termen uit het vakjargon) niet wen-
sten (of weigerden) in te studeren.

De administratie laat hierbij ook weten dat zo-
wel Franstalige Brusselaars, Waalse inwoners,
alsook niet-Belgen (zoals Turken, Grieken, Ita-
lianen en Amerikanen) aan de op 28 oktober
2003 georganiseerde steekproef deelnamen en
inmiddels hun homologatie en dus erkenning
voor de maximale erkenningsduur (5 jaar) in
Vlaanderen bekwamen. Zelfs voor een tweetal
technici (hoewel hoofdzakelijk werkzaam in de
faciliteitengemeenten) die bij de mondelinge
steekproef in het Frans bevestigden, geen Ne-
derlands te willen spreken en in het verleden
ook uitsluitend Franstalige onderhoudsattes-
ten te hebben uitgeschreven (ook in Vlaanderen
en buiten de faciliteitengemeenten, wat wettel-
ijk niet kan), werd na beraadslaging binnen de
administratie, zij het dan voorlopig, toch een
erkenning verleend, voor de verkorte geldig-
heidsduur van twee jaar. De administratie was
bereid op deze manier haar goede wil te tonen
en een overgangsperiode in te bouwen als tege-
moetkoming. De technici zouden alzo in de
loop van deze verkorte erkenningsperiode nog-
maals de kans krijgen hun bereidheid te tonen
om zich de taal van het gewest waarin zij wen-
sten te werken (Vlaanderen) eigen te maken.

Bij de eerstvolgende verlenging van erkenning
(inmiddels zou dan het nieuwe BVR zijn gepu-
bliceerd en in werking getreden en het oude KB
van 06/01/1978, althans wat Vlaanderen be-
treft, zijn vervallen) zouden zij dan het certifi-
caat van kennis van de Vlaamse wetgeving en
de Nederlandstalige terminologie dienen te be-



halen, door het afleggen van de éénmalige
proef, zoals het nieuwe BVR het voorschrijft.
Het is dus op het ogenblik zo dat nog geen en-
kele erkenning echt werd geweigerd.

6. De af te leggen steekproef inzake de kennis van
de Vlaamse regelgeving en de Nederlandstalige
terminologie heeft tot doel :

– de klantvriendelijkheid, de communicatie en
de dienstverlening naar de burger toe te be-
vorderen,

– te waken over de kwaliteit van het geleverde
werk (waaronder ook het correct invullen
van het conformiteitsattest).

Bovenvermelde test is éénmalig en behelst zeker
geen taalexamen zoals in de kranten wordt be-
weerd. Het gaat alleen om het leveren van het
bewijs van kennis van de Vlaamse regelgeving
en de Nederlandstalige vakterminologie. Ook
wordt van de anderstalige technicus geen per-
fecte tweetaligheid gevraagd. Het gaat erom te
waken over enerzijds de kwaliteit van de oplei-
ding en anderzijds de goede en correcte dienst-
verlening naar de klant toe. Het is evenmin zo
dat Vlaanderen zich wil afschermen voor
Franstaligen of hen naar taal wil discrimineren,
iedere Franstalige of anderstalige brandertech-
nicus (of stookolietechnicus) is in Vlaanderen
welkom om er zijn werkzaamheden uit te voe-
ren, mits er erkend te zijn en dus onder voor-
waarde dat hij zijn "voldoende" kennis bewezen
heeft van de Vlaamse wetgeving en Neder-
landstalige terminologie. De burger mag dit
van de technicus als vakman eisen en betaalt
hem dan ook voor een correcte dienstverlening.

Daarnaast kunnen anderstaligen die in Vlaan-
deren woonachtig zijn, zonder het minste pro-
bleem een anderstalige technicus voor controle
of onderhoud van hun installatie vragen. Elke
in Vlaanderen wonende burger is wat betreft de
keuze van zijn brandertechnicus volledig vrij.
De technicus moet alleen in Vlaanderen erkend
zijn, zijn werk op een reglementair correcte en
objectieve manier uitvoeren en de burger (met
uitzondering van de faciliteitengemeenten,
waar "op vraag van de burger" een Franstalig
document mag worden uitgeschreven) Neder-
landstalige conformiteitsattesten uitschrijven
en overhandigen. Alleen op deze wijze worden

ook de goede brandertechnici die correct werk
leveren en de wetgeving respecteren, beloond
en aangespoord om zo verder te handelen en
wordt marktbederf en concurrentievervalsing
vermeden.

7. Zoals reeds gezegd, staan een goede dienstver-
lening naar de burger toe, evenals de klant-
vriendelijkheid (alle burgers, dus ook de bran-
dertechnici) bij de Vlaamse administratie hoog
in het vaandel. Het is trouwens een van de be-
langrijkste doelstellingen uit het "Charter van
de Vlaamse Gemeenschap". Dit houdt in dat
om de erkenning te verkrijgen vooreerst aan al-
le erkenningsvoorwaarden moet worden vol-
daan. Verder dient het uitvoeren van de taken
(in het kader waarvoor de erkenning werd ver-
leend) op een objectieve, correcte en reglemen-
taire wijze te gebeuren. Dit geldt trouwens voor
alle erkenningen in Vlaanderen en niet alleen
voor deze van brander- of stookolietechnicus.

Kwaliteitsbewaking door uitvoering en hand-
having van regelgeving zijn voor de Vlaamse
Gemeenschap essentieel, zowel voor het berei-
ken van de vooropgestelde doelstellingen als
voor de geloofwaardigheid van de Vlaamse
overheid. Regels moeten dan ook uitvoerbaar
en afdwingbaar zijn en moeten kunnen worden
gecontroleerd en gehandhaafd.

Vraag nr. 102
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Gewestelijk Expresnet   –   Stand van zaken

De federale regering trekt in 2005 slechts 51 mil-
joen euro uit voor de uitbouw van het Gewestelijk
Expresnet (GEN), terwijl de NMBS 123 miljoen
euro gevraagd had. Dit heeft uiteraard gevolgen
voor de verdere ontwikkeling van dit project.

Onduidelijk is welke investeringen zullen worden
uitgesteld. Bij een planmatige aanpak mag men
veronderstellen dat men snel kan weten welke pro-
jecten zullen worden uitgesteld, 2005 staat immers
voor de deur.

1. Gezien de betrokkenheid van de drie openbare
vervoermaatschappijen in de ontwikkeling van
het GEN is het van belang dat geregeld overleg
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hierover tot de topprioriteit behoort van de
NMBS.

Werd er reeds overleg gepleegd over de concre-
te besparing door de NMBS in 2005 ?

2. Wat is het gevolg van deze besparing voor de
verdere invulling van het GEN anno 2005 ?

3. Heeft deze besparing gevolgen voor de plannen
van zowel de Maatschappij voor Intercommu-
naal Vervoer Brussel (MIVB), de Société Régi-
onale Wallonne du Transport (SRWT), als De
Lijn ? Zo ja, welke ?

4. Wat is de stand van zaken van het GEN ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Peeters (vraag nr. 102) en Van Brempt 
(nr. 26).

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door mevrouw Kathleen Van Brempt, Vlaams mi-
nister van Mobiliteit, Sociale Economie en Gelijke
Kansen.

(Gecoördineerd antwoord: Bulletin van Vragen en
Antwoorden nr. 9 van 11 maart 2005, blz. 702 – red.)

Vraag nr. 103
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Wegenwerken   –   Bereikbaarheidsmanagers

Uit krantenberichten blijkt dat de minister wacht
op een voorstel van zijn administratie om in elke
provincie een bereikbaarheidsmanager aan te stel-
len die een duidelijke rol en opdracht heeft als een
soort ombudsman tussen alle partijen die betrok-
ken zijn bij wegenwerken op gewestwegen.

Het "succesverhaal" in Limburg naar aanleiding
van de heraanleg van de doortocht in Kermt sterkt
de minister in zijn opvatting.

Dit werd onderstreept door een studie van het
Limburgs Universitair Centrum (LUC), waarbij

geconcludeerd werd dat dankzij de bereikbaar-
heidsmanager de financiële weerslag op de plaatse-
lijke ondernemers kon worden beperkt en dat 92 %
van de klachten van handelaars kon worden opge-
lost.

1. Welke studie werd er precies door het LUC uit-
gevoerd ?

In wiens opdracht werd ze uitgevoerd ?

Zijn de resultaten overdraagbaar naar andere
wegenwerken ?

2. Op welke manier werd de financiële weerslag
(omzetverlies) bij plaatselijke ondernemers en
handelaars onderzocht ?

3. Aan welke criteria denkt de minister voor de in-
schakeling van een bereikbaarheidsmanager ?

Zal er bij alle werken aan gewestwegen een be-
roep gedaan worden op een bereikbaarheids-
manager ? Zo ja, acht de minister de aanstel-
ling van één manager per provincie dan vol-
doende ?

4. Worden deze bereikbaarheidsmanagers ook op
voorhand bij de ontwerpfase van de werken in-
geschakeld ? Er rijzen immers vaak vragen bij
plaatselijke handelaars m.b.t. het parkeerbeleid
en de locatie van parkeerplaatsen.

Of wordt dit opgenomen in het mobiliteitscon-
venant ?

5. Wordt eraan gedacht om ook de plaatselijke
besturen in te schakelen op financieel vlak ?
Plaatselijke handelszaken die NIET onmiddel-
lijk aan een gewestweg grenzen, hebben immers
ook vaak te lijden onder dergelijke werken.

Wanneer zal er overgegaan worden tot de effec-
tieve invulling van de functies van "bereikbaar-
heidsmanager" ?

Gaat het dan om contractuele of om statutaire
personeelsleden bij de administratie Wegen en
Verkeer (AWV), of wordt veeleer gedacht aan
contracten met belangenorganisaties voor zelf-
standigen en ondernemingen ?
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Antwoord

1. De titel van de studie is "Economische effecten
van wegenwerken en minder-hindermaatrege-
len, evaluatie van de bereikbaarheidsmanager
in het project Kermt".

Het betreft een eindverhandeling tot het ver-
krijgen van de graad licentiaat in de Toegepas-
te Economische Wetenschappen, major Be-
leidsmanagement aan het Limburgs Universi-
tair Centrum, partner in de Universiteit Lim-
burg. De auteurs zijn Ine Creemers en Sofie 
Vanoppen. De promotor is prof. dr. Lode Ver-
eeck.

De resultaten van de studie zijn zeker over-
draagbaar naar andere werken, aangezien het
project in Kermt een typisch doortochtproject
was, zoals er door de administratie Wegen en
Verkeer meerdere worden uitgevoerd per jaar.
De studie leert ook dat communicatie en coör-
dinatie de sleutelwoorden zijn om hinder zo be-
perkt mogelijk te houden. Deze elementen zijn
overdraagbaar naar elk project waar de admi-
nistratie mee bezig is.

2. Er vond zowel een theoriegericht als praktijk-
gericht onderzoek plaats.

De centrale onderzoeksvraag "Wat is het gemid-
delde omzetverlies van handelaars bij openbare
werken en waardoor wordt dit verlies bepaald ?"
werd in het onderzoek op een descriptieve en hy-
pothesetoetsende wijze benaderd. Er werden hy-
pothesen opgesteld en enquêtes afgenomen,
waarna statistische berekeningen volgden.

3. De bereikbaarheidsmanager zal prioritair inge-
schakeld worden in die projecten waar er veel
hinder verwacht wordt. Het gaat in de eerste
plaats over doortochtprojecten, omdat die juist
in centra van agglomeraties plaatsvinden en
dus veel handelaars, bewoners en openbaarver-
voergebruikers hinderen. Anderzijds kan hij
worden ingeschakeld bij de heraanleg van
kruispunten of bij meer algemene of grotere
projecten die hinderend kunnen zijn voor de
omgeving.

Op dit moment wordt de bereikbaarheidsma-
nager enkel ingeschakeld voor een op voorhand

welbepaald aantal geselecteerde projecten. De
selectie gebeurde volgens de bovenvermelde
randvoorwaarden. Het werkvolume kan vol-
gens de huidige inschatting door één bereik-
baarheidsmanager per provincie uitgevoerd
worden.

4. Het is de expliciete doelstelling om de bereik-
baarheidsmanager in elke fase van een project
te kunnen betrekken, vanaf de conceptfase tot
aan de evaluatiefase (na de oplevering). De
taak van de bereikbaarheidsmanagers is een
soort brugfunctie te vervullen tussen de admi-
nistratie en de handelaars.

Het zwaartepunt van hun opdracht is uiteraard
gesitueerd in de uitvoeringsfase, maar ook tij-
dens de ontwerpfase hebben zij een inbreng bij
het opmaken van het uitvoeringsplan en meer
specifiek wat betreft het voorzien in parkeer-
plaatsen en fietsenstallingen, het tijdstip van
uitvoering, de fasering van de werken en de toe-
gankelijkheid en de bereikbaarheid van de be-
trokken ondernemingen tijdens de uitvoering
van de werken.

5. De lokale overheid wordt steeds betrokken bij
de projecten van de administratie Wegen en
Verkeer. Voorzover het projecten van de admi-
nistratie Wegen en Verkeer betreft, worden alle
getroffen handelszaken – ook als zij niet direct
aan de gewestweg zelf gelegen zijn – via de be-
reikbaarheidsmanager in het overleg betrok-
ken.

Ik stelde hiervoor ook reeds een vraag aan mijn
collega bevoegd voor Economie om de moge-
lijkheid voor steun aan getroffen handelaars te
willen onderzoeken.

6. Momenteel zijn de procedures lopende of ge-
start voor de aanstelling van een bereikbaar-
heidsmanager in elk van de vijf provinciale af-
delingen van AWV.

Er wordt dus voorzien in een contract met een
externe dienstverlener.

De wervingsstop in de Vlaamse overheid maakt
de aanwerving van vaste of contractuele be-
reikbaarheidsmanagers op korte termijn on-
mogelijk.
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Vraag nr. 104
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Toeritdosering   –   Evaluatie

Enkele jaren geleden werd het experiment "toerit-
dosering" gelanceerd : het systeem waarbij een
verkeerslicht de toegang van voertuigen naar het
hoofdwegennet doseert.

Dit project zou in geval van positieve evaluatie uit-
gebreid worden.

1. Op welke plaatsen werd het experiment "toerit-
dosering" uitgevoerd ?

2. Welke doelstellingen werden er vooropgesteld
bij de aanvang van dit experiment ?

3. Wat zijn de concrete en objectieve resultaten
van het experiment ?

4. Op welke plaatsen loopt het project nog steeds
en op welke plaatsen werd het afgevoerd, op
basis van welke motivatie ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Peeters (vraag nr. 104) en Van Brempt (nr.
27).

Antwoord

1. Het experiment "toeritdosering" werd uitge-
voerd op de E314 in Leuven, meer bepaald in
de richting van Leuven op de oprit 20 "Wilsele-
De Vunt".

2. Doel van de inrichting was om het verkeer op
de E314 richting Leuven in het wegvak ter
hoogte van de oprit langer (in tijd en afstand)
een betere doorstroming te bieden dan voor-
heen het geval was.

3. Tot nu toe konden, bij werking van de doseerin-
stallatie, volgende globale vaststellingen wor-
den gedaan:

– voor de gebruikers van het onderliggend we-
gennet is er nauwelijks een verhoging van de
verliestijd (op voorwaarde dat bij overdre-

ven drukte het doseerlicht wordt uitgescha-
keld);

– ook op de autosnelweg E314 zelf was er bij
werking van de doseerinstallatie een verbe-
tering van de doorstroming. De dosering liet
klaarblijkelijk toe om hoge intensiteiten te
bereiken, met behoud van een vrij vlotte ver-
keersafwikkeling.

4. Het project loopt nog steeds.

Technische ingrepen die de bedrijfszekerheid
verbeteren en tevens toelaten om op het
Vlaams Verkeerscentrum een continue ont-
vangst te hebben van een aantal gegevens die
een verdere analyse en evaluatie mogelijk kun-
nen maken, zijn in het vooruitzicht gesteld.

Vraag nr. 107
van 19 november 2004
van mevrouw  MARLEEN VAN DEN EYNDE

Openbare werken   –   Premiestelsel ambtenaren

Ik verneem dat de hogere ambtenaren bij Openba-
re Werken, zoals onder meer bij de administratie
Waterwegen en Zeewezen (AWZ), een prestatie-
premie ontvangen bij de realisatie van grote wer-
ken.

1. Kan de minister meedelen of er inderdaad een
premiestelsel bestaat en hoe dit in elkaar zit ?

2. Voor wie is dit premiestelsel bedoeld en welke
bedragen werden er de laatste vijf jaar uitge-
keerd en voor welke projecten ?

Antwoord

De ambtenaar die een diploma heeft van burger-
lijk ingenieur en die van het Wegenfonds of het
Ministerie van Openbare Werken overgeheveld
werd naar het Vlaams Gewest heeft recht op een
productiviteitspremie als bedoeld bij:

– het koninklijk besluit van 14 januari 1969 be-
treffende productiviteitspremies ten gunste van
de burgerlijk ingenieurs bij het Ministerie van
Openbare Werken, gewijzigd bij koninklijk be-
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sluit van 24 februari 1976 en bij besluit van de
Vlaamse Regering van 14 april 2000;

– het ministerieel besluit van 18 november 1969
betreffende productiviteitspremies aan de bur-
gerlijk ingenieurs die hun functie bij het We-
genfonds uitoefenen.

Beide besluiten traden met terugwerkende kracht
in werking op 1 januari 1967.

Aangezien enkel burgerlijk ingenieurs overgehe-
veld van het Ministerie van Openbare Werken of
het Wegenfonds aanspraak kunnen maken op de
premie, is deze premie uitdovend. Immers, burger-
lijk ingenieurs aangeworven na de overheveling
kunnen op deze premie geen aanspraak maken.

De productiviteitspremie is samengesteld uit twee
premies: een premie voor bijzondere opdracht, een
verantwoordelijkheidspremie.

Een bijzondere opdracht bestaat in het stimuleren,
het vergemakkelijken, het coördineren, het contro-
leren en het zorgen voor een stipte uitvoering van
de activiteiten, uit te voeren door de onder hun lei-
ding staande entiteiten.

Het opmaken van een ontwerp (offerte van aanbe-
steding, offerteaanvraag) of instaan voor de uit-
voering van en het toezicht op de werken geeft
recht op een verantwoordelijkheidspremie.

Voorwaarde om aanspraak te kunnen maken op
de productiviteitspremie is dat de burgerlijk inge-
nieur een beknopt verslag opstelt over de uitvoe-
ring van zijn/haar opdracht.

Met het oog op de uitvoering van voornoemde be-
sluiten, waaronder de betaling van de premie,
werd een commissie ingesteld, voorgezeten door
de secretaris-generaal. Deze commissie is ermee
belast:

– het stramien voor de verslagen voor te stellen,
met als doel eenheid te brengen in de structuur
en vergelijkingen te vergemakkelijken, 

– aan de minister(s) alle wenselijk geachte maat-
regelen voor te stellen (betaling, schorsing, uit-
sluiting).

De productiviteitspremies worden per kwartaal
betaald.

Uit de bespreking onder punt 1 blijkt welke
ambtenaren in aanmerking kunnen komen om de
premies te ontvangen.

In de onderstaande tabel kan de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger zien welke bedragen sinds 1999
tot vandaag uitbetaald zijn per administratie in
het departement Leefmilieu en Infrastructuur
(LIN).
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Tabel 1. De ingenieurspremies zoals betaald door het dept. LIN betaald in de periode 1999-2004

Administratie 1999 2000 2001* 2002 2003 2004 Totaal

Aminal 134.208,00 102.896,00 35.408,26 140.730,08 139.124,59 103.196,70 655.563,63
AOSO 239.787,00 334.078,00 72.485,21 294.484,72 292.820,44 181.244,98 1.414.900,35
Arohm 67.552,00 55.304,00 18.108,62 74.999,18 74.797,36 41.613,80 332.374,96
AWZ 518.450,00 427.180,00 125.452,67 502.732,24 493.487,46 359.066,22 2.426.368,59
AWV 554.781,00 409.257,00 136.148,23 548.628,16 559.520,60 401.073,91 2.609.408,90
Bovenbouw 13.472,00 10.899,00 20.674,47 83.667,98 86.848,32 55.412,18 270.973,95
Regerings-
commis-
sarissen LIN 8.569,72 8.569,72
Totaal 1.528.250,00 1.339.614,00 408.277,46 1.645.242,36 1.646.598,77 1.150.177,51 7.718.160,10

* Wegens vertragingen in de goedkeuringsprocedure werd in 2001 slechts 1 kwartaal uitbetaald en werden de overige betalingen 

doorgeschoven naar de volgende jaren.

(Aminal: administratie Milieu-, Natuur-, Land- en Waterbeheer; AOSO: administratie Ondersteunende
Studies en Opdrachten; Arohm: administratie Ruimtelijke Ordening, Huisvesting, Monumenten en Land-
schappen; AWV: administratie Wegen en Verkeer  –  red.)



Bij deze tabel kan opgemerkt worden dat de be-
dragen van 2004 nog onvolledig zijn. Eind novem-
ber 2004 werd het dossier ter goedkeuring van de
premies voor de eerste twee kwartalen van 2004
ter ondertekening bezorgd aan de minister-presi-
dent.

Uit deze betaalgegevens blijkt het uitdovend ka-
rakter van deze toelagen niet. Dit kan verduide-
lijkt worden aan de hand van de prestatiegegevens.
In 2001 werden prestaties geleverd die aanleiding
gaven tot de betaling van 1.646.766,33 euro, in
2002 ging het om prestaties voor een bedrag van
1.660.688,81 euro en in 2003 betrof het
1.541.779,24 euro.

In deze twee kwartalen zijn onder meer de volgen-
de projecten opgenomen:

– optimalisering van het onderhoud van het pa-
trimonium van de vloot;

– beheren van de waterwegen en de bijhorende
kunstwerken en aanhorigheden teneinde een
vlotte afwikkeling van de scheepvaart en van de
waterafvoer te realiseren;

– onderzoeken en adviseren van milieuaanvra-
gen;

– opmaken van bestekken;

– bijdragen tot het maken van beleidsvoorstellen
en -adviezen;

– leidend ambtenaar van de projecten Leien en
renovatie R1;

– actualisatie van het Sigmaplan.

Tot slot: ook in de departementen Algemene Za-
ken en Financiën (AZF), Coördinatie (COO) en
Wetenschap, Innovatie en Media (WIM) worden
deze ingenieurspremies betaald. In vergelijking
met de betalingen die door het departement LIN
verricht worden, gaat het hier om erg beperkte be-
dragen (het gaat dan ook slechts om een zestal
personeelsleden).

Vraag nr. 109
van 19 november 2004
van de heer  JOHAN SAUWENS

Kreukelpalen   –   Stand van zaken

In juni 2002 werden door toenmalig minister van
Mobiliteit Steve Stevaert de zogenaamde kreukel-
palen gelanceerd als onderdeel van het tienpunten-
plan om het aantal zwaargewonden en doden op
onze Vlaamse wegen te verminderen.

De kreukelpaal buigt zich bij impact rond het
voertuig en zorgt zo voor een beperking van de
schade. Proefprojecten werden uitgevoerd op de
rotonde Zutendalerweg-Taunusweg in Bilzen en
op de afrit van de autostrade in Beringen.

Blijkbaar bestaan binnen de administratie tegen-
gestelde meningen over het gebruik van deze kreu-
kelpalen. De administratie Wegen en Verkeer
(AWV) is er voorstander van om de palen langs
gewestwegen te plaatsen, terwijl de afdeling Elek-
triciteit en Mechanica Antwerpen (EMA) veeleer
geneigd is de palen op rotondes te plaatsen.

1. Welke beleidsvisie hanteert de minister voor ge-
bruik van kreukelpalen langs Vlaamse wegen
of op Vlaamse rotondes ?

Zijn de bovenvermelde Vlaamse administraties
(AWV en EMA) op de hoogte van deze visie ?

2. Op welke locaties worden de kreukelpalen mo-
menteel reeds gebruikt ?

3. Welke locaties zijn momenteel reeds ingepland
om uitgerust te worden met kreukelpalen ?

4. Welk budget werd in het verleden reeds besteed
aan de aankoop en plaatsing van kreukelpalen ?

Welk budget wordt voor deze legislatuur uitge-
trokken voor de aankoop en plaatsing van
kreukelpalen ?
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Antwoord

1. De gevolgen van een aanrijding door een wa-
gen tegen een "hard obstakel" naast de weg zijn
meestal ernstig, zeker bij grotere snelheden. De
statistieken tonen aan dat ongeveer 5 % van het
aantal doden en zwaargewonden bij verkeers-
ongevallen betrekking heeft op een rechtstreek-
se of onrechtstreekse botsing met een verlich-
tingspaal.

Om dergelijke ongevallen en vooral de gevolgen
ervan te beperken, zijn er in principe twee mo-
gelijkheden:

– de palen zodanig ontwerpen dat bij een aan-
rijding de gevolgen beperkt zijn, de zoge-
naamde "kreukelpalen";

– de paal zelf beschermen door een aangepas-
te beveiligingsconstructie, bijvoorbeeld een
vangrail.

Kreukelpalen, d.w.z. energieabsorberende pa-
len, vangen door hun structuur een groot deel
van de impact op door hun vervorming en het
zich plooien rond het voertuig. De kreukelpaal
gaat het voertuig als het ware "omarmen". De
snelheid wordt hierdoor meer geleidelijk afge-
remd, bijvoorbeeld van 100 km/u tot 35 à 50
km/u, zodat de gevolgen voor de inzittenden
sterk verminderd worden.

Het is niet de bedoeling om alle bestaande ver-
lichtingspalen te vervangen door kreukelpalen,
wel om de toepassing van de energieabsorbe-
rende palen op een doordachte manier door te
voeren voor de nieuwe palen. Dit betekent dat
"zwarte punten of zones" en de plaatsen waar
de kans op "uitglijden" het grootste is, d.w.z. in
de bochten (zonder vangrails), op de in- en
uitritten van de autosnelwegen, op de rotondes,
op bekende gevaarlijke punten, het eerst in
aanmerking komen voor de plaatsing van ofwel
kreukelpalen, ofwel een aangepaste vangrail.
De keuze tussen beide oplossingen hangt af
van de plaatselijke omstandigheden. Zo is het
bijvoorbeeld niet zo eenvoudig om op het mid-
deneiland van een rotonde in een aangepaste
beveiligingsconstructie te voorzien.

2. Kreukelpalen worden reeds gebruikt op roton-
des in:

– Munsterbilzen (Bilzen): N730 - installatie in
dienst

– Beringen : N72 - installatie in dienst

– Opglabbeek : N76 - installatie in uitvoering

– Brustem (Sint-Truiden): N79/N759 - instal-
latie in uitvoering

3. Volgende locaties zijn momenteel reeds inge-
pland om uitgerust te worden met kreukelpa-
len.

Rotondes

Steenokkerzeel: N227
Bilzen : N701/N745
Merksplas : N131
Zandhoven : N14
Zoersel : N14/E34
Zoersel : N14/E34 Noord
Zoersel : N14/E34 Zuid
Bilzen : N745/N758
Diest: N2
Kalmthout : N117
Zottegem : N42/N454
Erembodegem : Churchill
Kortrijk : N50/N323
Zuienkerke : N9
Oostkamp : N50/Grituzelaan
Dendermonde : N47/Brusselsestraat
Maldegem : N498/N9
Oostkamp : A17 - 2 rotondes

Verkeerswisselaar

Ruisbroek (Willebroek): A12/N16 : op- en afrit-
ten

4. Het reeds bestede budget bedraagt 385.000 €.
De gemiddelde kostprijs van een opgestelde (le-
veren en plaatsen) kreukelpaal met verlich-
tingstoestel bedraagt 2.000 €.

Op een rotonde bijvoorbeeld worden gemid-
deld 20 palen geplaatst.

5. Eén aanbesteding is nog lopende voor de aan-
koop van 150 kreukelpalen. De opstelling van
de programma's voor de komende jaren dient
nog te gebeuren.
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Vraag nr. 110
van 19 november 2004
van de heer  STEFAAN SINTOBIN

Kruispunt Izegem-centrum   –   Rateltikker

Het installeren van een "rateltikker" in de ver-
keerslichten kan de oversteek aan zebrapaden met
verkeerslichten voor blinden en slechtzienden vei-
liger maken. De "rateltikker" zorgt ervoor dat de
blinden en slechtzienden weten wanneer het groen
is en naargelang de aard van het geluid weten ze
ook hoeveel tijd ze nog hebben om de straat over
te steken.

Er zou, volgens het Izegems stadsbestuur, door het
Vlaams Gewest al verschillende malen beloofd
zijn om dergelijk apparaat te installeren op het
centrale kruispunt in het centrum van Izegem.

1. Is er bij de diensten van het Vlaams Gewest in-
derdaad een aanvraag voor het installeren van
een "rateltikker" op bovenvermeld kruispunt ?

2. Voor wanneer is de installatie van dit apparaat
door de diensten dan gepland ?

3. Worden dergelijke apparaten systematisch
geïnstalleerd, of alleen wanneer er een aan-
vraag is ?

Antwoord

1. Het kruispunt in Izegem N357 Roeselaarse-
straat met de Nieuwstraat-De Pelichystraat is
momenteel uitgerust met verkeerslichten en
werkt volgens het recentste verkeersplan
V16357/4 vanaf 28 april 2004. 

In dit verkeersplan zijn geen rateltikkers opge-
nomen aan de oversteekplaatsen voor voetgan-
gers.

2. Een aanvraag voor het installeren van een "ra-
teltikker" werd ingediend. Het dossier wordt
behandeld in de Provinciale Commissie Ver-
keersveiligheid. In geval van positief advies zal
tot de installatie worden overgegaan.

3. De "rateltikkers" worden enkel op aanvraag
geïnstalleerd.

Vraag nr. 111
van 19 november 2004
van de heer  JOS STASSEN

Overstromingsgebied Kruibeke   –   Veiligheidswer-
ken Barbierbeek

Op dit moment zijn de werken over de ringdijk van
het gecontroleerd overstromingsgebied Kruibeke-
Bazel-Rupelmonde (GOG KBR) volop aan de
gang.

Door deze ringdijk dreigt er een veiligheidsrisico
over de Barbierbeek stroomopwaarts van de ring-
dijk te ontstaan. Bij extreme regenval tegelijkertijd
met overstroming van de overloopdijk van het
GOG KBR bestaat er een reële kans dat huizen in
de buurt van de Barbierbeek waterschade door
overstroming oplopen.

Daar beloofde het Vlaams Gewest een aantal
maatregelen te nemen : een bufferbekken voor
waswater van de Barbierbeek in de buurt van de
E17 en aan de ringdijk van het GOG, het aanpas-
sen van de dijken van de Barbierbeek vóór en ach-
ter de N419 en het vergroten van de duikers onder
de oude Barbierstraat en de N419.

1. Wat is de stand van zaken van deze veiligheids-
maatregelen m.b.t. :

a) afbakening en inrichting van bufferbekkens
in de buurt van de E17 ;

b) afbakening en inrichting van een bufferbek-
ken naast de ringdijk ;

c) aanpassen of verleggen van de dijken
stroomafwaarts van de E17 ?

2. Gezien het urgente veiligheidsrisico – door de
te kleine duikers dreigt er bij elke extreme re-
genval een lokale overstroming – zijn de werken
aan de duikers aan de N419 het meest drin-
gend.

a) Welke voorbereidingswerken zijn nodig om
deze duikers te vergroten (studies, overleg
met diensten en overheden) ?

b) Wanneer komt dit project in zijn realisatie-
fase ?
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3. Op welke manier worden de gemeentebesturen
van Sint-Niklaas, Temse en Kruibeke, de land-
bouwers en de natuurverenigingen betrokken
bij de veiligheidsmaatregelen voor de Barbier-
beek ?

Antwoord

Het gecontroleerd overstromingsgebied in Kruibe-
ke (GOG KBR) wordt aangelegd omwille van de
veiligheid, dit niet alleen ter hoogte van het over-
stromingsgebied zelf maar ook en vooral voor an-
dere regio's stroomop- én stroomafwaarts het be-
trokken gebied. Het GOG KBR zal voor een be-
langrijke en dringend noodzakelijke verhoging van
het veiligheidspeil in het Zeescheldebekken zor-
gen. Naast het feit dat veiligheid de primaire doel-
stelling en reden voor de aanleg van het GOG
KBR vormt, werd geopteerd voor een inrichting
waarbij natuurontwikkeling centraal staat.

Uiteraard mag dit niet ten koste gaan van de vei-
ligheid van de bewoners uit de nabije omgeving.
Met betrekking tot de Barbierbeek werden een
aantal studies en onderzoeken gedaan, onder an-
dere in samenwerking met de afdeling Water-
bouwkundig Laboratorium en Hydrologisch On-
derzoek en het provinciebestuur (beheerder van
deze waterloop).

De resultaten wijzen uit dat er, om de maximale
waterstanden in het Barbierbeekgebied sterk te la-
ten dalen, een aantal ingrepen nodig zijn zoals het
aanpassen van de noordelijke dijk van de Barbier-
beek in het GOG, het vergroten van de duikers
aan de Oude Kruibekestraat en de gewestweg
N419, de aanleg van een bergingsgebied ter hoog-
te van de ringdijk en een plaatselijke verhoging
van de Oude Kruibekestraat en de rechteroever
van de Barbierbeek afwaarts en opwaarts de ge-
westweg. Op deze manier wordt de veiligheid langs
de Barbierbeek sterk verhoogd.

1. a) De Barbierbeek ter hoogte van de E17 is de
bevoegdheid van de beheerder (provinciebe-
stuur Oost-Vlaanderen) van deze waterloop.
Op basis van het gezamenlijk uitgevoerde
studiewerk werd beslist dat het Vlaams Ge-
west de noodzakelijke maatregelen uitwerkt
en realiseert voor de meest afwaartse zone
van de Barbierbeek (vanaf ter hoogte van de

Oude Kruibekestraat tot de monding in de
Schelde). Het provinciebestuur staat in voor
de rest van het Barbierbeekbekken.

b) Het waterbergingsgebied langs de ringdijk is
een belangrijk onderdeel van de noodzake-
lijke maatregelen m.b.t. de Barbierbeek die
uitgewerkt en gerealiseerd zullen worden
door het Vlaams Gewest. Deze maatregelen
zijn opgenomen in het "integraal plan (eer-
ste fase)" dat opgemaakt wordt in het kader
van de verdere realisatie van het overstro-
mingsgebied. Dit integraal plan (eerste fase)
wordt momenteel afgewerkt. In het voorjaar
van 2005 wordt dit plan aan de MER-plicht
(milieueffectrapport – red.) onderworpen.
De milderende maatregelen vanuit de MER-
procedure zullen daarna verwerkt worden in
het integraal plan (tweede fase). Op basis
van dit integraal plan zullen de noodzakelij-
ke stedenbouwkundige vergunningen aan-
gevraagd worden. Gezien het belang van de
maatregelen m.b.t. de Barbierbeek zullen
deze, rekening houdende met de afstemming
van de diverse werken, zo snel mogelijk ge-
realiseerd worden. Rekening houdende met
de nog te doorlopen procedures kan aange-
nomen worden dat met de realisatie van dit
waterbergingsgebied gestart wordt in 2006.

c) De eventuele aanpassing of verlegging van
de dijken stroomafwaarts van de E17 is de
bevoegdheid van de beheerder.

2. a) Voor de aanpassing van deze duikers is heel
wat studiewerk noodzakelijk. Dit studie-
werk omvat niet alleen het technisch studie-
werk maar ook het ruimtelijk/architecturaal
inpassen van de toekomstige infrastructuur.
Hieromtrent werd aan het studiebureau dat
het integraal plan opmaakt, een bijkomende
opdracht gegeven. Deze bijkomende op-
dracht omvat het opmaken van een geïnte-
greerde ontwikkelingsvisie en ontwerp
m.b.t. de herinrichting van de publieke
ruimte tussen de Houtenkruisstraat en de
Kemphoekstraat en langs de Barbierbeek. 

Deze opdracht moet alle studiewerk bunde-
len tot een uitgewerkt plan dat meegenomen
wordt in het integraal plan voor de verdere
realisatie van het overstromingsgebied.
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b) Het integraal plan, waarvan dit deelproject
deel uitmaakt, wordt momenteel afgewerkt.
In het voorjaar van 2005 wordt dit plan aan
de MER-plicht onderworpen. De milderen-
de maatregelen vanuit de MER-procedure
zullen daarna verwerkt worden in het inte-
graal plan. Op basis van dit integraal plan
zullen de noodzakelijke stedenbouwkundige
vergunningen aangevraagd worden. 

Gezien het belang van de maatregelen m.b.t.
de Barbierbeek zullen deze, rekening hou-
dende met de afstemming van de diverse
werken, zo snel mogelijk gerealiseerd wor-
den. Rekening houdende met de nog te
doorlopen procedures kan aangenomen
worden dat met de realisatie van deze maat-
regelen gestart wordt in 2006.

3. Met betrekking tot de Barbierbeek werd door
het provinciebestuur Oost-Vlaanderen, in sa-
menwerking met de diensten van het Vlaams
Gewest, een "Integraal Waterbeheerplan voor
het bekken van de Barbierbeek" opgemaakt,
waarbij de diverse gemeentebesturen, land-
bouw- en natuurverenigingen betrokken waren.
Op basis van dit plan wordt momenteel het
deelbekkenbeheerplan "Barbierbeek" opge-
maakt in het kader van het decreet integraal
waterbeleid. Hierbij worden de diensten van
het Vlaams Gewest, de diverse gemeentebestu-
ren, landbouw- en natuurverenigingen, polder-
besturen, enzovoort, betrokken.

Met betrekking tot de maatregelen voor de Bar-
bierbeek gerelateerd aan de realisatie van het
overstromingsgebied, wordt binnen de opmaak
van het integraal plan onder meer overleg ge-
pleegd met het gemeentebestuur van Kruibeke,
de ondersteunende diensten van het Vlaams
Gewest, de administratie Wegen en Verkeer (be-
heerder van de N419), de landbouw- en natuur-
verenigingen, De Lijn en Aquafin, en werden
een aantal hoorzittingen georganiseerd voor de
plaatselijke bevolking.

Vraag nr. 112
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

N2 omleiding Kuringen   –   Heraanleg

Sedert anderhalf jaar is de verbeterde doorgang
voor het verkeer op de N2 ter hoogte van de 
dorpskom in Kermt een feit.

Destijds werd ook de belofte gedaan om de door-
gang op de N2 ter hoogte van de omleiding in Ku-
ringen aan te pakken. Ter hoogte van de insteek
van de Veldstraat werden er inmiddels twee onbe-
mande camera’s geplaatst. Of het effect van deze
camera’s afdoende is, valt te betwijfelen.

Enkele spectaculaire ongevallen tijdens de laatste
dagen en weken, waarbij zelfs een fietser overleed,
bewijzen dat verdere maatregelen ter plaatse hoog-
nodig zijn.

1. Wanneer starten de beloofde werken aan de
doorgang op de N2 ter hoogte van de omlei-
ding in Kuringen ?

2. Welke verdere planning zal hierbij aangehou-
den worden ?

3. Welke maatregelen worden er concreet geno-
men ?

4. Zijn de onbemande camera’s ter plaatse opera-
tioneel, of behoren ze tot het type dat onlangs
in de media kwam wegens slecht functioneren ?

5. Is het een beleidsoptie om ook de (te hoge)
doorgangssnelheid van 70 km/u terug te drin-
gen ?

Antwoord

1. Met de werken ter hoogte van de omleiding van
Kuringen is reeds gestart. Een eerste project
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was immers de plaatsing van verkeerslichten op
de afrit van de E313 kant Hasselt. Dit was het
meest zwarte punt van Hasselt. Sinds de plaat-
sing van de lichten een tweetal jaren geleden is
het aantal ongevallen drastisch verminderd.

2. Enkele maanden geleden is het tweede deel-
project van start gegaan, de aanpassing van het
kruispunt van de afrit van de E313 kant 
Diest. Deze werken worden binnen enkele we-
ken voltooid met de plaatsing van verkeerslich-
ten.

Ondertussen is ook een derde deelproject vol-
tooid, met name de plaatsing van onbemande
camera's ter hoogte van de Billikstraat.

3. De gedelegeerde bouwheer TV3V (Tijdelijke
Vereniging Veilig Verkeer Vlaanderen – red.) is
binnen haar opdracht voor het wegwerken van
gevaarlijke punten in Vlaanderen, een streef-
beeld aan het opmaken voor de Kuringersteen-
weg. Dit streefbeeld moet afgerond zijn voor-
aleer kan gestart worden met de realisaties van
de volgende projecten. De TV3V heeft achter-
stand opgelopen met de afwerking van dit
streefbeeld. De administratie Wegen en Verkeer
heeft de TV3V reeds aangemaand onverwijld
het streefbeeld af te werken.

Na de afronding van het streefbeeld zullen in
2005 de concrete uitvoeringsplannen en ontei-
geningen starten. De nieuwe planning voorziet
in de start van de realisatie van volgende pro-
jecten op de omleiding van Kuringen in de loop
van 2006.

4. De onbemande camera's die staan opgesteld
aan de oversteekplaatsen van het kruispunt
N2-Veldstraat in Hasselt werken met de lus-
technologie. Dit is een andere technologie dan
het type dat onlangs in de media is vermeld. De
installatie van deze camera's is nog in uitvoe-
ring. Daarna wordt de installatie gehomolo-
geerd door de afdeling Metrologie van de FOD
Economie, KMO, Middenstand en Energie
(FOD: Federale Overheidsdienst – red.). Na
opmaak van het homologatiedossier wordt de
installatie in gebruik genomen.

5. Uit het streefbeeld zal ook volgen welke snelhe-
den worden bepaald op de Kuringersteenweg.
Enkele maanden geleden werd de maximale

snelheid teruggebracht van 90 naar 70 km/u.
Het is mogelijk dat op sommige wegvakken een
snelheid van 50 km/u zal worden opgelegd, ge-
combineerd met de nodige infrastructurele
voorzieningen.

Vraag nr. 113
van 19 november 2004
van de heer  LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Kruispunten N16 Bornem   –   Evaluatie

Recentelijk bezocht de minister de Scheldebrug
evenals een aantal kruispunten op de N16 in de re-
gio Klein-Brabant.

De minister heeft daar naar verluidt verklaard dat
de kruispunten van de Hingenesteenweg en de
Vitsdam in Bornem gehandhaafd zouden blijven.
Evenwel zou binnen enkele jaren een evaluatie
worden doorgevoerd, waardoor er toch onzeker-
heid blijft bestaan bij de inwoners van de wijken
Mansbroekveld en Tijpel in Bornem. Die zouden
volgens de oorspronkelijke streefbeeldstudie ge-
confronteerd worden met het ontsluitingsverkeer
van Bornem-centrum.

Kan de minister meer bijzonderheden verstrekken
over de termijn waarbinnen die evaluatie zal wor-
den doorgevoerd ?

Wanneer zullen de betrokken inwoners met andere
woorden zekerheid hebben over het al dan niet aan-
leggen van een nieuw kruispunt ter vervanging van
de kruispunten Hingenesteenweg en Vitsdam ?

Antwoord

Op de kruispunten van de gewestweg N16 met de
Hingenesteenweg en de Vitsdam in Bornem wer-
den de voorbije jaren reeds grote infrastructuur-
werken uitgevoerd om de verkeersveiligheid te ver-
beteren. Volgens de ongevallengegevens van de
politie blijkt dat de ongevallen de laatste twee jaar
spectaculair gedaald zijn op beide genoemde
kruispunten.

De streefbeeldstudie van de N16 is een maximali-
stische langetermijninvulling van de concepten die
vermeld staan in het Ruimtelijk Structuurplan
Vlaanderen, hetwelk een visie is die op basis van
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nieuwe gegevens steeds voor herziening vatbaar is.
Zolang het ontsluitingsverkeer van Bornem-cen-
trum op een vlotte en verkeersveilige manier kan
afgehandeld worden op het kruispunt van de Hin-
genesteenweg met de N16, is er geen reden om de
grootschalige infrastructuurwerken waarvan spra-
ke is in de streefbeeldstudie, uit te voeren.

De opdracht van de TV3V (Tijdelijke Vereniging
Veilig Verkeer Vlaanderen – red.) bestaat er dan
ook in om na te gaan of er eventueel nog een aan-
tal kleine ingrepen kunnen uitgevoerd worden om
de verkeersveiligheid op beide vermelde kruispun-
ten nog te verhogen. Gelet op de reeds significant
verbeterde verkeersveiligheid op deze beide kruis-
punten, de spectaculaire daling van het aantal on-
gevallen op deze kruispunten en de beperkte bud-
getten die uitgetrokken zijn voor de aanpak van de
gevaarlijke kruispunten, spreekt het voor zich dat
het Vlaams Gewest geen miljoenen euro's zal uit-
geven aan grootschalige werken op deze kruispun-
ten die slechts een minimale invloed hebben op de
verkeersveiligheid aldaar.

Vraag nr. 114
van 19 november 2004
van mevrouw  DOMINIQUE GUNS

Zeekanaal Brussel-Schelde   –   Waterkwaliteit en
visbestand

Het Zeekanaal, ook wel het Kanaal Brussel-Schel-
de genoemd, is een onderdeel van de kanaalver-
binding tussen Charleroi, Brussel en de Schelde.
Ongeveer 13 km van het Zeekanaal lopen over het
grondgebied van de provincie Vlaams-Brabant en
11 km over dat van de provincie Antwerpen.

Het Zeekanaal Brussel-Schelde is een van de
drukst beviste waters in de provincie Vlaams-Bra-
bant.

1. Wat is voor het Zeekanaal de kwaliteitsverbete-
ring of kwaliteitsverslechtering van het water
(fysico-chemische en biologische kwaliteit)
voor het jaar 2004 of voor de meest recente
beschikbare gegevens, voornamelijk voor het
gedeelte tussen Kapelle-op-den-Bos, Humbeek,
Vilvoorde, Brussel tot Anderlecht ?

2. Welke vooruitgang verwacht men de komende
jaren ?

Wanneer wordt een optimaal niveau van de wa-
terkwaliteit verwacht ?

3. Op welke plaatsen is het visbestand op het Zee-
kanaal het grootst en op welke plaatsen bijna
onbestaand ?

Hoe worden de nieuw aangelegde paaiplaatsen
geëvalueerd ?

Antwoord

1. De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) doet
jaarlijks een grondige evaluatie van de water-
kwaliteit. Hierbij worden op elke meetplaats de
basiskwaliteitsnormen van Vlarem II, en waar
van toepassing ook de viswaternormen, ge-
toetst (het Zeekanaal heeft eveneens de bestem-
ming viswater). Het meest recente jaar waar-
voor gegevens beschikbaar zijn, is 2003. Voor
2004 beschikt de VMM reeds over maandelijk-
se fysico-chemische analyseresultaten tot en
met oktober. Biologische kwaliteitsgegevens
zijn voor 2004 nog niet voorhanden.

In het algemeen kan gesteld worden dat de wa-
terkwaliteit van het Zeekanaal in 2003 nage-
noeg onveranderd bleef ten opzichte van 2002.
Ook de voorlopige meet- en analyseresultaten
van 2004 wijzen in diezelfde richting.

Het Zeekanaal Brussel-Schelde behield in 2003
een matige biologische kwaliteit in vergelijking
met 2002. Zoals in 2002 wees de Prati-index
voor zuurstofverzadiging op een "verontreinig-
de" toestand, behalve in het dok van Vilvoorde
of de Darse, waar de verontreiniging "matig" is.
De basiskwaliteitsnormen werden in 2003
overschreden voor zuurstof, fosfor, orthofos-
faat en ammonium (deze laatste twee niet in de
Darse of het dok van Vilvoorde). De algemene
normoverschrijding voor zwevende stoffen van
2002 werd in 2003 niet aangetroffen. Wel was er
een additionele normoverschrijding voor che-
misch zuurstofverbruik in Neder-over-Heem-
beek en deze locatie scoorde dan ook het
slechtst. Deze ongunstige situatie werd veroor-
zaakt doordat op Brussels grondgebied ver-
ontreinigd Zennewater in het kanaal kan over-
storten, terwijl de Drootbeekcollector en de 
verontreinigde Molenbeek-Neerpedebeek in
het kanaal uitmonden. Mogelijk monden hier-
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naast nog andere (ingebuisde) beken of collec-
toren in het kanaal uit, of kunnen erin over-
storten. Ook op Vlaams grondgebied, ten
noorden van Brussel, monden verschillende
sterk verontreinigde beken rechtstreeks in het
kanaal uit. De belangrijkste is de Maalbeek-
Sprietmolenbeek in Grimbergen, een waterloop
van tweede categorie. Andere zijn de Lintbeek,
de Driesbosbeek en de Sasbeek in Humbeek en
de Vliet in Ruisbroek. In Vilvoorde stort ook
een deel van het debiet van de Tangebeek naar
het kanaal over. 

In 2003 voldeed het Zeekanaal Brussel-Schelde
in Neder-over-Heembeek niet aan de viswater-
normen: zoals in 2002 zijn er normoverschrij-
dingen voor opgeloste zuurstof (gemiddeld 4,2
mg/l; minimum 1,9 mg/l), ammonium (gemid-
deld 1,6 mgN/l, maximum 4,1 mgN/l), zweven-
de stoffen (gemiddeld 25 mgN/l, maximum 52
mgN/l), fosfor (gemiddeld 0,5 mgP/l, maximum
1,4 mgP/l) en nitriet (gemiddeld 0,46 mgN/l,
maximum 1,73 mgN/l). Meer stroomafwaarts,
in Vilvoorde en Grimbergen, worden de viswa-
ternormen voor dezelfde parameters overschre-
den, behalve voor fosfor.

Samenvattend, en op grond van de momenteel
beschikbare gegevens, kan gesteld worden dat
de waterkwaliteit van het Zeekanaal de af-
gelopen jaren globaal gelijk bleef, namelijk 
verontreinigd tot matig (verontreinigd). 

Dit zal wellicht zo blijven zolang een aantal
knelpunten niet weggewerkt worden en de zui-
veringsinfrastructuur in het Zennebekken niet
verder wordt uitgebouwd (zie deelvraag 2). Een
opmerkelijke verbetering valt pas te verwach-
ten met de ingebruikname van de RWZI’s Brus-
sel-Noord (momenteel in aanbouw; verwachte
datum van ingebruikname: 2006-2007) en
Grimbergen (begin werken gepland voor 2005;
verwachte datum van ingebruikname: 2006-
2007), dus op zijn vroegst vanaf 2007 (RWZI:
rioolwaterzuiveringsinstallatie – red.).

2. Antwoord zie bijlage.

3. In 2001 is een monitoringmeetnet voor de vis-
stand van de Vlaamse oppervlaktewaters van
start gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uit-
gevoerd door het Instituut voor Bosbouw en
Wildbeheer. De bedoeling is de kwaliteit van de

visstand te onderzoeken om aldus ook een
beeld te verkrijgen van de ecologische water-
kwaliteit. De gegevens worden in een databank
ingevoerd. Dit meetnet omvat circa 900 meet-
punten waarvan een 300-tal op kanalen. De ka-
nalen worden met een periodiciteit van onge-
veer vijf jaar bemonsterd. Op het Zeekanaal
werden vijf locaties geselecteerd, de recentste
gegevens dateren van 2002. In het kader van
een specifiek visstandonderzoek en onderzoek
naar vismigratie doorheen sluizen op het Zee-
kanaal werden nog bijkomende gegevens verza-
meld, eveneens in 2002.

In 2002 werd het Zeekanaal op zes locaties
elektrisch en met fuiken bevist. In totaal wer-
den er 226 exemplaren gevangen met een ge-
wicht van 75,1 kg. Er werden zestien vissoorten
gevangen, namelijk paling, brasem, kolblei, gie-
bel, karper, kopvoorn, winde, bittervoorn,
blankvoorn, rietvoorn, zeelt, pos, zonnebaars,
baars, snoekbaars en de brakwatersoort bot.
De meest verspreide soort is paling, gevolgd
door blankvoorn, baars en snoekbaars. Paling,
met een aantalspercentage van 29,2%, gevolgd
door blankvoorn (20,4%) en baars (19,9%) zijn
ook de meest gevangen soorten op het Zeeka-
naal. Qua biomassa domineert karper (45,1%)
gevolgd door paling (15%). Van brasem, giebel
kopvoorn, bittervoorn, rietvoorn, zeelt, zonne-
baars en bot werden slechts een zeer beperkt
aantal individuen (< 5 exemplaren) gevangen. 

Op het Zeekanaal varieert de soortendiversiteit
tussen drie en tien soorten met een gemiddelde
van 7,3 soorten per plaats. Als we de elektrovis-
serijvangsten/ 100 m bekijken, zien we deze va-
riëren tussen 0 g/100 m en 5.616,7 g/100 m met
een gemiddelde van 1.431,2 g/100 m. Op basis
van resultaten van eerdere elektrische bemon-
steringen op kanalen variëren deze waarden
van geen vangst in Willebroek tot een zeer gro-
te vangst op de staalnameplaats gelegen in
Grimbergen aan de Darse. De gemiddelde
waarden wijzen op goede elektrische vangsten.
De fuikvangsten variëren tussen 871,7 g/fuik-
dag en 5.862,5 g/fuikdag met een gemiddelde
van 2.913,9 g/fuikdag. In vergelijking met re-
sultaten van eerdere fuikbemonsteringen op
kanalen variëren deze waarden van middelma-
tige vangsten tot opnieuw een zeer grote vangst
voor de staalnameplaats gelegen in Grimber-
gen. Ook hier wijzen de gemiddelde
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vangstwaarden op goede vangsten. De zeer
grote vangstwaarden voor zowel de elektrovis-
serij als de fuikvisserij op de staalnameplaats in
Grimbergen wijzen op een plaatselijke zeer ho-
ge visdensiteit. De vangstwaarden op de overi-
ge staalnameplaatsen wijzen op redelijk goede
visdensiteiten. Ondanks de zestien gevangen
vissoorten kunnen we wel stellen dat we te ma-
ken hebben met een vrij eenzijdige visstand van
vooral karper en paling in hoge densiteiten.

In 1997 werd het Zeekanaal op veertien locaties
bevist, er werden eveneens zestien vissoorten
gevist, namelijk voorgenoemde vissoorten zon-
der brasem, giebel en kopvoorn maar aange-
vuld met snoek, driedoornige stekelbaars en
zonnebaars. Blankvoorn, riviergrondel en
baars werden het meest aangetroffen. Ook toen
maakte karper het grootste deel van de biomas-
sa uit. De elektrovisserijvangsten/100 m en de
fuikvangsten/24 u waren in 1997 van eenzelfde
grootteorde als die van 2002. In tegenstelling
met de campagne in 2002 was riviergrondel in
1997 één van de meest gevangen soorten. De
beschermde soort bittervoorn werd in onderha-
vige campagne slechts één maal aangetroffen,
in de vorige campagne werden 51 bittervoorns
gevangen. In het algemeen is de visstand in
2002 in vergelijking met het visbestand in 1997
vrij vergelijkbaar gebleven. 

In het kader van een specifiek visstandonder-
zoek en onderzoek naar vismigratie doorheen
sluizen op het Zeekanaal werden in 2002 nog
bijkomende gegevens verzameld. Het onder-
zoek vond plaats op het grondgebied van de
provincie Vlaams-Brabant, van Vilvoorde tot de
zwaaikom stroomafwaarts de sluis van Kapelle-
op-den-Bos. De afvissingen gebeurden met be-
hulp van fuikvisserij. De fuiken werden in de
maanden oktober en december 2002 op een 
zestal staalnameplaatsen wekelijks gezet en
leeggehaald na één dag gestaan te hebben. Er
werden negentien vissoorten aangetroffen waar-
bij blauwbandgrondel, kroeskarper en vetje
aanvullende soorten zijn op de bovenvermelde
visbestandopname. In dit onderzoek werd beve-
stigd dat blankvoorn de meest dominante vis-

soort is, op de voet gevolgd door paling, karper
en baars. Rietvoorn, dat aangeschreven stond
als een weinig voorkomende vissoort, werd in
redelijke aantallen gevangen. Op het Zeekanaal
vertegenwoordigt karper bijna de helft van de
totale biomassa. De grootste concentratie kar-
pers werd aangetroffen ter hoogte van de Darse.
Van bittervoorn, driedoornige stekelbaars,
blauwbandgrondel, kroeskarper, kopvoorn en
vetje werden slechts een beperkt aantal exem-
plaren (< 5) gevangen. Bot werd niet gevangen.
Brasem, giebel en zonnebaars werden in redelij-
ke aantallen gevangen, in tegenstelling tot wat
de visbestandopnamen in het kader van het
meetnet weergaven. Dit is te wijten aan de hoge-
re vangstinspanning.

In verband met de vraag naar de evaluatie van
de paaiplaatsen moeten we stellen dat op het
Zeekanaal Brussel-Schelde er slechts één plas-
berm/paaiplaats aanwezig is ter hoogte van
Humbeek-Sas. Deze werd tot op heden nog
niet geëvalueerd. Het Instituut voor Bosbouw
en Wildbeheer is vertrouwd met de methodolo-
gie van het evalueren van paaiplaatsen maar
kon deze paaiplaats door gebrek aan personeel
en middelen niet evalueren. Zoals al gesteld
naar aanleiding van parlementaire vraag nr. 58
van 11 januari 2001 van de heer Bruno Tob-
back (Vlaams Parlement – Vragen en Ant-
woorden – Nr. 9 – 16 maart 2001, blz 1157) zijn
de Provinciale Visserijcommissie van Vlaams-
Brabant, het Instituut voor Bosbouw en Wild-
beheer en de afdeling Bos en Groen vragende
partij voor het aanleggen van nieuwe paai-
plaatsen langs het Zeekanaal. In 1993 reeds
werden enkele potentiële paaiplaatsen voorge-
steld aan de beheerder van het kanaal (zie
IBW-verslag IBW.Adv.93.023). Enerzijds werd
een paaiplaats in Zemst gelegen achter de aan-
legplaats voor binnenschepen stroomopwaarts
de sluis van Zemst op de linkeroever voorge-
steld en anderzijds een paaiplaats aan de ge-
meentegrens Zemst-Grimbergen langs de rech-
teroever van het kanaal. Tot op heden werden
de projecten echter nog niet opgestart. De NV
Zeekanaal als beheerder van dit kanaal zal
hierover meer inlichtingen kunnen verschaffen. 
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Tabel 1: Overzichtstabel van de totale vangsten op
het kanaal met per soort: de afgeviste aantallen
(N), de aantalspercentages (N%), de afgeviste bio-
massa (G in g) en de gewichtspercentages (G%).

Soort N N% G G%

paling 66 29,20 11260,7 14,99
brasem 4 1,77 1569,2 2,09
kolblei 6 2,65 1999,1 2,66
giebel 4 1,77 3222,2 4,29
karper 22 9,73 33853,3 45,07
kopvoorn 1 0,44 174,5 0,23
winde 7 3,10 5166,6 6,88
bittervoorn 1 0,44 3 <0,01
blankvoorn 46 20,35 4900,4 6,52
rietvoorn 2 0,88 381,9 0,51
zeelt 1 0,44 755,7 1,01
pos 5 2,21 82,9 0,11
zonnebaars 1 0,44 52,7 0,07
baars 45 19,91 6580,5 8,76
snoekbaars 12 5,31 4866,9 6,48
bot 3 1,33 238 0,32

Tabel 2: Overzicht van de aangetroffen vissoorten
en het totaalaantal soorten (N) op de verschil-
lende staalnamepunten (met X gevangen door
zowel elektrovisserij (E) als fuikvisserij (F), * enkel
met elektrovisserij, + enkel met fuikvisserij).
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Vraag nr. 115
van 19 november 2004
van de heer  JAN PEUMANS

Vlaams-Nederlandse Maascommissie   –   Opdracht

Op 29 september 2004 werd de Vlaams-Neder-
landse Bilaterale Maascommissie geïnstalleerd in
de stad Dilsen-Stokkem.

De Commissie zal onder meer afspraken moeten
vastleggen over het Grensmaasproject dat Neder-
land al langer plant. Verder zal het dossier Ca-
bergkanaal opnieuw besproken worden.

1. Wat zijn de concrete doelstellingen en kernta-
ken van deze Commissie ?

2. Hoe is deze Commissie samengesteld ?

3. Werden er in deze Commissie ook waarnemers
aangesteld ? Wie zijn deze waarnemers en on-
der welke motivatie werden ze opgenomen ?

4. Klopt het dat één van de opdrachten van deze
Commissie erin bestaat het beheer van de Maas
over te dragen aan de respectieve Belgische en
Nederlandse provinciebesturen ?

5. Betreft dit een nieuwe aanpak in het kader van
het zogenaamde kerntakendebat ?

Wordt het beheer van rivieren hier en elders in
Vlaanderen overgedragen aan de provinciale
overheden ?

6. Klopt het dat door het provinciebestuur van
Belgisch Limburg een procedure zal worden
gestart bij het Europees Hof tegen de Vlaamse
overheid om op die manier de oprichting van
een officieel beleidsorgaan voor het beheer van
de Maas af te dwingen ?

7. Klopt het dat de Belgische c.q. Vlaamse over-
heden het zogenaamde Waterverdrag van We-
nen uit 1815 hebben geschonden ?

Een Limburgs bestendig gedeputeerde ver-
klaarde immers dat : "het Verdrag slaat op het
beheer van grensrivieren als de Rijn, Moezel,
Donau en Maas. Volgens dat verdrag mag nie-
mand aan de bovenloop van de rivier knoeien

zodat de bewoners van de benedenloop er na-
deel van ondervinden. Met de aftappingen voor
de kanalen is de Grensmaas onbevaarbaar ge-
worden en dat is een duidelijk aantoonbaar na-
deel."

8. Klopt het dat de belangen van Nederland voor-
al gemotiveerd worden door bijkomende ont-
grinding ?

9. Wordt er aan Vlaamse zijde ook in bijkomende
ontgrindingsgebieden voorzien in het kader
van het Grensmaasproject ?

Antwoord

1. De Vlaams-Nederlandse Bilaterale Maascom-
missie wil een bilateraal en integraal overlegfo-
rum op hoog ambtelijk niveau zijn, ter verbete-
ring van de structuur van de Vlaams-Neder-
landse samenwerking m.b.t. de Maas. 

Hierdoor wordt mee uitvoering gegeven aan ar-
tikel 4 van het Maasafvoerverdrag. Dit verdrag
tussen Nederland en het Vlaams Gewest inzake
de afvoer van het water van de Maas is op 17
januari 1995 ondertekend en is in werking ge-
treden in juli 1996. De taken van de Vlaams-
Nederlandse Bilaterale Maascommissie omvat-
ten alle Maasgerelateerde kwesties op het vlak
van beleid en beheer. Hieronder wordt ver-
staan: planvorming van de inrichting, hoog- en
laagwaterbeheer, waterkwaliteitsbeheer, na-
tuurbescherming en -ontwikkeling, monitoring
en onderzoek, scheepvaart en natte infrastruc-
tuur en juridische zaken.

2. In de Vlaams-Nederlandse Bilaterale Maas-
commissie zijn uitsluitend ambtenaren van de
betrokken Vlaamse en Nederlandse admini-
straties opgenomen.

De Vlaamse delegatie is als volgt samengesteld:

– ir. Jan Strubbe, Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap, directeur-generaal, admini-
stratie Waterwegen en Zeewezen (AWZ)

– ir. Arie Vermin, secretaris, Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, afdelingshoofd, af-
deling Maas en Albertkanaal (AWZ)
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– ir. Jaak Tielens, NV De Scheepvaart, admi-
nistrateur-generaal

– ir. Jos François, Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap, afdelingshoofd, afdeling Be-
leid bij het secretariaat-generaal departe-
ment Leefmilieu en Infrastructuur

– ir. Ludo Plessers, Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap, ingenieur, afdeling Beleid
Havens, Waterwegen en Zeewezen (AWZ)

– ir. Koen Desmet, Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap, afdelingshoofd, afdeling Na-
tuur (Aminal)

– de heer Axel Buyse, Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, gemeenschapsatta-
ché, afdeling Buitenlands Beleid binnen 
Europa, administratie Buitenlands Beleid

– dr. ir. Jean Pauwels, Vlaamse Milieumaat-
schappij, coördinator internationaal milieu-
beleid

– ir. Roger Liekens, Ministerie van de Vlaam-
se Gemeenschap, afdelingshoofd, afdeling
Ruimtelijke Planning (Arohm)

– ir. Eddy Leenders, Ministerie van de Vlaam-
se Gemeenschap, diensthoofd Lim-
burg/Antwerpen, afdeling Natuurlijke Rijk-
dommen en Energie (EWBL)

Toegevoegde deskundigen:

– ir. Herman Gielen, Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, afdeling Maas en
Albertkanaal (AWZ)

– ir. Chris Danckaerts, NV De Scheepvaart,
afdelingshoofd, afdeling Exploitatie

Waarnemers:

– ir. Leo Bracke, voor de provincie Limburg

– ir. Eddy Leenders, voor het Grindherstruc-
tureringscomité

De Nederlandse delegatie is als volgt samenge-
steld:

– drs. Mark Dierikx, Ministerie van Verkeer
en Waterstaat, directeur-generaal directo-
raat-generaal Water

– drs. Marijke Dirkson, secretaris, Ministerie
van Verkeer en Waterstaat, directoraat-ge-
neraal Water

– ir. Folkert Post, Ministerie van Verkeer en
Waterstaat, hoofdingenieur-directeur Rijks-
waterstaat directie Limburg

– drs. Fred Offerein, provincie Limburg, direc-
teur

– ir. Thérèse Gasser, Ministerie van Land-
bouw, Natuur en Voedselkwaliteit, lid ma-
nagementteam, directie Regionale Zaken -
vestiging Zuid

– Erik Spaans, Ministerie van Buitenlandse
Zaken

Toegevoegde deskundigen:

– ir. Luitzen Bijlsma, Ministerie van Verkeer
en Waterstaat, Rijkswaterstaat, directeur
projectorganisatie De Maaswerken

– ing. Huub Ruber, Ministerie van Verkeer en
Waterstaat, Rijkswaterstaat, directie Lim-
burg

3. Zoals blijkt uit het antwoord op vraag 2 wer-
den in de Vlaamse delegatie twee waarnemers
opgenomen. De waarnemers en de toegevoegde
deskundigen nemen op dezelfde wijze deel aan
de vergaderingen als de leden.

In Nederland is de provincie bevoegd voor de
ruimtelijke ordening en voor oppervlaktedelf-
stoffen. Op vraag van de bestendige deputatie
van de provincie Belgisch Limburg werd op
evenwichtsgronden een ambtenaar van de pro-
vincie als waarnemer aan de Vlaamse delegatie
toegevoegd.

De vertegenwoordiger van de afdeling Natuur-
lijke Rijkdommen en Energie is tevens waarne-
mer van het Herstructureringscomité, dat de-
cretaal verantwoordelijk is voor het herinrich-
ten van de ontgrindingsgebieden in het winter-

-822-Vlaams Parlement – Vragen en Antwoorden – Nr. 10 – 25 maart 2005



bed van de Maas indien deze onder het grind-
decreet vallen.

4. De Vlaams-Nederlandse Bilaterale Maascom-
missie heeft zeker niet de bedoeling het beheer
van de Maas over te dragen aan de respectieve
provincies. 

De verantwoordelijke Vlaamse rivierbeheerder
is de administratie Waterwegen en Zeewezen,
afdeling Maas en Albertkanaal. De Nederland-
se rivierbeheerder is de directie Limburg van
Rijkswaterstaat. Beide waterwegbeheerders zijn
onder meer verantwoordelijk voor de water-
kwantiteit en -kwaliteit van de Gemeenschap-
pelijke Maas.

5. De Vlaams-Nederlandse Bilaterale Maascom-
missie is opgericht in uitvoering van artikel 4
van het waterafvoerverdrag tussen Vlaanderen
en Nederland van 1995. De oprichting heeft
dan ook niets te maken met het "zogenaamde"
kerntakendebat.

Het ligt niet in mijn bedoeling om het beheer
van de bevaarbare waterwegen (waaronder de
Gemeenschappelijke Maas) alsook deze van de
onbevaarbare waterlopen van de eerste catego-
rie over te dragen aan de provincies.

6. Het hoort het provinciebestuur van Belgisch
Limburg toe op deze vraag te antwoorden.

De bewering dat de Grensmaas tussen Maas-
tricht en Maaseik onbevaarbaar zou zijn ge-
worden door de wateraftappingen ten behoeve
van de Zuid-Willemsvaart, het Albertkanaal en
het Julianakanaal strookt niet met de waar-
heid.

Het eerste parallelkanaal aan de Gemeen-
schappelijke Maas is de Zuid-Willemsvaart, dat
gegraven werd tussen 1815 en 1830 toen het
huidige België en Nederland een eenheid vorm-
den. Na de Belgische onafhankelijkheid werd
de trekschuitvaart weer ingevoerd om het
hoogteverschil tussen Roermond en Maastricht
te overbruggen. De normalisatie van de Ge-
meenschappelijke Maas tussen 1860 en 1880
beoogde een grotere diepgang te verzekeren
voor trekschuiten. Ook in die tijd reeds was de
diepgang niet voldoende om een jaar rond de

vaart te verzekeren. Pas in de jaren 1930 wer-
den respectievelijk het "Albertkanaal" tussen
Antwerpen en Luik en het nieuwe parallelle
"Julianakanaal" tussen Maastricht en Maas-
bracht in dienst genomen. Tussen Nederland
en Vlaanderen werd in 1995 het waterafvoer-
verdrag afgesloten vanuit de bekommernis om
op de Gemeenschappelijke Maas een mini-
mumafvoer te waarborgen voor ecologische
doeleinden.

Niet het aftappen van kanaalwater is de oor-
zaak waarom de Gemeenschappelijke Maas
tussen Maastricht/Borgharen en Maaseik niet
bevaarbaar is voor commerciële schepen en
voor grotere recreatievaartuigen. Het zijn de
natuurlijke factoren zoals de aard van de on-
dergrond, het verhang en de grote piekdebieten
die hierbij bepalende factoren zijn.

De motivatie van Nederland voor het uitvoeren
van het Grensmaasproject bestaat uit het inte-
graal realiseren van drie doelstellingen. Het
verhogen van het veiligheidspeil voor de Ne-
derlandse dorpen tot een overstromingskans
van 1/250 jaar, het realiseren van 1.000 ha ri-
viernatuur en het ontginnen van minimaal 35
miljoen ton grind. 

Nederland wenst deze doelstellingen kosten-
neutraal uit te voeren. Hierdoor is de te ontgin-
nen hoeveelheid grind gestegen tot circa 50 mil-
joen ton.

9. In het Vlaamse project "Levende Grensmaas"
en de Vlaamse Boertienlocaties van het Neder-
landse Grensmaasproject zijn geen bijkomende
ontgrindingen in het winterbed van de Maas
opgenomen.

Vraag nr. 117
van 19 november 2004
van de heer  JOS DE MEYER

Ontwikkelingsschets Schelde-estuarium   –   Studie-
opdrachten

ProSes (Projectdirectie Ontwikkelingsschets Schel-
de-estuarium) is een gezamenlijk initiatief van de
Vlaamse en Nederlandse regering om voor dit ge-
bied een ontwikkelingsschets op te stellen.
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De Technische Scheldecommissie heeft in januari
1999 op last van de minister van Verkeer en Water-
staat van Nederland en de toenmalige Vlaamse
minister van Openbare Werken, Vervoer en Ruim-
telijke Ordening, opdracht gegeven tot het voor-
bereiden van een langetermijnvisie voor het gehele
Schelde-estuarium. In het gebied van het Schelde-
estuarium komen heel wat belangen samen.

Eind 2004 zal de "Ontwikkelingsschets 2010 Schel-
de-estuarium" gereed zijn. De ontwikkelingsschets
geeft een overzicht van de concrete ontwikkeling
tot 2010 op het gebied van veiligheid, toeganke-
lijkheid en natuurlijkheid in het Schelde-estuari-
um. ProSes bereidt de besluitvorming voor van de
verantwoordelijke bewindslieden over een pakket
met maatregelen en projecten. Het pakket maatre-
gelen zal wetenschappelijk onderbouwd zijn. Hier-
toe werden diverse studieopdrachten uitgeschre-
ven, onderzoeken gedaan en rapporten geschre-
ven.

1. Wat is de juiste formulering van alle studieop-
drachten en onderzoeken die in het kader van
ProSes werden uitgeschreven ?

2. Wat is de totale kostprijs van deze verschillen-
de studies ? Hoeveel voor welk onderdeel ?

3. Hoe worden deze kosten "verdeeld" onder de
betrokken landen ?

4. Onder welke titels en artikels kunnen we dit
in de begroting van welke jaren terugvinden ?
Waren er meerkosten ? Zo ja, hoeveel en
waarvoor ?

Zijn er nog bijkomende opdrachten gepland ?
Voor welke onderdelen ? Door wie ? Eventuele
kostprijs ?

Antwoord

1 en 2. Als bijlage is een tabel gevoegd met de ti-
tel van de opdracht en de naam van de op-
drachtnemer van de studieopdrachten van Pro-
Ses. Tevens is de totale kostprijs van elke studie
(incl. BTW) opgenomen.

Hierbij moet vermeld worden dat de studies in
het kader van de actualisatie van het Sigmaplan
niet door ProSes werden opgedragen maar wel
door de afdeling Zeeschelde van de administra-
tie Waterwegen en Zeewezen. Deze studies zijn
dan ook niet in het overzicht opgenomen.

3. Alle kosten van ProSes, excl. BTW, worden op
vijftig/vijftig-basis betaald door Nederland en
Vlaanderen. De BTW wordt betaald door het
land van de opdrachtnemer. Indien dit niet Bel-
gië of Nederland is, wordt ook de BTW op
vijftig/vijftig-basis verdeeld.

4. De kosten van de door ProSes gemaakte stu-
dies zijn verspreid over de begrotingen van de
jaren 2002 tot en met 2005. In principe betaalt
Rijkswaterstaat de consultants volledig en het
Vlaamse deel van de kosten wordt door middel
van declaraties van Vlaanderen teruggevor-
derd. Dit gebeurt via de basisallocatie BA
54.01.

Op deze regel is één uitzondering, namelijk de
studies van VITO (Vlaamse Instelling voor
Technologisch Onderzoek), die via de BA 73.21
rechtstreeks door het Ministerie van de Vlaam-
se Gemeenschap worden betaald en waarvan
de helft wordt teruggevorderd van Rijkswater-
staat.

ProSes heeft haar budget niet overschreden,
ook niet voor het onderdeel studies.

5. In het kader van ProSes zijn geen bijkomende
opdrachten meer gepland. Na vaststelling van
de Ontwikkelingsschets door de bewindslieden
zal de plan- of projectfase starten, waarbij
uiteraard bijkomende studies op projectniveau
zullen moeten uitgevoerd worden. Een raming
hiervan is te vinden in de tabel op blz. 36 van
het rapport "Ontwikkelingsschets 2010 Schel-
de-estuarium, Voorstellen voor besluiten" van
september 2004.

(Bovenvermelde bijlage ligt ter inzage bij het Alge-
meen Secretariaat van het Vlaams Parlement,
dienst Schriftelijke Vragen – red.)
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Vraag nr. 118
van 19 november 2004
van de heer  LUDO SANNEN

Vliegveld Zwartberg   –   Geluidshinder

De toenmalige minister van Leefmilieu verleende
op 10 oktober 2000 een vergunning aan de
"Limburgse Vleugels" (vliegveld in Zwartberg-
Genk). Het betrof vooral een uitbreiding met een
helihaven (heliherstelwerkplaats).

De inwoners van de wijken Denneweelde en Nieu-
we Kempen (Opglabbeek) ondervinden hinder van
deze activiteiten, zowel van de vliegtuigen (para-
vliegtuig en een door de inspectiediensten bekend
sportvliegtuig dat aan luchtacrobatie doet), als
van de helikopters.

1. Heeft de minister kennis van klachten vanwege
buurtbewoners ?

Zo ja, hoe werden deze klachten door de be-
voegde dienst opgevolgd ?

2. Welke initiatieven neemt de minister om de hin-
der voor de buurtbewoners in de vermelde wij-
ken te verlichten ?

Antwoord

1. Er werden bij de afdeling Milieu-inspectie, bui-
tendienst Limburg, de volgende klachten inge-
diend :

– 14 april 2001 : rood toestel maakt acrobati-
sche toeren boven wijk Dennenweelde,
(klacht via stad Genk)

– 13 juli 2001 : luchtacrobatie boven wijk
Dennenweelde (klacht via stad Genk)

– 6 en 7 juli 2002 : rood toestel doet aan acro-
batie boven woonwijken, paratoestel maakt
bij dalen en draaien lawaai (klacht via stad
Genk)

– 2 augustus 2004 : algemene geluidshinder
van het vliegveld, ook van helikoptersop 1
augustus 2004,

In de afgeleverde milieuvergunningen zijn geen
specifieke bepalingen of bijzondere voorwaar-
den naar geluid opgenomen. De bepalingen
van hoofdstuk 4.5 van Vlarem II (richtwaarden
geluid) zijn niet van toepassing op vliegvelden.
Het bepalen van de geluidscontouren en ge-
luidszones volgens 5.57.2 van Vlarem II is en-
kel verplicht voor vliegvelden ingedeeld in de
eerste klasse (start- en landingsbaan van meer
dan 1.900 meter)

Om deze reden werden er door de afdeling Mi-
lieu-inspectie nog geen geluidsmetingen uitge-
voerd. Wel werd in opdracht van de stad Genk
en de vliegclub in de zomer van 2000 een ge-
luidsstudie naar de impact van het vliegveld op
de omgeving uitgevoerd door Axtron Milieu-
consult NV (erkend deskundige geluid Guy
Putzeys). 

De voornaamste conclusies van deze studie
zijn:

– het verharden van de landingsbaan heeft
geen negatieve invloed gehad op de geluids-
hinder,

– de geluidshinder zal pas effectief verminde-
ren indien luidruchtige toestellen voorzien
worden van geluidsdempende uitlaten en in-
dien de meest luidruchtige toestellen ge-
weerd worden.

De vliegclub heeft een aantal maatregelen ge-
troffen om de hinder voor de buurt te beperken:
afsluiten van een convenant met de stad Genk,
wijziging vliegroutes bij opstijgen en landen,
aanbrengen van geluidsdempers op de eigen
vliegtuigen, ...

2. De afgeleverde milieuvergunningen bevatten
geen bijzondere vergunningsvoorwaarden in
verband met geluid. Op basis van nieuwe ele-
menten, die bijvoorbeeld kunnen resulteren uit
het klachtenonderzoek, kan de bevoegde over-
heid volgens de procedure van artikel 45 van ti-
tel I van het Vlarem bijzondere vergunnings-
voorwaarden opleggen. 

Volgens artikel 5.57.2.1, § 1 van titel II van het
Vlarem kunnen deze vergunningsvoorwaarden
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in voorkomend geval zelfs beperkingen inhou-
den voor het landen en/of het opstijgen van
luchtvaartuigen ingedeeld in bepaalde geluids-
categorieën.

Vraag nr. 119
van 19 november 2004
van de heer  LUDO SANNEN

Oudsberg Opglabbeek   –   Toegankelijkheidsplan

De landduin Oudsberg op de grens van Meeuwen-
Gruitrode, Maaseik en Opglabbeek wordt het
voorwerp van een toegankelijkheidsplan dat de af-
deling Natuur opstelt. Aminal-dossier nr. 6 werd
eraan gewijd.

Een eerste versie van het plan dateert van decem-
ber 2002. In januari 2003 vond een informatiever-
gadering plaats.

Momenteel is de situatie over de toegankelijkheid
onduidelijk : sommige verenigingen mogen wel op
de heuvel, andere niet.

1. Wat is de stand van zaken in de opmaak van
het toegankelijkheidsplan ?

2. De gemeente Opglabbeek heeft een aantal ei-
gendommen in de buurt van de landduin die ze
wenst te verkopen aan de afdeling Natuur.

Is hierover al (in)formeel contact geweest ?

3. Heeft de afdeling Natuur een procedure opge-
start om de eigendommen van de gemeente Op-
glabbeek aan te kopen ?

Is er een procedure gestart om tot een be-
heersovereenkomst te komen ?

Antwoord

1. De studie werd uitgevoerd door het studiebu-
reau "Resource Analysis" in opdracht van de
afdeling Natuur. Het eindrapport werd afgele-
verd in juni 2002. Aminal-dossier nr. 6 van ja-
nuari 2003 is een synthese van het definitieve
rapport.

In 2003 werd de infrastructuur voor de zone-
ring van het toegankelijkheidsplan aange-
bracht, in hoofdzaak barelen en infobordjes.
De zandduin is een zone die vrij toegankelijk is
voor wandelaars.

In het beheersplan, dat momenteel voorligt ter
goedkeuring door de Adviescommissie Mid-
den-Limburg van de Vlaamse Hoge Raad voor
het Natuurbehoud, worden de resultaten van
de studie overgenomen in het hoofdstuk "Toe-
gankelijkheid".

2. Op 14 mei 2001 is er een eerste contact ge-
weest tussen de gemeente Opglabbeek en de af-
deling Natuur, waarbij de overdracht van de
parking op gemeentegrond, aangelegd door de
afdeling Natuur ten behoeve van de recreatieve
fietsers die het reservaat Oudsberg willen be-
zoeken, aan de samenloop van de Bergeinde-
straat en de Weg naar Opoeteren naar het
Vlaams Gewest principieel is overeengeko-
men.

Enkele maanden later (5 september 2001)
meldde het gemeentebestuur dat het naar aan-
leiding van informele gesprekken tussen de
plaatselijke natuurwachter en de technische
dienst van de gemeente tevens de mogelijke
overdracht van alle gemeente-eigendommen op
de Oudsberg naar de afdeling Natuur wenste te
bespreken. 

Op 9 september 2002 heeft het gemeentebe-
stuur opnieuw schriftelijk gepolst naar mogelij-
ke interesse voor overdracht bij de afdeling Na-
tuur, met de vermelding dat de gemeentelijke
diensten verder initiatief zouden nemen voor
overleg op korte termijn. Met een schrijven op
1 oktober 2002 bevestigt de afdeling Natuur
aan het gemeentebestuur dat zij de intentie
heeft om de gemeentelijke eigendommen op de
Oudsberg aan te kopen. In deze brief verzoekt
de afdeling Natuur om alle relevante gegevens
noodzakelijk om het aankoopdossier op te
starten. 

Met een schrijven op 21 november 2002 levert
het gemeentebestuur gegevens over de terreinen
die het wenst te verkopen aan het Vlaams Ge-
west.
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3. De opdracht om de akte te verlijden voor de
overdracht van de parking aan de samenloop
van de Bergeindestraat en de Weg naar Opoete-
ren werd door de afdeling Natuur gegeven aan
het Aankoopcomité op 15 december 2003. De
gemeenteraad moest dan evenwel nog zijn
goedkeuring geven.

Naar aanleiding van het aanbod van de ge-
meente om al haar eigendommen op de Ouds-
berg over te dragen aan de afdeling Natuur,
heeft deze laatste een informele informatieron-
de gehouden om in te schatten of er een draag-
vlak bestond voor dergelijke overdracht. De ge-
meente-eigendommen op de Oudsberg bestaan
grotendeels uit bosbestanden met onderont-
wikkelde natuurwaarde, maar met zeer aan-
zienlijke potenties voor de beoogde natuurdoe-
len van het beheersplan.

Het kabinet van de Vlaamse minister van Leef-
milieu Dua liet verstaan dat de aankoop van
gemeentebossen door het Vlaams Gewest niet
gewenst was. Het Bosdecreet beschermt bossen
immers op stringente wijze en het budget voor
aankoop van natuurgebieden is sinds jaren on-
toereikend om in te gaan op het gehele aanbod.
Als beheerder van gemeentebossen toonde de
afdeling Bos en Groen zich bij een informele
bevraging evenmin akkoord met een mogelijke
overdracht naar de afdeling Natuur wegens te-
gengestelde doelstellingen en visies voor het ge-
bied. Aangezien deze afdeling eveneens instaat
voor de voorbereiding van het vereiste ministe-
rieel besluit voor vervreemding van openbaar
bos, leek een zekere verwerving van de betrok-
ken terreinen door de afdeling Natuur uitgeslo-
ten. Bijgevolg is de aankoopprocedure bevro-
ren.

Een beheersovereenkomst voor de betrokken
percelen kan overwogen worden indien de ge-
meente uitdrukkelijk te kennen geeft het beheer
te willen overdragen aan de afdeling Natuur.
De afdeling Bos en Groen staat immers tot op
heden in voor het beheer.

Vraag nr. 120
van 19 november 2004
van de heer  LUDO SANNEN

Noordzuidverbinding Limburg   –   Betrokkenheid
actoren   –   Budget

Momenteel voert Arcadis een haalbaarheidsstudie
uit over de ondertunneling van de noordzuidver-
binding N74/N715 in Limburg op het grondgebied
van Houthalen-Helchteren. Daarbij worden de
twee voorliggende scenario’s van ondertunneling
met elkaar vergeleken. De minister van Openbare
Werken heeft verklaard dat de Limburgse noord-
zuidverbinding een prioriteit is. Het resultaat van
de studie mogen we verwachten tegen eind 2005.
De werken zouden in 2007 aanvatten.

Er is een stuurgroep opgericht waarin de belang-
rijkste actoren zijn betrokken : de Vlaamse admi-
nistraties, De Lijn, de gemeente Houthalen-Helch-
teren, de politie, het Belgisch Instituut voor Ver-
keersveiligheid (BIVV) en de provincie Limburg.
De minister van Openbare Werken is niet verte-
genwoordigd in deze stuurgroep, maar zijn kabi-
net wordt slechts "geïnformeerd".

1. Waarom is de minister van Openbare Werken
niet vertegenwoordigd in de stuurgroep, hoewel
het gaat om een continu beslissingsproces
waarbij voortdurende politieke aftoetsing be-
langrijk is ?

2. Op welke manier en op welke momenten wordt
de gemeenteraad van Houthalen-Helchteren
bij het besluitvormingsproces betrokken, aan-
gezien bij de lokale bevolking een zo breed mo-
gelijk draagvlak gecreëerd moet worden ?

3. Welke grootteorde van budget, die bepalend is
voor de aflijning van de studie, plant de minis-
ter voor het project ?
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Antwoord

1. Het is de taak van een administratie om aan het
beleid grondig onderbouwde beleidsopties aan
de minister voor te leggen. Politieke inmenging
is bij deze voorbereiding minder gewenst.

De haalbaarheidsstudie over de ondertunne-
ling van de noordzuidverbinding in Houthalen-
Helchteren wordt door de administratie Wegen
en Verkeer Limburg van nabij opgevolgd, via
onder meer de verslagen die ik van mijn admi-
nistratie ontvang.

Op het ogenblik dat een beleidsbeslissing nood-
zakelijk is, zal ik de nodige opdrachten geven
aan de administratie Wegen en Verkeer. Tussen-
tijds overleg tussen deze administratie en mijn
kabinet is gepland.

2. Wanneer een beleidsbeslissing van de lokale
overheid noodzakelijk is, zal het schepencollege
van de gemeente Houthalen-Helchteren deze
op de gemeenteraad agenderen. De voortgang
van de studie wordt ook maandelijks bespro-
ken in de gemeenteraadscommissie. Het is de
taak van de lokale overheid om haar bevolking
op de best mogelijke wijze te informeren. Zodra
een definitief scenario is gekozen door de
Vlaamse Regering zal een communicatieplan
worden uitgewerkt om zowel de bevolking als
de weggebruiker te informeren.

3. De studie heeft tot doel om de verschillende
tunnelopties en varianten te onderzoeken. 

Het financiële aspect zal een belangrijke rol
spelen in de beslissing, vooral omdat er op dit
ogenblik weinig budgettaire ruimte is. Daarom
heeft de administratie de opdracht gekregen
om ook te zoeken naar scenario’s die goedko-
per zijn en sneller kunnen worden uitgevoerd
dan de dubbele tunnel.

Vraag nr. 121
van 19 november 2004
van de heer  RUDI DAEMS

Samenwerkingsovereenkomst duurzame ontwikke-
ling   –   Projecten

Naar aanleiding van mijn actuele vraag op 27 sep-
tember 2004 antwoordde de minister dat de ge-
plande engagementen en contracten in het kader
van de samenwerkingsovereenkomst "Milieu als
opstap naar duurzame ontwikkeling" zouden wor-
den nagekomen en gehonoreerd (Handelingen Ple-
naire Vergadering nr. 1 van 27 september 2004,
blz. 26-28). Dat is uiteraard goed nieuws voor de
gemeenten en provincies, die voor de uitvoering
van hun milieubeleid rekenen op deze middelen.

Dat is uiteraard ook goed nieuws voor de grote
groep van gemeentelijke, intergemeentelijke en
provinciale milieu- en duurzaamheidsambtenaren
wier contract geheel of gedeeltelijk afhankelijk is
van de gewestelijke ondersteuning in het kader van
de samenwerkingsovereenkomst. Voor deze
ambtenaren is het essentieel dat het aangeboden
contract aan de gemeenten en provincies een con-
tract is voor de rest van de gemeentelijke legisla-
tuur (2005-2007). Op deze wijze wordt hun tevens
een belangrijk toekomstperspectief geboden. Op
deze wijze wordt eveneens tegemoetgekomen aan
een belangrijk principe afgesproken in het kernta-
kendebat, met name dat het belangrijk is "legislat-
uurdekkende" overeenkomsten af te sluiten met
lokale besturen om zo enige continuïteit te verkrij-
gen.

Ander belangrijk onderdeel van de samenwer-
kingsovereenkomst betreft de zogenaamde niveau
3-projecten. Dit betreft veelal ambitieuze projec-
ten van gemeenten, intercommunales of provin-
cies waarin gepoogd wordt om op een geïntegreer-
de, duurzame en milieubewuste manier een pro-
bleem te benaderen en een realisatie voor te stel-
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len. Er werden voor 2004 een zevental projecten
ingediend.

Enkele voorbeelden :

– een intergemeentelijk project in het Mechelse
tot oprichting van een duurzaamheidsplatform
met gemeenten, bewoners en allerlei organisa-
ties om duurzame ontwikkeling op lokaal vlak
concreet vorm te geven ;

– een project, ingediend door de stad Hasselt, om
op duurzame manier de veeleer verloederde
buurt omheen de Kanaalkom te gaan vergroe-
nen en er een aantrekkelijke woon-, winkel- en
recreatiebuurt van te maken ;

– een project van de provincie Limburg om alle
actoren in de regio samen te brengen die actief
zijn rond duurzaam bouwen en wonen.

1. Op 1 januari 2005 gaat de nieuwe samenwer-
kingsovereenkomst van start, zoals beslist in de
Vlaamse Regering van 28 mei 2004.

Tegen wanneer zullen de gemeenten en de pro-
vincies de ontwerpovereenkomst toegestuurd
krijgen ?

2. Zal deze overeenkomst voor alle onderdelen
aangeboden worden met een contractduur van
drie jaar ?

3. Welke niveau 3-projecten werden verder nog in-
gediend voor 2004 ? Zijn deze projecten intus-
sen goedgekeurd en/of afgekeurd ? Zo ja, welke
projecten werden goedgekeurd, respectievelijk
afgekeurd ?

4. Ondersteunt de minister de aanpak via deze ni-
veau 3-projecten, om gemeenten aldus te stimu-
leren een trapje hoger te gaan in de uitvoering
van een duurzaam lokaal milieubeleid ?

5. Welke projecten zijn in voorbereiding (admini-
stratief overleg) of werden reeds ingediend
voor 2005 ?

Antwoord

Inleiding

De samenwerkingsovereenkomst werd in 2002
principieel goedgekeurd voor een periode van zes
jaar. De eerste fase loopt van 2002 tot eind 2004.
Op 28 mei van dit jaar besliste de Vlaamse Rege-
ring dit project te verlengen voor drie jaar. De
tweede fase loopt met andere woorden van 1 janu-
ari 2005 tot eind 2007. Tijdens de begrotingsbe-
sprekingen werden hiervoor de nodige middelen
uitgetrokken.

1. De gemeenten en provincies zullen begin de-
cember een officieel schrijven ontvangen. 

Op basis van de resultaten van de begrotingsbe-
sprekingen worden momenteel nog een paar
zaken juridisch nagekeken. Op basis van het ju-
ridisch advies zal een officieel schrijven volgen.

2. Zoals in het antwoord op een vraag van me-
vrouw Crevits aangegeven, werd de onderteke-
ningsprocedure vereenvoudigd doordat een
herondertekening niet meer nodig is wanneer
bepaalde onderdelen niet gunstig worden 
geëvalueerd. Het intekeningsformulier zal op
die manier worden aangepast. 

Het is wel zo dat er voortaan (waarschijnlijk)
slechts met eenjarige contracten zal worden ge-
werkt, waardoor de ondertekeningsprocedure
elk jaar herhaald zal moeten worden. Hierom-
trent wordt momenteel nog juridisch advies ge-
vraagd.

3. Volgende niveau 3-projecten werden ingediend
voor 2004 :

– Provincie West-Vlaanderen: "De Oudland-
polder"

– Provincie Limburg: "Duurzaam bouwen en
wonen in Limburg"

– Igemo: "Regionaal duurzaamheidsplatform
ter introductie en realisatie van een duur-
zaamheidskaart"
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– De Panne: "Overdekt waddenlandschap tus-
sen Westhoekreservaat en Cabour + Garze-
bekeveld"

– Hasselt: "De Blauwe Boulevard"

Stand van zaken inzake goed- of afkeuring:

– Provincie West-Vlaanderen: is goedgekeurd
– wordt momenteel door beide partijen on-
dertekend

– De Panne: idem West-Vlaanderen

– Provincie Limburg: het project ligt momen-
teel bij de Inspectie van Financiën voor ad-
vies

– Igemo: idem Limburg

– Hasselt: Hasselt heeft het project ingetrok-
ken

(Igemo: Intercommunale voor de Ontwikkeling van
het Gewest Mechelen en Omgeving – red.).

4. De huidige Vlaamse Regering ondersteunt de
beslissing van de vorige Vlaamse Regering in
verband met de samenwerkingsovereenkomst.
Er werden hiervoor tijdens de begrotingsbe-
sprekingen ook de nodige middelen gevraagd. 

De overeenkomst voorziet in drie ambitieni-
veaus waarop gemeenten en provincies kunnen
intekenen. Het derde niveau is het hoogste
niveau. Dit is inderdaad het niveau dat de ech-
te koplopers in Vlaanderen ondersteunt om een
stapje verder te gaan in het uitvoeren van een
duurzaam lokaal milieubeleid. Dit maakt deel
uit van de overeenkomst en wordt verder on-
dersteund.

5. De provincie West-Vlaanderen zou voor 2005
nog een niveau 3-project indienen in verband
met de Leie: "Geïntegreerde gebiedsvisie Leie-
vallei".

II. VRAGEN WAARVAN 
DE REGLEMENTAIRE TERMIJN 
VERSTREKEN IS EN WAAROP 
NOG NIET WERD GEANTWOORD * 
(Reglement artikel 81, 6)

Nihil

III. VRAGEN WAARVAN 
DE REGLEMENTAIRE TERMIJN
VERSTREKEN IS MET
TEN MINSTE TIEN WERKDAGEN
EN DIE OP VERZOEK
VAN DE VRAAGSTELLERS WERDEN
OMGEZET IN VRAGEN OM UITLEG
(Reglement artikel 81, 4)

Nihil

_________
*datum van afsluiting : 23/3
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